
مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: 
به منظور کاهش شیوع ویروس کرونا، برگزاری آیین تحویل سال نو و هرگونه 
مراسم در بقاع متبرکه و حرم های مطهر امام زادگان کشور ممنوع شد.  
حجت الاسلام والمسلمین محمد نوروزپور افزود: بر این اساس از سوی 
سازمان اوقاف و امور خیریه بخشنامه ای مبنی بر ممنوعیت برگزاری آیین 
تحویل سال نو و هرگونه مراسم تجمعی به دفاتر بقاع متبرکه و امام زادگان 
آیین  برگزاری  ادامه داد:  و اعلام شده است.  وی  سراسر کشور صادر 

تحویل سال نو که همه ساله با حضور پرشور مردم در اینگونه اماکن برگزار

 سخنگوی شورای نگهبان گفت: حکم حکومتی ها و استیذان هایی 
که از مقام معظم رهبری گرفته می شود باید به حداقل برسد و بدانیم که 
این ها آخرین راهکار برون رفت از یک بن بست یا بحران و یا یک شرایط 
اضطراری است. نباید این را آن قدر استفاده بکنیم که جایگاه آن خدای 
رسانه ها  در  خبری  اسفند  سه شنبه ۱۳  روز  بشود.   مخدوش  ناکرده 
منتشر شد که طبق آن با حکم حکومتی رهبر انقلاب، قانون بودجه ی 
سال ۱۳۹۹ پس از تصویب در کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی 
و بدون تصویب در صحن به شورای نگهبان ارسال شد. آق دکتر عباسعلی

مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف اعلام کرد:

ممنوعیت برگزاری آیین تحویل سال نو 
در بقاع متبرکه

سخنگوی شورای نگهبان:

نباید کم کاری ها را با حکم حکومتی 
جبران کنیم
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رییس جمهور: 

نگذاریم موضوع کرونا به سمت دو 
قطبی سیاسی کشیده شود
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قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی: 

وضعیت کرونا در قم
 فوق بحرانی است

شایعه قرنطینه تهران؛ دروغی بزرگ
2
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قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: وضعیت استان قم در شیوع کرونا فوق بحرانی بوده و اگر رعایت نکنیم تخت 
بیمارستان کم خواهیم آورد.  علی ابرازه عصر شنبه در نشست خبری بیان کرد: متاسفانه روند شیوع کرونا در قم در حال 
استاندار قم اعلام کرد:حاضر افزایشی است، اما بستری شدن مردم کمتر شده، بنابراین تهران هم بر اساس تعداد بستری ها آمار افراد را اعلام می کند.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: امدادیاران سیار از طریق پخش فایل 
صوتی توسط خودروهای بلندگودار در سطح شهر قم نسبت به اهمیت قرنطینه خانگی 
هشدار می دهند. محمد گل فشان  با تاکید بر اهمیت مسئولیت اجتماعی شهروندان در 
جلوگیری از شیوه ویروس کرونا عنوان کرد: طرح پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا از سوی 
ستاد مقابله با این ویروس در حال برگزاری است.  مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان 
قم بیان کرد: امدادیاران سیار از طریق پخش فایل صوتی توسط خودروهای بلندگودار 
در سطح شهر قم نسبت به اهمیت قرنطینه خانگی هشدار می دهند.  وی تصریح کرد: 
این امدادیاران سیار هر روز در قالب دو خودرو و چهار نفر نیروی امدادگر در خیابان های 
مشخص شده تردد می کنند و هشدارهای لازم را نسبت به ماندن شهروندان در خانه، 

شستشوی صحیح دست ها و اجتناب از سطوح آلوده و دوری از تجمعات ارائه می دهند

معاون سیاسی امنیتی  استاندارقم گفت: بخشی از پروژه قم هراسی توسط دشمنان هدایت 
می شد که در این راستا دو نفر بازداشت و تحویل دستگاه قضایی شدند. بیژن سلیمانپور ظهر 
دیروز در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به وضعیت مدیریت بحران قم نسبت به کنترل شیوع 
ویروس کرونا، اظهار کرد: در حال حاضر مدیریت خوبی در حال انجام است و از کاستی هایی 
که در روزهایی ابتدایی بود عبور کردیم. وی با بیان اینکه در حال حاضر جلسات ستاد بحران 
با نظم به صورت سازمان محور و موضوعی در حال انجام است و گزارش عملکرد داده می 
شود، گفت: در شرایط کنونی ارزیابی ها آسانتر شده است. معاون سیاسی امنیتی استاندار قم 
با اشاره به ممنوعیت تردد اتباع خارجی در قم گفت: شمار بالایی از اتباع کشورهای خارجی 
برای تحصیل و یا به عنوان زائر در قم رفت و آمد داشتند که پس از کشف شیوع این ویروس در 
قم، فهرست سریعی از اتباع گرفته شد و به نسبت حساسیتی که در خصوص اتباع وجود

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم مطرح کرد

هشدار امدادیاران سیار به لزوم قرنطینه خانگی
معاون سیاسی امنیتی استاندارقم  خبرداد

بازداشت دو فعال فضای مجازی به دلیل قم هراسی 
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الان وقت سرزنش کردن نیست
کرونا بزرگترین اپیدمی در میان چندین نسل است و 
متاسفانه در بیشتر نقاط کشور عزیزمان خطرناکترین زمان 
کرونا هنوز نیامده است و پیش روی ما قرار دارد. آمار خیلی 
بیشتر از پیش بینی هاست و فرار از این واقعیت چیزی را 

تغییر نمی دهد. برای کاستن از میزان قربانیان و کاستن از رنج مبتلایان به تلاشی ملی 
نیازمندیم. بر این اساس:

حکومت چه می تواند بکند: تمرکز بر کنترل و درمان و حمایت از مردم / داشتن 
رویکرد، برنامه و مدیریت استراتژیک فوق العاده مهم است. طبیعی است که عالی ترین 
سطوح و قوا وارد عمل شوند اما ای کاش فقط و فقط نظر دانشمندان و متخصصان 
امر در مهار ویروس ملاک قرار گیرد و شرایطی فراهم شود هر اقدامی را که متخصصان 
صلاح می دانند ولو دشوار، از سوی تمام دستگاه ها فورا و با وحدت رویه به انجام رسد. 

بدترین آسیب در چنین بحران هایی، نظر غیرکارشناسی و تشتت است. 
اقدامات و فداکاری های فراوانی صورت گرفته است. در این حال با توجه به تحلیل 
نمودار سیر کرونا، این دیدگاه وجود دارد که پس از دوران اوج قم و گلستان و تهران نوبت 
به دوران اوج سایر استان ها خواهد رسید. در این شرایط فراهم کردن امکانات حداکثری 
درمان برای مبتلایان فوق العاده مهم است. لذا نیازمند آن هستیم که  فورا در سراسر 
کشور همه امکانات بسیج شود، و تا ممکن است تخت های بیمارستانی و صحرایی به 
تعداد فراوان در همه استان ها و شهرستان ها و هر جا آماده شود. حتی اگر این تخت ها 
امکانات کافی نداشته باشد با ارائه درمان های اولیه تا حدی آلام مبتلایان را کاسته و به 
نوعی نقش قرنطینه نیز خواهد داشت. تا می توانند دارو و تجهیزات لازم فراهم شود. 
آقای دکتر ظریف پیگیری داشته اند، اما همچنان نیازمندیم که کمک های بین المللی 
هر چه قدر ممکن است تسهیل و دریافت شود. آقای دکتر نمکی و همه وزارت بهداشت 
تلاش بسیار داشته اند، اما همچنان نیازمندیم به تامین حداکثری کادر درمان فورا فکر 
شود. مثلا دانشجویان سال های بالای پزشکی و پرستاری می توانند با آموزش فوری و 
مجازی در این شرایط به کمک کادر مجرب و فداکار درمانی بشتابند و افزوده شوند. 

سازماندهی نیروهای داوطلب نیز شاید راه حلی باشد که می توان به آن اندیشید.
دولت تلاش بسیار داشته است، اما در چنین شرایطی انتظار می رود  برای کاستن از 
آلام مستقیم و آثار غیرمستقیم این مصیبت، بعد خدمت رسانی و توزیع اقلام  ضروری 
تقویت شود، تعهدات مردم تعویق یا تقلیل یابد و همچنان حداکثر منابع ممکن از سوی 
دولت در اختیار مردم نیازمند قرار گیرد تا بتوانند غیر از رنج بیماری ، مشکل دیگری 

نداشته باشند. 
مردم چه می توانند بکنند: تمرکز بر پیشگیری  از بیماری و پیگیری درمان / 
مردم عزیز ما شکیبا، رشد یافته و البته در معرض یک ویروس خطرناک هستند. 
اصول  جدی تر  بسیار  رعایت  ندارد.  مصونیت  هیچ کس  بدانیم  همه  نیازمندیم 
بهداشتی )شستن دست ها و دوری از آلودگی، قرنطینه خانگی و پرهیز از سفر و 
تماس غیرضرور و تماس به موقع با پزشک ....( تنها راهی است که تعداد افراد مبتلا 
را هم در زمان حال و هم در کل کاهش معنی داری می دهد. با رعایت جدی، هم 
خود در امان خواهیم بود و هم امکان دریافت خدمات درمانی بهتر و بیشتر را برای 

مبتلایان فراهم می شود.
و  همراهی  و  همدلی  با  نهاد  مردم  نهادهای  و  عزیز  مردم  که  هستیم  آن  نیازمند 
کمک های فکری، روحی و اقتصادی و به یکدیگر آلام این دوران سخت را کاهش دهند. 
داشتن امید جزء لاینفک عبور از این بحران هاست. خداوند شافی و ارحم الراحمین 

است.
رسانه ها چه کنند: نیازمند بیان واقعیت و انتشار اطلاعات حیاتی هستیم /  به نظر 
می رسد بهترین اقدام، بیان بدون مسامحه واقعیت با مردم است. هر کلمه درست 
می تواند قطره خونی تازه در رگ های مردم باشد. انتشار اطلاعات حیاتی و پیشگیرانه 
در این شرایط از ضروریات است و تعطیلی بردار نیست.  پای جان ده ها هزار تن از 
هموطنان در میان است، در این مرحله هیچ کس بهتر ازخود مردم نمی تواند با درک 
درست از مسئله اقدامات پیشگیرانه را انجام دهد. مردم تمدن ساز ایران در طول تاریخ 
ثابت کرده اند راه و رمز بقای خود را می دانند و اگر رسانه ها کمک کنند تا مردم بدانند 
چه خطری و با چه ابعادی در کمین است و بدانند چه باید بکنند، حتما جور دیگری 
رعایت خواهند کرد. راهنمایی های زندگی در شرایط قرنطینه نیز فوق العاده مهم است. 
رسانه ها از هر نوعش نقشی جدی در این مسئله دارند که مردم در هر موقعیتی به چه 

چیزی و چگونه فکر کنند. 
در چنین شرایطی نیازمند هم افزایی مردم، حکومت و رسانه ها هستیم. در این صورت 
ان شاء الله تا حد زیادی از خسارات جانی این ویروس و پی آمدهای آن کاسته خواهد 
شد. اگر جدیت و سرعت عمل لحاظ نشود، خدایی نکرده چه بسا حادثه ای به بزرگی 
زلزله بم روی دهد و پیامدهایی بزرگتر در عصر بعد از کرونا به دنبال داشته باشد. بپذیریم 
که الان مجادله بر گذشته فایده ای ندارد و وقت سرزنش یکدیگر نیست. به موقع 
می توان هم این موضوع و هم ریشه های ویروس و احتمالات اطراف آن را بررسی کرد. 
رویکرد فوری و بهتر رویکرد به حال و آینده است. الان جان ها در خطر است و مجددا 

عرض می شود، حفظ ملت از اوجب واجبات است.

ابوالفضل فاتح*

رییس جمهور با تاکید بر این که نیاز اصلی امروز جامعه ایجاد 
با  موظفیم  گفت:  است،  دقیق  آگاه سازی  محوریت  با  آرامش 
اطلاع رسانی به موقع، دقیق و صریح در موضوع کرونا به جامعه 

آرامش دهیم بنابراین رسانه ها اجازه ندهند در موضوع کرونا به 
سمت دو قطبی و جناح بندی های سیاسی کشیده شود.  به 

گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، جلسه رییس

توصیه ها رعایت نکنیم تخت بیمارستان کم خواهیم آورد 
غیبت غیرموجه پرستاران و پزشکان تخلف محسوب می شود

راه اندازی بیمارستان امیرالمومنین تا ده روز آینده
حرم مطهر و جمکران تعطیل می شود

پرداخت کارانه پزشکان در روزهای آینده

لغو مراسم سال نو و جشن های
 نیمه شعبان در حرم مطهر و جمکران 
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دکتر روحانی در نامه ای به تعدادی از سران کشورهای جهان:

شکست کرونا یک وظیفه »بین المللی« است
رئیس جمهور در نامه ای به تعدادی از رهبران جهان با اشاره به ضرورت تلاش و مشارکت 
همگانی برای مقابله با شیوع بیماری کرونا و بیان سیاست ها و برنامه های جمهوری 
اسلامی ایران در این راستا، بر لزوم شکستن و رفع تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ملت ها 
با توجه به شرایط کنونی جهانی و تدوین پروتکل های مشترک بهداشتی میان همسایگان 
تاکید کرد و اظهار داشت: مدیریت این بحران عظیم و خطرناک توسط هیچ کشوری به 
تنهایی میسر نیست چه رسد به اینکه آن کشور در دسترسی به بازارهای مالی بین المللی و 

تأمین کالاهای مورد نیاز خود با مشکلات فراوان مواجه باشد. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز جمعه با ارسال نامه ای به سران 
تعدادی از کشورها با اشاره به شیوع ویروس کرونا و تبدیل شدن آن به یک اپیدمی جهانی، 
گفت: این ویروس مرز نمی شناسد و قربانیان خود را بدون ملاحظات سیاسی، اعتقادی، 

قومی و نژادی انتخاب می کند.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: مقابله با این ویروس مستلزم اقدامات هماهنگ و مشترک 
منطقه ای و بین المللی از یکسو و اتخاذ تدابیر سخت، تأمین نیازمندی های اساسی مردم، 
حمایت مالی از اقشار آسیب دیده از تعلیق کسب و کارهای اقتصادی، هزینه های هنگفت 
بهداشتی و درمانی و... از سوی دیگر است؛ اجرای این تدابیر مستلزم برخورداری از یک 

بنیه و توان قوی اقتصادی و تأمین ده ها میلیاردها دلار بودجه است.
دکتر روحانی در این نامه، به سران کشورهای مخاطب متذکر شده که در این شرایط، 
جمهوری اسلامی ایران- برخلاف سایر کشورهای درگیر- با موانع و محدودیت های 
جدی مواجه است که ناشی از تحمل دو سال تحریم های گسترده غیرقانونی، سیاست 
فشار حداکثری و کارشکنی های سیستماتیک دولت آمریکا می باشد. رژیم ایالات 
متحده طی سال های اخیر، بیش از 100 اقدام تحریمی علیه ملت و دولت ایران اعمال 
کرده و در حدود 1200 شخص و موجودیت ایرانی را به فهرست های تحریمی خود 

افزوده است.
رئیس جمهور کشورمان با اشاره به اینکه این تحریم ها ظرف کمتر از دو سال گذشته در 
حدود 200 میلیارد دلار به اقتصاد ایران خسارت مستقیم وارده آورده است، افزود: اکثر 
اتباع و شرکت های خارجی، حتی اتباع و شرکت های دولت های باقی مانده در برجام عملًا 
از این تحریم ها پیروی کرده اند،  حال این که اقدامات در مغایرت آشکار با اصول انسانی، 
مقررات بین المللی از جمله برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( و قطعنامه 2231 شورای 

امنیت می باشند.
مدیریت این بحران عظیم توسط هیچ کشوری به تنهایی میسر نیست 

دکتر روحانی با بیان اینکه دولت آمریکا حتی در اوج این بحران فراگیر همچنان از 
فشارهای غیرقانونی و کارشکنی برای مانع تراشی در برابر تلاش های ایران دست برنداشته 
است، گفت: وزیر خارجه آن کشور در کمال وقاحت از سایر کشورها خواسته است تا ارسال 
کمک های بشردوستانه به ایران را منوط به تحقق خواسته های نامعقول و ضدبشری آمریکا 

نمایند.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران با کمال شفافیت پس از شناسایی 
اولین فرد مبتلا به ویروس آن را اعلام و مواجهه با آن را آغاز نمود و به اذعان نماینده سازمان 
بهداشت جهانی پیشرفت فوق العاده ای در مبارزه و مهار بیماری کرونا از سوی دولت ایران 
صورت گرفته است، تاکید کرده است مدیریت این بحران عظیم و خطرناک توسط هیچ 
کشوری به تنهایی میسر نیست چه رسد به اینکه آن کشور در دسترسی به بازارهای مالی 

بین المللی و تأمین کالاهای مورد نیاز خود با مشکلات فراوان مواجه باشد.
خطرناک  اپیدمی  یک  شرایط  در  که  نیست  تردیدی  داد:  ادامه  روحانی  دکتر 
جهانی، تهران و قم با پاریس و لندن و نیویورک فاصله چندانی ندارند و هر سیاستی 
که موجب تضعیف ساختار اقتصادی، تضعیف نظام پزشکی و محدودیت منابع 
مالی در مدیریت بحران شود،  تأثیرات مستقیم بر مبارزه با اپیدمی در سایر کشورها 

خواهد داشت.
رئیس جمهور با یادآوری این مطلب که شکست کرونا یک وظیفه »بین المللی« است، به 
سران مخاطب در این نامه اظهار داشته که از شما انتظار می رود تدابیری بیندیشید که در 
اجرای تعهدات همه کشورها در قالب قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل متحد 
و وظایف عام انسانی، تحریم های غیرقانونی ایالات متحده علیه مردم ایران بلااثر شده و با 
تروریسم اقتصادی آمریکا که امروز چهره زشت و غیرانسانی خود را بیش از هر زمان نشان 

داده است، مقابله گردد.
تحریم ها علیه ایران باید بلااثر شوند

قلدری های  برابر  در  بین الملل  آن است که جامعه  زمان  تاکید کرد:  روحانی   دکتر 
ضدقانونی و ضدانسانی آمریکا ایستادگی نماید و اجازه ندهد تحریم های ظالمانه آمریکا 

علیه ایران رویارویی با این ویروس مهلک را تحت تأثیر قرار دهد.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: تحریم های آمریکا علیه ایران – و تن دادن به رعایت 
آنها توسط سایر کشورها – نه تنها غیرقانونی و خلاف قطعنامه شورای امنیت است،  بلکه 
غیراخلاقی و غیرانسانی هم هست و ابعاد غیرانسانی آن امروز دیگر فقط شامل مردم ایران 
نیست بلکه مردم منطقه و سایر کشورها را نیز در بر می گیرد؛ این نه یک مجازات دسته 

جمعیِ مردم ایران، که مجازات دسته جمعی علیه کلِ بشریت است.

شــرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای" 
عملیات تکمیلی مخازن ذخیره روستای قاهان " به شماره 2098001189000020 را 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از 
دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس: www.setadiran.ir  انجام خواهد 
شــد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 
مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شــرکت در مناقصه محقق سازند. 

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ ۱۳۹8/۱2/25 می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت:

 ۱۳۹8/۱2/25 لغایت ۱۳۹۹/0۱/05
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت ۱4/۳0 مورخ ۱۳۹۹/0۱/۱6

زمان بازگشایی پاکت ها: ۱۳۹۹/0۱/۱8 ساعت 8/۳0 صبح
هزینه خرید اسناد: مبلغ 750,000 ریال به شماره حساب 4001104304025209 
نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی بنام تمرکز وجوه درآمد شرکت های دولتی )شرکت آب 

و فاضلاب روستایی استان قم(
 اطلاعات تماس دســتگاه مناقصه گــزار جهت دریافت اطلاعات بیشــتر در خصوص
 اســناد مناقصه و ارائه پاکت های الف: قم، بلوار 15 خرداد،20 متری شــهید تقوی، 

شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم و تلفن: 37780172- 025 
 اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس

 41934 021دفتر ثبت نام: 88969737 -85193768 021
برآورد مناقصه: 4,620,461,754

عملیات تکمیلی مخازن ذخیره 
روستای قاهان

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله اي)نوبت اول(

"با مصرف بهینه آب در تابستان در آسایش همدیگر بکوشیم"

شناسه آگهی :
85520۹ 

 نیاز اصلی جامعه؛ ایجاد آرامش با محوریت آگاه سازی 
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دفاع از قم مظلوم
قریب به یک ماه است که از تاریخ ورود ویروس منحوس 

کرونا به قم می گذرد.
برخی  به  قبل  مدت ها  از  ویروس  این  که  چند  هر 
استان های شمالی راه یافته بود. ولی جامعه پزشکی و کادر 

درمانی و دانشگاه علوم پزشکی قم با درایت و شجاعت و تعهد و پیگیری، علی رغم مشکلات 
و چالش های فراوان و کمبودهای بسیار، با مشاهده اولین بیماران کرونایی آن را به تهران 
اعلام و سپس در تاریخ 30 بهمن 98 در شب پایان تبلیغات انتخابات مجلس یازدهم رسماً 
اعلام کردند که دو نفر با علائم این بیماری در قم فوت کرده اند و بعد هم روز جمعه دوم 
اسفند انتخابات برگزار شد و از روز شنبه سوم اسفند موضوع ویروس کرونا در قم به موضوع 

جدی بدل شد.
بعداً برخی آمار فوتی های قم را به چهل نفر هم رساندند و هم زمان هجمه ها و تبلیغات 
و جنگ روانی علیه قم و مردم شریف و انقلابی قم، حوزه علمیه و روحانیت معظم آغاز 
شد. تمام سایت ها و کانال های فضای مجازی اخبار مربوط به قم را بزرگ نمایی کرده و با 
تحلیل های غلط و شبهه افکنی قم و حوزه و روحانیت و حرم مقدس حضرت معصومه)س( 

و مسجد مقدس جمکران را مورد هجمه و تاخت و تاز قرار دادند.
قصد بنده ورود به حواشی کرونا در قم نیست و چون برخی نمایندگان محترم مجلس 
شورای اسلامی با حساسیت و باصداقت به دنبال سرنخ می گردند، خواستم به این عزیزان 
عرض کنم لازم نیست زیاد تحقیق و تفحص کنید. با اندک آشنایی به فضای شهر قم و 

مشاهده آثار و شواهد در خواهید یافت که:
یک. مسئله ویروس کرونا و آنفلونزا و برخی سیاسی کاری ها در یک زمان در قم به هم 

آمیخت و این وضعیت ناهنجار را برای اهالی محترم قم رقم زد.
دو. میزان همراهی و همکاری طلاب و فضلای حوزه علمیه قم در همه سطوح به قدری 
زیاد است که انسان از اخلاص و بزرگ منشی آنان درتعجب می ماند. اگر کسی در این ایام 
به بیمارستان های قم سری زده باشد، می بیند که در گوشه و کنار این مراکز درمانی این 
طلاب عزیز با چه صمیمیت و از خودگذشتگی به ارائه پایین ترین نوع خدمات به بیماران و 

مبتلایان به کرونا مشغول اند.
سه. مراجع عظام تقلید در قم و نجف اشرف بنا بر مبانی فقهی اشان، همگی مردم را به 
تبعیت از دستورالعمل های متخصصان و وزارت بهداشت و درمان فرامی خوانند. گواه بر 
این مدعا علاوه بر منهج فقهی فقهای عظام، ملاقات آقای دکتر قدیر ریاست دانشگاه علوم 
پزشکی با مراجع عظام تقلید است که گزارش های آن در منابع خبری انعکاس یافت و به 

تبع آن دروس سطوح عالیه و مدارس علمیه نیز تعطیل شدند.
چهار. همراهی مراجع عظام تقلید و شناخت آنان از وضعیت و شرایط خاص این روزهای 
مردم، موجب گردید که نوعاً اجازه مصرف نصف یا ثلث سهم مبارک امام)ع( را درمورد مبارزه 

با کرونا به مقلدان خود بدهند.
با این وصف چگونه می توان شایعات و شبهات مربوط به عدم همراهی و یا ممانعت حوزه 

علمیه از تعطیلی شهر قم را باور کرد؟
چرا باید به یک باره هجوم برق آسا و شاید سازمان یافته از هر سو بر قم و اهل آن وارد شود؟

طبعاً در هر شهر و منطقه ای گروهی از مردم با عناوین و اسم های مختلف وجود دارند که 
ممکن است از فرط خودباوری و افراطی گری و متوهم شدن اعمالی را بر خلاف قوانین 
و مقررات انجام بدهند. چرا بایستی همه اهل قم و حوزه و خدمات عظیم فرهنگی و 

اجتماعی این نهاد مبارک مورد بی مهری و بی توجهی حتی خودی ها قرار گیرد؟
پس در پاسخ کسانی که می گویند چرا قم را قرنطینه نکردند؟

 یا این که چه کسانی مانع قرنطینه شدن قم شدند؟،
باید گفت پاسخ این سوال را از مسئولان اجرایی استان و استانداری قم بپرسید؛ زیرا حوزه 
و روحانیت و مراجع عظام تقلید و قاطبه اهالی قم با دستورات ستاد ملی کرونا همراهی 
داشته اند و نباید احیاناً بی عملی و انفعال برخی مسئولان اجرایی استان را منتسب به حوزه 

دانست.
هر چند که به اعتقاد نگارنده در آینده و پس از فروکش کردن بحران، حقایق روشن تر 
خواهد شد. این ظلم و اهانتی که امروز به مردم نجیب قم می شود ناشی از عدم آشنایی با 

ساختار اداری کشور است.
اگر مسئولان کشوری گیلان را قرنطینه می کردند و کسی برای قرنطینه قم ممانعت 
می کرد جای این سوال وجود داشت، ولی ملاحظه می کنید که هیچ استانی قرنطینه 
نشده است و دلیلی ندارد قم که در مرکز کشور واقع شده است و نه مرز آبی دارد و نه مرز 
هوایی قرنطینه شود و طبعاً ابتداً بایستی استان هایی که مرز زمینی یا دریایی و یا هوایی 
دارند قرنطینه می شدند و سپس نوبت به قم می رسید. در هر حال استانداری قم بایستی 

پاسخگو باشد نه دیگران.

خلق ارزش های جدید در 
دنیای پس از کرونا

از  با جمعی  کرونا  گیر  نفس  دار فضای  و  »اخیرا درگیر 
اجتماعی  فعالین  و  زیست  محیط  برجسته  متخصصان 

جلسه ای مفید داشتیم.
در انتهای جلسه و پس از انجام مباحث تخصصی، دوستان متفق بودند باید به سرعت 
الزامات زندگی در دنیای پس از کرونا را رصد کنیم و اگر می خواهیم در این بزنگاه تاریخی 
که فاصله ما با جهان صنعتی بسیار زیاد است، راه و روش و رسم نویی در زندگی و اداره کشور 
پیش بگیریم و با تکیه بر سابقه دیرین فرهنگی و تمدنی خویش طرحی نو در اندازیم هر چه 

زودتر دست به کار شویم.
ویروس عجیبی که مرزهای جهان را درنوردید، در گرفتن جان انسانها غنی و فقیر را 
نشناخت، مساجد، معابد، بازیهای ورزشی و تجمعات دینی را به تعطیلی کشاند؛ خطوط 
هوایی را متوقف کرد؛ به تولید و اقتصاد لطمه بزرگی وارد کرد اما دستاوردهای بس عظیمی 
نیز داشت که پرهیز از اسراف، صرفه جویی در سوخت های فسیلی، تلطیف هوا و مهمتر 
از همه با هم مهربان بودن و قدر زندگی را دانستن، با کم ساختن و شاد زیستن را فراروی 

بشریت قرار داد تا بتواند با اتکا به این آموزه ها دنیای جدیدی را رقم زند.
یکی از مؤلفه های حکمرانی خوب قبول واقعیات توسط زمامداران و تن دادن به تحولات 
منطبق بر خواسته های مردم و آرمان های بشری است. کرونا احترام به حقوق بشر و پرهیز از 
خرافه گرایی و ترویج حس نوع دوستی را در حد اعلاء به منصه ظهور رسانید. کرونا تجربیات 
کوتاه مدت ولی ذی قیمتی را در جهان و کشور ما به وجود آورد. اگر گوش شنوایی باشد 
و چشمها واقعیات را ببیند. دنیای پس از کرونا، دنیای استفاده از فرصتهاست. دنیای 
شاد بودن و مثبت اندیشیدن است. دنیای  آشتی با محیط زیست و پاس داشتن حرمت 
طبیعت است. دنیای قانع بودن و سازش با داشته هاست. دنیای محترم شمردن حقوق 
انسانهاست. دنیای پی بردن به این واقعیت محتوم است که فاصله بین مرگ و زندگی کوتاه 
است. دنیای قدر دانستن لحظه های با هم بودن است. دنیای تعاون، همیاری، همفکری 
و همیاری است. دنیای اتکای به اقتصادهای کوچک و محدود با اولویت سرزمینی است. 
دنیای مدیریت هزینه های خانوار است. دنیای ترک عادت های پرهزینه است. دنیای لذت 
بردن از مواهب طبیعی است. دنیای صرف غذای ساده، سالم با رعایت موازین بهداشتی 
است. به نظرم دنیای پس از کرونا با تجارب ذی قیمتی که نصیب بشریت کرده برای ما 
که در چنبره مسائل و مشکلات عدیده خودساخته و دشمن ساخته گرفتاریم، فرصت 
بی بدیلی برای تحول و پیشرفت فراهم ساخته است. اگر بپذیریم که در مدیریت کشور 
اشتباهات زیادی داشته ایم و این فرصت را برای گذر از ناکارآمدی ها با اتکای به علم و 
تخصص و فرهنگ و تمدن غنی شکار کنیم و طرحی نو دراندازیم. این فرصت بی نظیر را 
قدر بدانیم و از فرصت سوزی در این مقطع تاریخی بپرهیزیم و راه پرافتخار پیشرفت و توسعه 

کشور و آسایش و آرامش مردم و احیای حس اعتماد و امید به آینده را فراهم سازیم.
رییس فراکسیون محیط زیست مجلس

فرمانده کل ارتش: 

۳۰۰ مرکز درمانی توسط ارتش در سراسر 
کشور راه اندازی می شود

 فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران با دستور آغاز رزمایش پدافند بیولوژیک از راه 
اندازی 300 مرکز درمانی توسط ارتش در سراسر کشور خبر داد. 

به گزارش روز شنبه روابط عمومی ارتش، در پی ابلاغ فرمان فرماندهی معظم کل قوا به 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح، جلسه اضطراری فرمانده کل ارتش با فرماندهان نیروهای 

چهارگانه آجا بصورت ویدیو کنفرانس تشکیل شد.
امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی با تأکید بر لزوم سازماندهی تجهیزات و نیروی 
انسانی بکارگیری شده در امدادرسانی و خدمات بهتر به ملت شریف ایران برای مقابله با 
ویروس منحوس کرونا خاطر نشان کرد: پیشگیری از شیوع این بیماری و ویروس، یکی 
از موارد مورد تأکید فرماندهی معظم کل قوا است که بزودی با اجرای یک رزمایش دفاع 
بیولوژیک تحت کنترل و فرماندهی قرارگاه پدافند زیستی ارتش به فرماندهی امیر دریادار 
سیاری و با محوریت نیروی زمینی ارتش به فرماندهی میدانی امیر سرتیپ حیدری، باید 
تلاش کنیم تا خدمات و اقدامات متناسب با فرمان فرماندهی معظم کل قوا به بهترین 
شکل ممکن اجرا گردد. امیر سرلشکر موسوی در ادامه با صدور دستور فوری مبنی بر 
ایجاد مراکز درمانی متعدد در محله ها که از اقدامات موثر در راستای فعال تر شدن خدمات 
ارتش است؛ تأکید کرد: بمنظور مدیریت دقیق و پیشگیری از شیوع ویروس کرونا؛ ارتش 
جمهوری اسلامی ایران علاوه بر مراکز موجود، در 300 محله و منطقه در کشور با ایجاد 
مراکز درمانی نسبت به شناسایی بیماران کرونایی اقدام و از گسترش این بیماری جلوگیری 
خواهد کرد. وی با اشاره به اینکه تا کنون اقدامات بسیار مهم و تأثیرگذاری توسط نیروهای 
چهارگانه ارتش در اقصی نقاط کشور انجام شده است افزود: بار اصلی مأموریت دفاع 
بیولوژیک در کشور بر دوش نیروی زمینی است و سایر نیروها به ترتیب؛ نیروی پدافند 
هوایی در اراک، نیروی هوایی در بوشهر، نیروی دریایی در هرمزگان و همچنین نیروهای 
هوایی و دریایی بصورت مشترک در شهرهای چابهار و کنارک مأموریت تشکیل قرارگاه هایی 

برای جلوگیری از شیوع بیماری کرونا را بر عهده خواهند داشت.
فرمانده کل ارتش در ادامه تصریح کرد: ارتش جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارد 
پس از مشخص شدن و واگذاری اماکن توسط ستاد ملی مبارزه با کرونا، تعداد تخت های 
خود را به 4 هزار تخت برای تشکیل استراحت گاه های پس از درمان بیماران کرونایی به 
این اماکن افزایش دهد. اگرچه تاکنون در برخی استان های کشور این اتفاق افتاده و 

استراحت گاه هایی توسط نیروی زمینی آماده شده است.

مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف اعلام کرد:

ممنوعیت برگزاری آیین تحویل سال نو 
در بقاع متبرکه

مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: به منظور کاهش شیوع 
ویروس کرونا، برگزاری آیین تحویل سال نو و هرگونه مراسم در بقاع متبرکه و حرم های مطهر 

امام زادگان کشور ممنوع شد. 
حجت الاسلام والمسلمین محمد نوروزپور افزود: بر این اساس از سوی سازمان اوقاف و امور 
خیریه بخشنامه ای مبنی بر ممنوعیت برگزاری آیین تحویل سال نو و هرگونه مراسم تجمعی به 

دفاتر بقاع متبرکه و امام زادگان سراسر کشور صادر و اعلام شده است. 
وی ادامه داد: برگزاری آیین تحویل سال نو که همه ساله با حضور پرشور مردم در اینگونه اماکن 
برگزار می شد، امسال از طریق شبکه های استانی و شبکه های فضای مجازی و کانال های این 
سازمان انجام می شود، بر این اساس هرگونه آیین تجمعی تا اطلاع ثانوی به صورت مجازی 

برگزار خواهد شد. 
مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف و امور خیریه اظهار داشت: در این ایام مردم 
می توانند برنامه های ویژه تحویل سال نو و سخنرانی را از طریق سازمان اوقاف و سایت های امام 

زادگان مشاهده کنند. 
نوروزپور درمورد برگزاری برخی آیین ها در استان های ایمن از لحاظ مسائل بهداشتی گفت: در 
اینگونه مسائل، شبکه بهداشت استانی و شورای تامین استان تصمیم گیرنده هستند، با وجود 

شرایط موجود اختیار برگزاری یا لغو هرگونه مراسم نیز به عهده آنها است.  
وی با بیان اینکه از زمان شیوع ویروس کرونا تاکنون طی چندین نوبت فضای بقاع متبرکه 
و حرم مطهرامام زادگان ضدعفونی و استریل شده و این روند همچنان ادامه خواهد داشت، 
گفت: در این میان اجرای طرح ارائه خدمات اجتماعی با نام طرح افق با قدرت و قوت به 

انجام خواهد رسید.  
مدیرکل بقاع متبرکه و اماکن مذهبی سازمان اوقاف و امور خیریه افزود: این سازمان به منظور 
کمک به اقشار بی بضاعت و کم برخوردار، این افراد را شناسایی، غربالگری و با ارائه بسته های 

حمایتی به خصوص در ایام نوروز از آنها حمایت می کند.
نوروزپور درباره حمایت از برخی سرپرستان خانواده های بی بضاعت که به ویروس کرونا مبتلا و 
بیمار شده اند، گفت: به منظور حمایت هرچه بیشتر از اینگونه خانواده ها با توجه به هماهنگی 
به انجام رسیده از طریق هیات امنای مساجد شاخص کشور و از سوی بقاع متبرکه بسته های 

حمایتی از جمله مایحتاج عمومی ر اختیار آنها قرار خواهد گرفت. 

نماینده مردم مشهد تاکید کرد:

مردم به مشهدمقدس سفر نکنند
نماینده مردم مشهد ضمن اینکه مسافرت به مشهد را در این شرایط عملی پرخطر برای 
مسافرین و مردم مشهد عنوان کرد از مردم خواست که فعلا در این شرایط سفر خود به مشهد 

مقدس را  به تعویق بیندازند. 
نصرالله پژمانفر ، با تاکید بر پرهیز از هرگونه مسافرت به مشهد مقدس اظهار کرد: پیامی از 
دفتر مقام معظم رهبری در این باره منتشر شد؛ علی رغم اینکه ایشان سال های زیادی به مشهد 
مشرف شده و در آن جا به تبیین پیام نوروزی و مباحث کلی نظام می پرداختند، اما امسال این 
کار را انجام ندادند،پس اینبار  نیز این فرمایش و این عمل رهبر معظم انقلاب باید  به عنوان اسوه 

و الگو از ناحیه همه مردم مورد توجه قرار گیرد.
وی افزود: امروز آمدن و مسافرت به مشهد هم برای مسافرین و هم برای مردم مشهد ضرر دارد؛ 
نه تنها مشهد بلکه مسافرت به دیگر نقاط چنین وضعیتی دارد؛ من هم به عنوان یک عالم دینی 
که سال ها در تبلیغ معارف دینی مسئولیت داشتم و هم به عنوان نماینده این شهر  که اطلاعات 
کافی را در حوزه دارد با وجود اینکه می دانیم آمدن افراد برای زیارت عملی مستحب است می 

گویم که قطعا در این شرایط سفر به مشهد خطرات زیادی را برای افراد ایجاد می کند.
نماینده مردم مشهد و کلات تصریح کرد: پس تقاضا می کنیم اگر افراد قصد دارند به مشهد 

سفر کنند سفر خود را به تاخیر بیندازند.
این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس ضمن اینکه خانه ماندن را مستلزم مدیریت زمان از سوی 
خانواده دانست، عنوان کرد: خانه ماندن مخصوصا برای جوانان و نوجوانان اگر برنامه ای نباشد 
آسیب هایی را به دنبال دارد، پس لازم است بزرگتر ها و خانواده ها این زمان را مدیریت کنند و 

برنامه هایی را برای این عزیزان در نظر بگیرند.
پژمانفر آخرین وضعیت شهر مشهد را در حوزه کنترل شیوع ویروس کرونا تشریح کرد و گفت: 
شرایط مشهد نیز متاسفانه مانند شرایط خود کشور است، اگرچه شرایط در مشهد حادتر است؛ 
چرا که رفت و آمدها، انگیزه برای رفت و آمد، سفرهای درون شهری و برون شهری در مشهد زمینه 

شیوع بیشتر این بیماری را فراهم می کند.
این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس عنوان کرد: اگرچه با تدابیری که در حوزه بهداشت و 
درمان انجام شده  نظام مراجعات مورد نظر قرار گرفته شده است؛ یعنی افرادی که احتمال 
بیشتری را در ابتلا دارند به بیمارستان ها مراجعه کنند، باید توجه کرد که بیمارستان ها خودشان 

محلی برای شیوع بیماری هستند، پس مردم از مراجعه بی مورد به بیمارستان ها پرهیز کنند.
وی اضافه کرد: اینکه رییس ستاد مبارزه با کرونا را در اختیار وزارت بهداشت و درمان قرار دادند 
و همراهی نکردن دستگاه های مختلف خود عاملی شده که ما در حوزه لوازم بهداشتی همچون 

ماسک و مواد ضد عفونی کننده با مشکل روبه رو باشیم.
نماینده مردم مشهدر در پایان گفت: امیدواریم با مشارکت، عنایت و کمک های مردم مردم از 

این شرایط سختی که بر همه تحمیل شده عبور کنیم.
 

سخنگوی وزارت کشور درابلاغیه به استانداران خواستارشد:

پیش بینی تمهیدات لازم برای
 چهارشنبه آخر سال 

سخنگوی وزارت کشور گفت: استانداران با درنظر گرفتن محدویت ها و مصوبات مدنظر ستاد 
استانی مدیریت بیماری کرونا، ضمن پیش بینی تمهیدات لازم برای فراهم سازی آسایش و رفاه 
شهروندان، برنامه ریزی و اقدام برای پیشگیری و کنترل حوادث مربوط به چهارشنبه آخر سال 

را انجام دهند. 
در این ابلاغیه آمده است؛ با عنایت به در پیش بودن چهارشنبه آخر سال و به منظور ایجاد 
آمادگی، هماهنگی و انسجام میان دستگاههای اجرایی، امدادی و عملیاتی برای پیشگیری 
و کنترل حوادث احتمالی مربوط به این روز در سطح کشور دستور فرمایید با درنظر گرفتن 
محدویت ها و مصوبات مدنظر ستاد استانی مدیریت بیماری کرونا، ضمن پیش بینی تمهیدات 
لازم برای فراهم سازی آسایش و رفاه شهروندان، برنامه ریزی و اقدام برای پیشگیری و کنترل 
حوادث مربوط به شب چهارشنبه آخر سال با محوریت سازمان ها و واحدهای آتش نشانی و 

خدمات ایمنی و همکاری کلیه متولیان امر صورت پذیرد.
همچنین در ادامه این نامه آمده است؛ ضرورت دارد اجرای برنامه های آموزشی، ترویجی و 
بازدارنده، هرس و جمع آوری شاخ و برگ درختان از سطح معابر و پارک ها، جمع آوری پسماندها 
از سطح معابر و مخازن پسماندها همچنین استقرار اکیپ های عملیاتی آتش نشانی و خدمات 

ایمنی در مراکز تجمع در اولویت قرار گیرد.
در پایان این نامه، به استانداران اعلام شده است تا گزارش اقدامات را به صورت استانی جمع 

بندی و به معاونت عمرانی وزارت کشور ارسال کنند.
 

نوبخت اعلام کرد:

پرداخت وام کم بهره به ۴ میلیون شاغل 
آسیب دیده از کرونا

 رییس سازمان برنامه و بودجه کشور از پرداخت وام یک تا 2 میلیونی چهار درصدی بدون ضامن 
برای چهار میلیون نفر شاغل آسیب دیده از کرونا همچون کارگران و اصناف خبر داد. 

دستور  به  نوشت:  توئیتر  اجتماعی  شبکه  در  خود  صفحه  در  نوبخت«  »محمدباقر   
رییس جمهوری برای کاهش صدمات کرونا برای اقشار کم برخوردار، طرح هایی را آماده کردیم.

به گفته وی کمک ماهیانه 200 تا 600 هزار تومانی برای سه میلیون ایرانی فاقد درآمد ثابت که 
تا آخر اسفند پرداخت می شود.

نوبخت اعلام کرد: همچنین وام یک تا 2 میلیونی چهار درصدی بدون ضامن برای چهار 
میلیون نفر شاغل آسیب دیده همچون کارگران و اصناف و ... پرداخت می شود.

اختصاص ۱600 میلیارد تومان برای مبارزه با کرونا
نوبخت همچنین در پیام دیگری در توئیتر اعلام کرد:  افزون بر کمک به معیشت گروه های 
آسیب پذیر، اقدام دیگر دولت برای مقابله با کرونا، تقویت نظام بهداشت و درمان دولت برای 
خدمت به مردم بوده است که تاکنون 1600 میلیارد تومان به ستاد ملی برای مقابله با کرونا و 

دانشگاه های علوم پزشکی کشور پرداخت شده است.
  

سخنگوی هیات رییسه مجلس:

مجلس تعطیل نیست
سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس عملا تعطیل نیست و جلسات 
هیات رییسه، مرکز پژوهش ها،   کمیسیون تلفیق، معاونت قوانین و نظارت برگزار می شود و فقط 

جلسات علنی بر اساس نظر شورای امنیت ملی برگزار نمی  شود. 
»اسدالله عباسی« در خصوص اظ برخی اظهار نظرها در خصوص تعطیلی مجلس شورای 
اسلامی گفت: مجلس تعطیل نیست. جلسات هیات رییسه و برخی کمیسیون های تخصصی 

برگزار می شود و وکمیسیون تلفیق مجلس هم از دوشنبه بودجه 99 را بررسی می کند.
وی اظهار داشت: قرار است شورای نگهبان امروز ایرادات لایحه بودجه را به هیات رییسه 
مجلس ارجاع دهد و ما آن را به کمیسیون تلفیق ارائه دهیم، کمیسیون تلفیق هم در روزهای 

دوشنبه و سه شنبه برای بررسی بودجه تشکیل جلسه میدهد.
سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: فقط جلسات علنی مجلس برگزار 
نمی شود آن هم به دلیل تصمیم ستاد ملی مدیریت مقابله با کرونا و تایید شورای امنیت ملی این 

تصمیم اخذ شده است و ما نمی توانستیم به آن عمل نکنیم.
عباسی اظهار داشت: شرایط کشور خاص و اضطراری است و جلسات علنی مجلس تجمع 
نمایندگان را در پی دارد که اگر کسی خدای ناکرده بیماری داشته باشد به سایر افراد و کارمندان 

منتقل می کند.
 

سخنگوی دولت:

شایعه قرنطینه تهران؛ دروغی بزرگ 
سخنگوی دولت هرگونه شایعه درباره قرنطینه تهران را یک دروغ بزرگ دانست.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت؛ سخنگوی دولت هرگونه شایعه درباره قرنطینه تهران را 
یک دروغ بزرگ دانست و گفت: هیچ تغییری در ساعات کار فروشگاه ها، مغازه ها، نانوایی ها و 

دیگر مشاغل ضروری صورت نخواهد گرفت.
آقای علی ربیعی سخنگوی دولت، تصریح کرد: ساعات کار برخی مشاغل به تناسب نیاز های 

مردم نیز ممکن است افزایش یابد.
وی افزود: برخی درصدند با ترویج شایعات، استرس و دغدغه های مردم را بیشتر کنند.

امروز  اصلی  نیاز  که  این  بر  تاکید  با  جمهور  رییس   
جامعه ایجاد آرامش با محوریت آگاه سازی دقیق است، 
گفت: موظفیم با اطلاع رسانی به موقع، دقیق و صریح 
در موضوع کرونا به جامعه آرامش دهیم بنابراین رسانه ها 
و  قطبی  دو  سمت  به  کرونا  موضوع  در  ندهند  اجازه 
جناح بندی های سیاسی کشیده شود.  به گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی ریاست جمهوری، جلسه رییس جمهوری با 
اعضای دفتر، مشاورین و معاونین دفتر رییس جمهور برای 
پیگیری، هماهنگی و پشتیبانی اقدامات ملی در مقابله 
با کرونا و اقدامات و پیگیری های اجتماعی و رسانه ای 
دکتر  المسلمین  و  الاسلام  حجت  حضور  در  شنبه  روز 
حسن روحانی رئیس جمهور برگزار شد. در این جلسه 
که با حضور رئیس دفتر رئیس جمهور، مشاوران و معاونان 
دفتر رئیس جمهور برگزار شد، موضوعات مختلف بویژه در 
خصوص موضوعات تبلیغاتی و رسانه ای مقابله کرونا مورد 
بحث و بررسی قرار گرفت. روحانی با تأکید بر ضرورت 
اطلاع رسانی دقیق، صریح و شفاف در زمینه مقابله با کرونا 
گفت: نیاز اصلی امروز جامعه ایجاد آرامش با محوریت 
آگاه سازی دقیق و افزایش مشارکت عمومی در همراهی با 
توصیه ها و اقدامات صورت گرفته برای مقابله با کروناست. 
رییس جمهور با بیان اینکه جریاناتی امروز به دنبال برهم 
ما  کرد:  خاطرنشان  هستند،  جامعه  روانی  آرامش  زدن 
کادر  فداکارانه  و  خالصانه  تلاش های  هستیم  موظف 
درمانی کشور را که تاکنون جان بسیاری را نجات داده اند و 
مانع از شیوع بیشتر بیماری شده اند را در کنار انتقادات و 
بیان کاستی ها نشان دهیم. وی با اشاره به ایجاد ابهامات، 
فضای  ایجاد  برای  بی اساس  شایعات  تولید  و  شبهات 
دوقطبی و اختلاف در میان مردم تأکید کرد: منصفانه این 
است که همه اصحاب رسانه و شخصیت های سیاسی و 
مسئولین ذیربط در این حوزه ضمن اطلاع رسانی دقیق و 
انتشار به هنگام اخبار به صورت دقیق و شفاف به جامعه، 
با شبهات و شایعات ایجاد شده مقابله کنند و این حقایق 
را نیز تبیین کنند که اقدامات زیربنایی دولت در حوزه 
سلامت در سال های گذشته امروز راهگشا بوده و کمک 
با این بیماری شده است.  حال کادر درمانی در مبارزه 
روحانی با قدردانی از اصحاب رسانه و خبرنگاران بخاطر 
تلاش ها و اقدامات انجام شده در رسانه های مختلف اعم 
از دیداری، شنیداری و مکتوب تأکید کرد: رسانه ها در این 
رابطه نقش مهمی بر عهده دارند و باید تلاش کنند که فضا 
به سمت دو قطبی و جناح بندی های سیاسی کشیده 
نشود. درست است که مرجعیت اصلی اطلاع رسانی با 
صدا و سیماست چون مخاطب چند ده میلیونی دارد، اما 

این نافی تلاش ها و زحمات سایر رسانه ها نیست.
هیچ کشوری مانند ایران با وجود تحریم توان 

مقابله با کرونا را نداشت
با  اینکه هیچ کشوری در دنیا  بیان  با   رییس جمهور 

شرایط تحریمی و فشار حداکثری که روی آن وجود دارد 
توان مقابله با این شیوع گسترده را که الان همه جهان را در 
برگرفته نداشت، گفت: آیا اطلاع رسانی منصفانه و حرفه ای 
در شرایط بحران این است که افراد از هر فرصتی حتی به 
قیمت موج سواری روی جان انسان ها برای تخریب دولت 
استفاده کنند؟ اطلاع رسانی منصفانه و حرفه ای در این 
شرایط به خدمت گرفتن همه تکنیک ها و ظرفیت های 
رسانه ای برای بالا بردن مشارکت مردم با دولت در مقابله 
با این بیماری، تقویت و بالا بردن روحیه خادمان ملت 
در این شرایط خصوصاً کادر درمانی و بهداشتی کشور و 
تبیین شرایط کشور در موقعیت فعلی است. وی افزود: 
که  کنند  تبیین  مردم  برای  رسانه ها  دارد  اشکالی  چه 
توانمندی ها و اقدامات این دولت در مقابله با کرونا با وجود 
فشارهای حداکثری آمریکا و تأثیرات ضدانسانی تحریم ها 
تا همین حالا هم نسبت به دیگر کشورها افتخارآفرین بوده 
است. اینها مردم را نسبت به دولت و نظام شان دلگرم و 
امیدوار می کند.  روحانی با اشاره به اینکه همه کشورهای 
این  با  کردن  نرم  پنجه  و  دست  حال  در  هم اکنون  دنیا 
بیماری هستند، اما شرایط ما با همه شرایط آنها متفاوت 
این است که  تفاوت حقیقت  این همه  با  است، گفت: 

اقدامات انجام شده قابل قبول بوده است.
قدردانی ازرهبر انقلاب برای تشکیل قرارگاه 

بهداشتی نیروهای مسلح 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی همچنین  روز 
شنبه پس از دریافت گزارش اعضای ستاد مبارزه با بیماری 
کرونا در سخنانی بار دیگر از پزشکان، پرستاران و کادر 
درمانی که امروز بار سنگینی بر دوش دارند، قدردانی و 
تشکر کرد و گفت: خداوند به شما عنایتی کرده و آن این 
است که مردم چشم دوخته اند که شفای خداوند برای 
بیماران از طریق شما باشد و این رحمت خداوند است 
که باید آن را پاس بدارید. رییس جمهوری همچنین از 
رهبر معظم انقلاب برای صدور فرمان فعال شدن قرارگاه 

بهداشتی و درمانی نیروهای مسلح قدردانی کرد و گفت: 
از ابتدای تشکیل ستاد ملی مقابله با کرونا رییس ستاد کل 
نیروهای مسلح و همچنین سپاه پاسداران، ارتش و نیروی 
انتظامی در این جلسات حضور مستمر داشتند و با فرمان 
مقام معظم رهبری برای فعال شدن قرارگاه ستاد مشترک 
نیز همه امکانات نیروهای مسلح بهتر، دقیق تر و کامل تر در 
خدمت مردم خواهد بود. روحانی با اشاره به اینکه گزارش 
از سوی معاون وزیر بهداشت در مورد شبکه  ارائه شده 
اینکه در این طرح  غربالگری بیماری کرونا در کشور و 
میلیون ها نفر در کشور مورد سوال قرار گرفته و 97 درصد 
از پاسخ دهندگان علایم بیماری نداشته اند، گفت: این 
بسیار خوشحال  و امیدوارکننده است که براساس گزارش 
افراد سالم و بیماران به سرعت مشخص می شوند و برای 

درمان مبتلایان اقدامات لازم در دستور کار قرار می گیرد.
 پیشنهاد کنترل تردد در ۱۱ استان مفید است

رییس جمهوری در پاسخ به پیشنهاد وزیر بهداشت برای 
این  کشور  استان   11 در  تردد  کنترل  پیشنهاد  تصویب 
پیشنهاد را برای کنترل بیماری مفید ارزیابی کرد و گفت: 
باید دقت کنیم که نقاط کنترل در استان ها کاملًا مشخص 
که  کنند  عمل  گونه ای  به  کنترل کننده  تیم های  و  باشد 
مشکلاتی همچون ترافیک در راه ها ایجاد نشود و قبل از 
به  واکنش  در  روحانی  شود.  اطلاع رسانی  مردم  به  اقدام 
پیشنهاد وزیر بهداشت مبنی بر تعیین جریمه برای کسانی 
که با علائم بیماری به مسافرت و جابجایی در این استان ها 
اقدام می کنند، گفت: ممکن است این افراد از بیماری خود 
مطلع نباشند و همین که برگردانده شوند و برای درمان به 
بیمارستان هدایت شوند، به عنوان جریمه برای آنها کافی 
است. رییس جمهوری در پاسخ به اظهارات وزیر بهداشت 
در مورد ضرورت ایجاد محدودیت در حرم های مطهر و بقاء 
متبرکه تأکید کرد: اطمینان دارم مسوولان بقاء متبرکه و 
حرم های مطهر در شهرهای مختلف کشور دلسوزی کافی 
مقابله  ستاد  دستورالعمل  و  دارند  مردم  سلامت  مورد  در 
کرونا را برای ورود مردم در ایام پایانی سال و تعطیلات عید 
را اجرا خواهند کرد. روحانی افزود: آرزوی همه ما تشرف 
به حرم های مطهر است، اما از هر کجا به آنها متوسل شویم 
پاسخ ما را خواهند داد. در شرایط امروز توسل ها و توجهات 
باید با رعایت کامل اصول بهداشتی باشد. رییس جمهوری 
در پاسخ به گزارش وزیر ارتباطات در خصوص ضرورت انجام 
امور اداری و کارهای مردم از طریق سیستم الکترونیک و 
عدم مراجعه به دستگاه ها، تأکید کرد: هر کاری باعث شود 
حضور مردم به دستگاه های اجرایی و اداری کاهش یابد و 
امور از طریق سیستم دیجیتالی و الکترونیک انجام شود، 
خوب است و این می تواند به تقویت دولت الکترونیک منجر 
شود. روحانی ابراز امیدواری کرد که ان شاء الله بتوانیم هر 
چه سریع تر این بلیّه را از سر مردم کوتاه کنیم و خداوند به 

همه بیماران شفای عاجل عنایت کند.

رییس جمهور: 

نگذاریم موضوع کرونا به سمت دو قطبی سیاسی کشیده شود
به قیمت موج سواری روی جان انسان ها دولت را تخریب می کنند

رییس مجلس درتماسی با استانداران اصفهان، مرکزی وفارس باتاکید برفعال شدن 
کلینیک های ریه استان ها درجریان آخرین وضعیت این استان ها درخصوص شیوع 

ویروس کرونا،نیازها،اقدامات پیشگیرانه و وضعیت مراکز درمانی قرارگرفت. 
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در تماس تلفنی با استانداران اصفهان، 
مرکزی و فارس با اشاره به لزوم واکنش سریع ستادهای مدیریت بحران در هر یک از این 
استان ها، خواستار به کارگیری تمامی ظرفیت های استان ها برای آگاه سازی و اطلاع 
رسانی بموقع و نیز استفاده از توان همه دستگاه ها برای ارتقای  هداشت محیط های 
عمومی در مقابله با ویروس کرونا شد. لاریجانی با بیان اینکه مجلس شورای اسلامی با 
کمک سایر نهادها پیگیری های مستمری را صورت داده است است تا نیازمندی ها و 
امکانات مورد نیاز همه مناطق کشور برای مقابله با این بیماری هر چه سریعتر تامین شود، 
از استانداران خواست تا با بسیج  همه دستگاه ها ضمن رسیدگی به وضعیت مبتلایان، 

مانع از شیوع بیشتر ویروس کرونا شوند.
رییس مجلس شورای اسلامی با اشاره به گفت و گوی  قبلی خود با وزیر بهداشت و 
تلاش این وزارتخانه مبنی بر فعال سازی و تجهیز  کلینیک های تخصصی ریه در استان 
ها، این اقدام را راهکاری ضروری برای درمان مبتلایان به کرونا دانست و افزود: درمان و 

رسیدگی تخصصی به مبتلایان کرونا از طریق پشتیبانی و تجهیز تیم های پزشکی باید در 
سطحی باشد که آمار تلفات در  استان ها به روند نزولی رسیده و به کمترین تلفات ممکن 
تقلیل یابد.   لاریجانی با قدردانی از تلاش شبانه روزی کادر پزشکی و درمانی که در اقصی 
نقاط کشور درخط مقدم مبارزه با کرونا قرار دارند، اظهار داشت: باید از خدمات همه 
نیروها و کسانی که برای رفع کمبودها و نیازهای روزمره مردم در بخش های مختلف تلاش 
می کنند، تشکر کرد و قدردان مجاهدت های آنان بود.  رییس مجلس شورای اسلامی 
ابراز امیدواری کرد تا کشور با همبستگی جمعی، عزم ملی و روحیه امید و مسئولیت 
پذیری  از این بحران به سرعت عبور کند. لاریجانی همچنین با تاکید بر اهمیت استقرار 
افراد در منازل و پرهیز از سفرهای درون شهری و برون شهری در جهت مهار این بیماری، 

خواستار مدیریت صحیح و برنامه ریزی استانداران برای کاهش ترددها شد.
 آقایان عباس رضایی، عنایت الله رحیمی و سیدعلی آقا زاده،  استانداران اصفهان، 
فارس و مرکزی  نیز در این گفت و گوهای تلفنی ضمن ارایه گزارشی از آخرین اوضاع و 
برنامه های اجرا شده برای مقابله و پیشگیری از ویروس کرونا، به تشریح اقدامات خود 
در زمینه تجهیز مراکز درمانی، اجرای مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا،  بهره گیری از 

ظرفیت های نیروهای مسلح واستفاده از کمک های خیرین و نیکوکاران پرداختند.

رییس مجلس در گفت وگو با استانداران اصفهان، فارس و مرکزی تاکید کرد:

کلینیک های ریه در استان ها فعال شوند

علی بنایی*

 سخنگوی ارشد ستادکل برنامه نیروهای مسلح برای مقابله 
با ویروس کرونا را تشریح کرد و گفت: قرار شد غربالگری در 

یک مدت کوتاه از کل جامعه صورت بگیرد.
سردار ابوالفضل شکارچی درباره اقدامات قرارگاه مقابله با 
کرونا ستادکل نیروهای مسلح گفت: در پی فرمان فرمانده 
کل قوا به سرلشکر باقری رئیس ستادکل نیروهای مسلح 
بلافاصله در روز جمعه جلسه این قرارگاه با عنوان قرارگاه 
بهداشتی درمانی امام رضا )ع( با حضور فرماندهان سازمان 
نیروهای مسلح و رئیس سازمان بسیج، معاونین ستادکل 

برگزار شد و تصمیمات مهمی گرفته شد.
وی افزود: وزارت بهداشت و درمان تحت عنوان ستاد ملی 
مقابله با ویروس کرونا درخواست هایی را از ستادکل داشتند. 
یکی از مسائل کمک به غربالگری جامعه توسط درمانگاه های 
ثابت و سیاری است که نیروهای مسلح راه اندازی می کنند که 
از دیروز این امر در دستور کار قرار گرفته و شرع شده و قرار شد 

این غربالگری در یک مدت کوتاه از کل جامعه صورت بگیرد.
سخنگوی ارشد نیروهای مسلح ادامه داد: موضوع مهم 
دیگر افزایش تخت های بیمارستانی است که تعداد زیادی 
از تخت های بیمارستانی نیروهای مسلح در اختیار بیماران و 
وزارت بهداشت است و قرار شد این تخت ها به دو برابر افزایش 
پیدا کند و حدود 10 هزار تخت استراحت گاهی برای بیمارانی 
که مشکوک هستند و باید استراحت کنند اضافه شده است. 
سردار شکارچی گفت: کمک های آمادی و لجستیکی در 
تولید ماسک و مواد ضد عفونی کننده نیز در خواست دیگر 
وزارت بهداشت بود که تمام سازمان های نیروهای مسلح و 
بخصوص وزارت دفاع مأموریت پیدا کرد تا بخش زیادی از این 
نیازها را تأمین بکند. در حوزه کارهای علمی و تحقیقاتی برای 
مقابله با ویروس دستوراتی صادر شد و تصمیماتی گرفته شد.
و  متخصص  انسانی  نیروی  تأمین  حوزه  در  افزود:  وی 
خدماتی و پاکسازی محیط قرار شد نیروهای مسلح هم از 

ظرفیت نیروهای مسلح و هم از ظرفیت نیروهای بسیج به 
وزارت بهداشت کمک کنند. سخنگوی ارشد نیروهای مسلح 
گفت: تصمیمی هم در حوزه قطع زنجیره انتقال ویروس 
کرونا گرفته شد که قرار شد نیروهای مسلح برابر تصمیماتی 
در  می گیرند  کشور  وزارت  و  کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  که 
این حوزه از توان نیروی انتظامی استفاده کنند تا مشارکت 
عمومی را افزایش دهند و اقناع سازی افکار عمومی را افزایش 
دهند و خود مردم تلاش کنند که این زنجیره انتقال ویروس 
را قطع کنند. سردار شکارچی گفت: رسانه های بیگانه در 
این حوزه در حال سوءاستفاده و تحریک مردم و القای نکات 
مغایر این تصمیم ستادکل نیروهای مسلح و قرارگاه امام رضا 
)ع( هستند. البته مردم ما که مردم هوشیاری هستند نباید به 
فضا سازی شبکه های بیگانه و ماهواره ای داشته باشند و تمام 
تلاش نیروهای مسلح خدمت به مردم است تا این مشکل را 

از کشور دفع کنند.

سخنگوی ارشد ستادکل برنامه نیروهای مسلح  خبرداد

استفاده از توان نیروی انتظامی برای قطع زنجیره انتقال کرونا

محمد رضا تابش*

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: حضور اکیپ هایی در ورودی و خروجی 
شهرها برای محدودیت های تردد، یکی از مصوبه های هفتمین جلسه ستاد مقابله با 

کرونا با حضور رئیس جمهور بوده است.
دکتر سعید نمکی پس از پایان هفتمین جلسه ویدئو کنفرانسی ستاد ملی مقابله با کرونا 
با حضور در رصدخانه سلامت وزارت بهداشت در جمع خبرنگاران افزود: امروز هفتمین 
نشست ستاد ملی بیماری کرونا را داشتیم که رئیس جمهور از طریق ویدئوکنفرانس به 
ما پیوست و این جلسه چند مصوبه داشت که از جمله مصوبات آن اضافه کردن چند 
کارگروه به ستاد ملی مقابله با کرونا از جمله کمیته ارزیابی منابع مالی و بودجه بود. 
وزیر بهداشت افزود: همچنین مراجعه نکردن شهروندان به صورت حضوری برای طرح 
های مختلف مانند طرح ملی مسکن و خودرو و... از دیگر مصوبات این ستاد بود. دکتر 
نمکی با اشاره به اینکه بیشتر وقت جلسه به ارائه گزارش عملکرد بسیج ملی مقابله با 
کرونا گذشت گفت: طرح الکترونیک سلامت به صورت آزمایشی )پایلوت( در 4 استان 

اجرا شده که کمک بسیاری در مدیریت بیماری کرونا به ما کرده است از جمله شناسایی 
موارد مشکوک، قرنطینه مبتلایان در خانه یا در بیمارستان، ایزوله اطرافیان و پاکسازی 
محیط های آلوده که بار بیمارستان های ما را بسیار کم کرده است . وی افزود: امروز 
31 هزار مرکز ما درگیر این طرح هست و 1200 مرکز برای ارجاع سرپایی داریم که پس 
از تاکید مقام معظم رهبری قرار است با کمک ستاد نیروی مسلح به 1500 مرکز برسد. 
دکتر نمکی افزود: ما کاملا به شبکه متصلیم و حدود 6 و نیم میلیون نفر را تا دیشب رصد 
و پایش و اولین افراد را شناسایی کردیم و به متخصص ارجاع دادیم و یا در خانه قرنطینه 
شده اند و یا به مراکز بیمارستانی ارجاع خواهند شد. وی افزود: ما قبل از شروع سال نو 
، دستآوردهای بسیار مطلوبی را در زمین گیر کردن این بیماری خواهیم داشت. سامانه 
الکترونیک سلامت به منظور گسترش زنجیره شناسایی و مراقبت از مبتلایان کرونا چند 
روزی است فعالیتش را در چهار استان کشور آغاز کرده و قرار است در مراحل بعدی به 

سایر استان ها گسترش یابد.

وزیر بهداشت:
محدودیت تردد در ورودی و خروجی شهر ها، به زودی 

معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: رییس جمهوری 
شخصا مسائل مربوط به مدیریت بحران کرونا را در طول 

شبانه روز پیگیری می کند. 
مجتبی  نامه  به  اشاره  ضمن  امیری«  »حسینعلی    
کرونا  بحران  مدیریت  درباره  روحانی  دکتر  به  ذوالنوری 
در کشور افزود: رییس جمهور شخصا مسائل مربوط به 
مدیریت بحران کرونا را مستمرا در طول شبانه روز پیگیری 
می کند و اولویت اول دولت، مدیریت بحران کرونا و حفظ 
جان شهروندان است. وی با بیان این که تقریبا همه کشور و 
استان ها درگیر این ویروس شده اند، گفت:  دولت از همان 
توان  تمام  با  چین،  در  کرونا  ویروس  شیوع  اول  روزهای 
تلاش کرد تا از شیوع ویروس کرونا در کشور جلوگیری کند 
و براین اساس امکانات درمانی و بهداشتی را تا حدی که در 

توان داشت، تهیه کرد.
امیری یادآور شد: در همان روزهای اول چندین جلسه 

همچنین  کرد.  پیدا  اختصاص  کرونا  موضوع  به  دولت 
مراکز پزشکی تجهیز شده و برخی بیمارستان ها مختص 
مقابله با کرونا شده اند. به دستور رییس جمهور چند بار 
اعتبارات ویژه به وزارت بهداشت اختصاص یافته است. 
معاون پارلمانی رییس جمهور اضافه کرد: اعضای دولت 
همه  و  کرده  کمک  بهداشت  وزیر  به  که  شدند  موظف 
امکانات دستگاه های اجرایی در اختیار وزیر بهداشت و 
این وزارتخانه قرار گیرد. اعضای دولت هم موظف شدند 

امکاناتی که دکتر نمکی می خواهد را تهیه و تامین کنند.
وی خاطرنشان کرد: با پیچیده تر شدن شرایط، ستاد 
مدیریت کرونا تشکیل و با نظر شورای عالی امنیت ملی، 
تصمیم این ستاد برای کل دستگاه های نظام لازم الاجرا 
زیرمجموعه دفتر  با دستور رهبری هم بخش های  شد. 
ایشان به کمک آمدند و در مجموع برای مدیریت بحران کل 
نظام بسیج شدند. امیری تاکید کرد: آنچه اهمیت دارد، 

همراهی مردم و درک درست جامعه از خطر این ویروس 
است؛ زیرا مادامی که مردم کمک، همراهی و همکاری 
کافی را نداشته باشند، امکانات دولتی اثربخشی کافی را 
نخواهد داشت.  معاون پارلمانی رییس جمهور ادامه داد: 
درخواست دولت از مردم همکاری، مراعات پروتکل های 
مدیریت بحران کرونا، رعایت دستورالعمل های ابلاغی از 
ناحیه وزارت بهداشت، مراعات بهداشت شخصی برای 
قطع زنجیره انتقال کروناست و این مسائل با همکاری 
مردم محقق می شود.  وی همچنین با اشاره به قدردانی 
رییس جمهوری از رهبر انقلاب اسلامی برای صدور فرمان 
نیروهای مسلح  و درمانی  بهداشتی  فعال شدن قرارگاه 
گفت: با صدور فرمان رهبر معظم انقلاب اسلامی برای 
فعال شدن قرارگاه ستاد مشترک، امکانات نیروهای مسلح 
به طور کامل و دقیق برای مقابله با این ویروس وارد عمل 

خواهد شد.

معاون پارلمانی رییس جمهوری:
 روحانی شخصا مسایل مربوط به مدیریت بحران کرونا را پیگیری می کند
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استاد دانشگاه تهران:

 ورزشکاران به جای حذف وعده غذایی 
کم خوری کنند

پیمایشی که در کشور  به  با توجه  بالینی دانشگاه تهران گفت:  تغذیه   مدیر گروه 
انجام شده است در زمان کنونی مصرف یک قرص ویتامین D برای بالا بردن ایمنی بدن 
لازم است.  »سیدعلی کشاورز« با بیان اینکه در شرایط کنونی خستگی ناشی از کار و 
استرس درمان به کادر پزشکی و درمان کشور فشار می آورد اظهار داشت:  قبل از اینکه 
بخواهم برای شهروندان یا قشر ورزشکار توصیه بهداشتی و غذایی داشته باشم لازم 
می دانم که برای کسانی که در کادر درمان بیمارستان ها هستند و به صورت مستقیم به 
کرونا در ارتباطند توصیه ای کنم. این عزیزان این روزها در سخت ترین شرایط کاری به 
سر می برند و فشار کار و استرس بیماری در برخی از مواقع ممکن است بر آنان غلبه و 
موجب ایجاد خستگی شود. فراموش نکنیم میزان استقامت و فعالیت بدن در یک حد 
خاص و انرژی که بدن کسب می کند از راه تغذیه روزانه است. زمانی که فعالیت بالا 
می رود و این فعالیت با استرس کاری همراه می شود بدن افزون بر تغذیه نیاز به یک سری 
مکمل خاص دارد مکمل که بتواند ضعف بدن را برطرف کند. وی ادامه داد:  فرسودگی 
بدن کادر پزشکی و پرستاری باید با مکمل »هیلاژن« برطرف شود. من این را به تمام 
مسوولان وزارت بهداشت و کادر درمانی توصیه می کنم. مصرف این پودر به همراه یک 
لیوان آب بدن را به صورت کامل سرحال می کند و بدن را به حالت قبل از فعالیت بازخواهد 
گرداند. استاد دانشگاه تهران درزمینه اهمیت مصرف این مکمل گفت: کار این مکمل 
باز کردن عروق و رگ ها است تا خون به مغز و سایر بافت ها برسد و آمونیوم که عامل ایجاد 
خستگی در بدن است را دفع می کند. به بیماران کرونایی و کادر درمانی به صورت اکید 
توصیه می کنم این مکمل را در کنار چند ویتامین دیگر که موجب افزایش توان فرد در 
طول روز خواهد شد مصرف کنند. بخش دیگر از مصاحبه مدیر تغذیه دانشگاه تهران به 
خوددرمانی شهروندان اختصاص یافت. او در این زمینه گفت: در بررسی که چند سال 
پیش انجام شد بیش از 80 درصد بزرگ سالان و 85 درصد کودکان ایران از کمبود ویتامین 
D رنج می برند در شرایط کنونی مصرف یک قرص از این ویتامین می تواند مفید باشد اما 
نباید زیاده روی کرد چون مسمومیت می آورد. در مورد مصرف ویتامین C هم باید بگویم 
اگر شهروندان میوه و سبزی به میزان مناسب مصرف می کنند لازم نیست اما اگر مصرف 
سبزی پایین است باید ویتامین C مصرف کنند. او ادامه داد: مصرف سبزی و میوه باید 
در حدود 2 تا پنج واحد در روز باشد اما در زمان ویروس کرونا به هشت واحد هم می رسد. 
البته نباید در خوردن میوه زیاده روی کرد چون قند موجب در آن برای بدن مضر است. 
در کنار میوه سبزی و سالاد مصرف کنیم. ویتامین A هم معمولا شامل یک قرص 25 
هزار بین المللی است که در سه چهار ماه به صورت محدود مصرف شود. در سه ماه پیش 
رو یک قرص ویتامین A به ایمنی بدن کمک می کند. مدیر گروه تغذیه بالینی دانشگاه 
تهران بخش دیگر از مصاحبه خود را به ورزشکاران در شرایط کرونا اختصاص داد و عنوان 
کررد: ورزشکاران حرفه ای بیش از دیگران شهروندان باید مواظب سلامتی خود باشند زیرا 
خانه نشینی علاوه بر چاقی عملکرد آنان را نیز تحت تاثیر قرار می دهد. باید در خوردن غذا 
محتاط باشند البته این به معنای حذف نیست بلکه کم خوری است. همچنین غذای بخار 
پز و آب پز را جانشین سرخ کردنی ها کنند. سالاد بدون سس و سبزی جات باید پیش از 
غذا بخورند. نرمش به صورت مقطعی باید در دستور کار ورزشکاران باشد. کنترل خوردن 
و ادامه نرمش مهم ترین کاری است که باید ورزشکاران انجام دهند. استاد تغذیه دانشگاه 
تهران در زمینه غذای مصرفی ورزشکاران گفت: باید هرروز یک گروه مواد غذایی مصرف 
شود. ما چهار گروه غذایی داریم که شامل گروه اول نان برنجُ سیب زمینی، ماکارونی 
است که عمده نیاز انرژی ما را تامین می کند و دارای پروتئین هم است. گروه دوم لبنیات 
است. گروه سوم شامل گوشت مرغ ماهی و حبوبات است که منبع مهم پروتئین به شمار 
می روند و گروه چهارم سبزی ها و میوه است که فرد باید هرروزی مقداری از یکی از این 
گروه غذایی ها را مصرف کند. اگر ورزشکار قرار است در این دوران با مشکل اضافه وزن 
مواجه نشود باید مقدار نان، برنج و ماکارونی را کم و میوه و سبزی ها را به صورت افراطی 

مصرف کند. در مصرف این گروه هایی غذایی باید نهایت میانه روی را به کار بست.

سلامت 

هر روز توصیه های جدیدتر و جدی تری در مورد شیوه های پیشگیری از ابتلا و انتقال 
ویروس جدید کرونا ارائه می شود و هر یک از ما احساس می کنیم بیشتر از هر زمان 
دیگری در عمرمان، دست هایمان را می شوییم. اما این همه دست شستن مطمئناً 
می تواند سبب خشکی، خارش، قرمزی و التهاب پوست دست ها نیز بشود. با این 
مسئله چه باید بکنیم و چه راه حل هایی وجود دارد که از خشکی و ترک خوردگی پوست 

دستمان جلوگیری کنیم؟
چه چیزی باعث خشکی و ترک خوردگی پوست دست می شود؟

خشکی پوست دست ها معمولًا به همان دلیلی روی می دهد که خشکی پوست در 
سایر قسمت های بدن را به دنبال دارد.

لایه ی بیرونی پوست که به آن لایه ی شاخی نیز می گویند، کمک می کند تا رطوبت 
پوست حفظ شود. لایه ی شاخی از سلول های پوستی تشکیل شده که مانند آجرهایی 
عمل کرده و لیپیدهایی که مانند ملات عمل می کنند. بنابراین اگر مشکلی در این 
سد دفاعی پوست به وجود بیاید، مثلًا ممکن است لیپیدها آسیب ببینند و در نتیجه 
رطوبت از پوست فرار می کند. وقتی دست هایتان را می شویید، رطوبت پوست را بیرون 
می کشید و چربی های سالم آن که قرار است از پوستتان محافظت کنند را از بین 
می برید. چیزهایی مانند استفاده از آب گرم، صابون های آنتی باکتریال قوی و عدم 

استفاده از مرطوب کننده بعد از شستن دست ها می توانند شرایط را بدتر هم بکنند.
در موارد خفیف تر ممکن است احساس کنید پوست دست هایتان قرمز و خشک و 
کشیده شده یا کمی می خارد. اما در موارد شدیدتر، ممکن است دچار تحریکات 

پوستی زیاد، خارش آزاردهنده و حتی ترک هایی روی پوست بشوید که واقعاً می توانند 
احتمال عفونت را افزایش بدهند. افرادی که مستعد اگزما هستند، حتی ممکن است 
نیاز به داروهای موضعی داشته باشند تا علائم را کنترل کنند. بنابراین مهم است که 
دقت بیشتری نسبت به شستشوی دست هایتان داشته باشید تا دچار عوارض بعدی 

نشوید.
چه باید بکنید؟

کارشناسان توصیه هایی برایتان دارند تا دست هایتان را تمیز و پوستتان را مرطوب نگه 
دارید.

از صابون های ملایم تر استفاده کنید
شستن دست ها با صابون های آنتی باکتریال و یا استفاده از ضدعفونی کننده های 
دست حاوی الکل می تواند پوست را خشک و زبر و حساس کند. ضمناً شما واقعاً 
نیازی ندارید حتماً از این شوینده ها استفاده کنید تا از شر میکروب ها خلاص شوید. 
اصطکاک ایجاد شده در اثر به هم مالیدن دست ها حین شستشو همراه با عناصر فعال 
پاک کننده در صابون، در واقع همان چیزی است که میکروب ها را از دست هایتان پاک 
می کند. البته اطلاعات ما در مورد چگونگی انتشار ویروس جدید کرونا و اینکه چطور 
باید از خودمان در برابر آن محافظت کنیم، هنوز کامل نیست اما مکرراً شستن دست ها 
با آب و صابون )خصوصاً قبل از دست زدن به چشم ها و دهان و بینی و قبل و بعد از غذا 
خوردن( یکی از راه های ثابت شده ی پیشگیری از انتشار ویروس جدید کروناست. بله 

شما باید دست هایتان را به درستی و حداقل به مدت 20 ثانیه بشویید.

دست ها را با آب ولرم بشویید
شستن دست ها با آب خیلی گرم یا خیلی سرد، ناراحت کننده است. ضمناً استفاده 
از آب خیلی گرم بدون تردید پوست را خشک تر هم می کند. به همین دلیل توصیه شده 

است با آب ولرم )آبی که با دمای آن راحتید( دست ها را بشویید.
وقتی دست هایتان هنوز مرطوب هستند به آن ها کرِم بزنید

بعد از شستن دست ها، دست هایتان را خشک کنید اما نه کاملًا. وقتی دست هایتان 
هنوز کمی رطوبت دارند، بهترین زمان برای استفاده از کرم دست است. با این کار 
کمک می کنید تا رطوبتی که روی پوستتان است، همان جا حفظ شود. نکته ی مهم 
این است که کرمی که افراد دیگری هم از آن استفاده می کنند بهداشتی نیست چون به 
راحتی ممکن است آلوده شود. بهتر است هر یک از اعضای خانواده کرم شخصی خود 
را داشته باشند. دست های مرطوب به طور کلی، میکروب ها را راحت تر از دست های 
خشک انتقال می دهند و شاید این سؤال برایتان پیش بیاید که آیا دست های چرب 
شده با کرم مرطوب کننده راحت تر نمی توانند میکروب ها را منتشر کنند؟ بله کمی ضد 
و نقیض به نظر می رسد که بخواهید مکرراً از کرم دست استفاده کنید. اما کارشناسان 

فقط می گویند نگران این مسئله نباشید!
وقتی دست هایتان به دلیل شستشوی زیاد خشک می شوند، استفاده از دستکش 
هنگام انجام کارهای دیگری که باعث خشکی پوست می شوند اهمیت بیشتری هم 
پیدا می کند، مثلًا حین استفاده از محصولات پاک کننده ی خانگی و گردگیری هرچند 
پوست مرطوب نسبت به پوست خشک، مکان بهتری برای میکروب هاست اما بیشتر 
کرم های دست، کاملًا جذب می شوند و اغلب دست های شما دوباره در عرض 10 تا 15 
ثانیه خشک خواهد بود. بنابراین دست های شما بعد از استفاده از کرم یا لوسیون پیش 

از اینکه چیزی را لمس کنند، خشک خواهند شد و موردی برای نگرانی وجود ندارد.
اجازه ندهید ترس از جمع کردن میکروب توسط کرمی که روی دستتان است باعث 
شود دست هایتان خشک و ترک خورده شوند. چون آن وقت تمایل کمتری به شستن 

دست هایتان خواهید داشت و در معرض خطر بسیار بزرگ تری قرار خواهید گرفت.
از کرم های غلیظ تر با عناصر مفید استفاده کنید

با توجه به اینکه قرار است رطوبت پوست خود را حفظ کنید، باید به دنبال کرم هایی 
باشید که خاصیت دفاعی بیشتری داشته باشند، یعنی بتوانند رطوبت را به خوبی در 
پوستتان گیر بیندازند. استفاده از کرم های حاوی دایمتیکون، پترولاتوم و سرامیدها 
می توانند مانند یک سد دفاعی برای پوست عمل کرده و رطوبت پوست را حفظ کرده و 

از ورود محرک ها و پاتوژن ها به پوست جلوگیری کنند.
شب ها از کرم قوی تری استفاده کنید

طی روز حتماً دوست ندارید کرمی چسبناک و چرب به انگشتانتان بچسبد اما شب که 
در خواب هستید فرصت مناسبی است تا از یک کرم چرب و قوی مانند وازلین استفاده 
کنید و دستکش بپوشید. وازلین و محصولاتی مشابه آن می توانند رطوبت پوست را به 

خوبی حفظ کنند.
هنگام تمیزکاری های خانه حتماً از دستکش استفاده کنید

وقتی دست هایتان به دلیل شستشوی زیاد خشک می شوند، استفاده از دستکش 
هنگام انجام کارهای دیگری که باعث خشکی پوست می شوند اهمیت بیشتری هم 

پیدا می کند، مثلًا حین استفاده از محصولات پاک کننده ی خانگی و گردگیری.
به محیطتان بیشتر توجه کنید

خشکی پوست اغلب طی ماه های سرد سال زمانی که هوا رطوبت کمتری دارد و 
گرمای داخل، هوای محیط را خشک می کند روی می دهد. اگر مشکل شما هم این 
است شاید بد نباشد از یک دستگاه رطوبت ساز برای تعدیل خشکی هوای داخل 

استفاده کنید.

با خشکی پوست ناشی از زیاد شستن دست ها چه کنیم؟

چطور یک خرید ایمن داشته باشیم؟ کرونا و سالمندان

از  پیشگیری  در  مهمی  نقشی  بدن  ایمنی  سیستم  عملکرد 
بیماری های تنفسی از جمله بیماری ویروس کرونا دارد. عامل ابتلا 
یا پیشگیری از ابتلا به این ویروس بیماری های زمینه ای مثل دیابت 
و بیماری های ریوی، می تواند سوء تغذیه و نداشتن تغذیه صحیح 
باشد. کمبود دریافت غذایی ویتامین هایی مثل ویتامین C و A با 
تضعیف سیستم ایمنی بدن احتمال ابتلا به بیماری ها را افزایش 

می دهد. 
با مصرف روزانه منابع غذایی ویتامین C مثل مصرف سبزی و 
سالاد همراه با غذا، میوه های حاوی ویتامین C مثل پرتقال، نارنگی، 
 C ویتامین  دارای  سبزی های  و  کیوی  لیموشیرین،  و  لیموترش 
مثل انواع کلم، گل کلم، شلغم، فلفل سبز و فلفل دلمه ای از منابع 

غذایی خوب ویتامین C هستند. به عنوان مثال مصرف روزانه یک 
عدد پرتقال یا 2 عدد نارنگی ویتامین C مورد نیاز روزانه بدن را تأمین 
می کند. هویج و کدوحلوایی و سبزی های سبز تیره مثل اسفناج، 
برگ چغندر و برگ های تیره رنگ کاهو هم از منابع خوب ویتامین 
A هستند. به طورکلی به منظور پیشگیری از ابتلا به بیماری و تقویت 
سیستم ایمنی بدن مصرف روزانه 3 واحد از گروه سبزی ها )به جز 

سبزی های نشاسته ای( و حداقل 2 واحد میوه توصیه شود.
که  بیمارانی  و  سالمندان  و  باردار  مادران  سال،   5 زیر  کودکان 
ابتلا  خطر  معرض  در  بیشتر  می کنند  مصرف  کورتنی  داروهای 

هستند و لازم است برای پیشگیری نکات زیر را رعایت کنند.
- هر روز سبزی یا سالاد همراه با آب لیموترش یا آب نارنج تازه 

استفاده کنند.
- از هویج و کدوحلوایی در غذاهای روزانه استفاده شود.

- مصرف پیاز خام به دلیل داشتن ویتامین C همراه با غذا توصیه 
می شود.

- از مصرف سوسیس و کالباس و سایر فست فودها و غذاهای 
چرب و سنگین اجتناب شود.

- استفاده از منابع پروتئین در غذای روزانه مثل حبوبات یا تخم 
مرغ حائز اهمیت است.

- کمبود ریز مغذی هایی مثل آهن و روی هم سیستم ایمنی بدن 
را تضعیف می کند. از منابع غذایی این 2 ریز مغذی مثل حبوبات 
بهعنوان جایگزین مناسب گوشت، شیر و لبنیات و سبزی های برگ 

سبز و انواع خشکبار بیشتر استفاده شود.
- از خوردن غذاهایی که خوب پخته نشده )مثل تخم مرغ عسلی و 

نیمرو و کباب هایی که مغز پخت نشده اند ( خودداری شود.
- از خوردن غذا و مایعات در مکان هایی که از نظر بهداشتی مورد 

اطمینان نیستند خوداری شود.
- در صورتی که علائم سرماخوردگی دارید، از غذاهای آبکی مثل 

سوپ و آش همراه با آب لیموی تازه و مایعات گرم استفاده کنید.
- به خاطر داشته باشید رعایت تعادل و تنوع در برنامه غذایی روزانه 
و حصول اطمینان از دریافت کافی ریز مغذی ها و پروتئین از برنامه 
غذایی روزانه نقش مهمی در پیشگیری از ابتلا به بیماری ها از جمله 

ویروس کرونا دارد.

برای پیشگیری از کرونا از این سبزیجات غافل نشوید
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وداع جانسوز طلبه جهادی با همسر و فرزندانش در بیمارستان فرقانی قم؛

روایتی از ایثار در غربت

مهدی بخشی سورکی: 

طلبه جهادگری که در بیمارستان فرقانی مشغول به خدمت به بیماران بود، همسر 
باردارش که در این بیمارستان بستری بود را از دست داد که این حادثه موجب تأثر 

آحاد جامعه قرار گرفت.
با یکی از بچه های جهادی قرار داشتم تا از فعالیتشان در بیمارستان فرقانی، دومین 

بیمارستان قم که به بیماران کرونایی اختصاص پیدا کرده عکس بگیرم.
ساعت حوالی 8 شب روز پنجشنبه بود که وارد حیاط بیمارستان شدم، سید 
مصطفی حسینی از دور مرا دید و صدایم کرد، به سمتش رفتم تا به سید رسیدیم 
پرسی مان  احوال  و  سلام  از  ثانیه ای  چند  دیدم،  چهره اش  در  عجیبی  ناراحتی 
نگذشت که آن طرف حیاط را نشانم داد، کنار درمانگاه جدّا، طلبه ای نشسته بر 

زمین و دو سه خانم که اطرافش بودند و در حال گریه و زاری.
سید گفت، آن شیخ از بچه های جهادی بیمارستان است، هر شب با هم برای 
پرستاران و بیماران بسته های غذایی و آب میوه می بردیم و بین آنها توزیع می کردیم، 
خانم این طلبه هم چند روزی در بخش مراقبت های ویژه بستری بود اما دقایقی قبل 

به رحمت خدا رفت.
طلبه جوان دیگر نمی توانست بنشیند و فقط راه می رفت، درد این مصیبت آنجا 
سنگین تر بود که فهمیدیم همسرش باردار بوده آن هم دوقلو و شش ماهه و روحانی 

جوان اما هیچ گاه فرصت دیدن فرزندانش را پیدا نکرد.
فضای حیاط بیمارستان بسیار سنگین بود، همه کسانی که از ماجرا خبر داشتند 
از نگهبانان بیمارستان تا سایر بچه های جهادی بغض گلویشان را می فشرد؛ مادر 
همسرش که تازه از شهرستان رسیده بود بسیار بی تابی می کرد و اشک و ناله امانش 

نمی داد.
سید مصطفی حسینی از دوستان جهادی آقای مداح می گفت، حاج آقا بسیار 
روحیه بالایی داشت و همیشه در این روزهای کاری با چهره گشاده با بچه ها و بیماران 
مواجه می شد؛ گاهی وقتی غذا و آب بین بیماران توزیع می کردیم خودش در آب 
بطری را باز می کرد و به بیماران روی تخت می داد؛ وقتی به او می گفتیم فرصت 
نیست باید برویم با همان روی گشاده اش کمی فرصت می خواست تا بتواند خودش 

به بیماران غذا و آب دهد.
حجت الاسلام محمد مداح می گوید از سال 96 به قم آمده بود و 15 آذرماه سال 

گذشته ازدواج کرده و او و همسرش در قم فامیل و اقوامی نداشتند و غریب بودند.
این روحانی جوان از بستری شدن همسرش در بیمارستان فرقانی می گوید که از 
هفته قبل با بالا رفتن فشار و ایست قلبی در بخش آی سی یو بستری بوده و در این 
روزهایی که در این بیمارستان مشغول خدمت رسانی به بیماران بود تا آنان در این 
شرایط سخت و دشوار روحیه خود را از دست ندهند، هرچند وقت یک بار بر سر تخت 

همسرش حاضر می شد تا دلش آرام گیرد.
این روحانی جهادی با بیان اینکه همسرش در شب زیارتی اباعبدالله الحسین )ع( 
به لقاء الله پیوسته است، می گوید: از همه کسانی که با ارسال پیام تسلیت همدردی 
کردند تشکر می کنم و به خانواده های بیماران کرونایی که در این روزهای اخیر 

عزیزانشان را از دست دادند تسلیت می گویم.
آیت الله نوری همدانی با تجلیل از طلاب جهادی:

حوزه در کنار مردم بوده و خواهد بود
آیت الله نوری همدانی با تجلیل از فعالیت های جهادی طلاب برای مقابله با کرونا 

گفت: رهبری، بزرگان و حوزه های علمیه همواره در کنار مردم بوده و خواهند بود. 
آیت الله نوری همدانی در پیامی با تسلیت درگذشت خانواده حجت الاسلام مداح 
به این طلبه جهادی، با اشاره به فعالیت های جهادی این روزهای طلاب تأکید کرد 
که حوزه و روحانیت همواره در همه سختی ها در کنار مردم بوده اند و در کنار آن ها 

خواهند ماند.
دربخشی از این پیام آمده است :اینجانب ضمن درخواست از طلاب عزیز برای 
حضور بیشتر در این عرصه جهادی وخدمت به مردم عزیز در سراسرکشور بار دیگر 
از مجاهدت های کادرهای درمانی سراسرکشور و همه کسانی که در این امرخدا 
پسندانه به هرنوع خدمت می کنند خصوصا شما طلاب محترم و عزیز تشکر می 

نمایم و دعا گوی همه شما هستم.
آیت الله اعرافی درپیام تسلیتی به روحانی جهادگر:

جناب عالی که قله هایی در ایثار و مجاهدت فتح کردید 
آیت الله علیرضا اعرافی امام جمعه قم و مدیر حوزه های علمیه نیز در پیام تسلیتی 

برای حجت الاسلام محمد مداح نوشت:
»حقیقتاً واژگان توان تصویر شکوه ایمان و اخلاص و فداکاری شما و طلاب عزیز 
جهادی در شرایط کرونایی را ندارد، شما و طلابی که مظلومانه، غریبانه و شجاعانه در 
کنار پرستاران و پزشکان عزیز صحنه های مثال زدنی خلق کردید و البته جناب عالی 
که قله هایی در ایثار و مجاهدت فتح کردید و ان شاء الله در پیشگاه خداوند متعال 
محفوظ و مأجور خواهید بود. مصیبت های وارده، حوزه علمیه، ایران و جهان را به 
غم و اندوه نشاند، صمیمانه تسلیت و تعزیت عرض می کنم و علو درجات آن فقیده 
سعیده و سلامت و شکیبایی و پاداش نیک الهی را برای جناب عالی و همه بازماندگان 

محترم از خداوند منان خواهانم.«
تقدیر حریرچی از حرکت جهادی طلاب

 ایرج حریرچی نیز ظهر دیروز در حاشیه بازدید از بیمارستان فرقانی قم گفت: از 
کسانی که علائم سرفه، تب و تنگی نفس دارند خواهش می کنم خودشان را ایزوله 
کنند و مراقب باشند خانواده آنها مبتلا نشوند و افرادی که هیچ علامتی ندارند نیز 

تماس های غیرضروری خود را به حداقل برسانند.
وی تصریح کرد: اگر مردم رعایت کنند بیماری کاهش می یابد ولی اگر مردم رعایت 

نکنند شاهد اوج گیری بیماری در قم و دیگر شهرها خواهیم بود.
وی با اشاره به مشکلات در زمینه کمبود ماسک و دیگر تجهیزات گفت: مصرف 
20 برابر شده است و بسیاری از کارخانه ها خط تولید را تغییر داده و از خارج کشور 
واردات صورت گرفته است ولی حداکثر تلاش می کنیم پرسنل در معرض کمترین 

آسیب باشند.
حریرچی با اشاره به تلاش شبانه روزی کادر درمانی، پزشکان و پرستاران در شهر 
قم گفت: تشکر دیگر ما از روحانیون است. در همین بیمارستان 150 روحانی ارائه 
خدمت کرده و از همراهی مریض تا نظافت را انجام می دهند و ما قدردان ایشان 

هستیم.
این روزها طلاب حوزه علمیه قم با رشادت و از خودگذشتگی وارد کارزاری شدند که 

کمتر کسی جرئت حضور در این صحنه را دارد.
آنان بدون هیچ چشم داشتی از همان روزهای ابتدایی بحران بیماری کرونا، خود 
را به بیمارستان ها رساندند تا در کنار پزشکان و پرستاران به بیماران خدمت کنند و در 

عین حال حضور آنان موجب روحیه گرفتن بیماران و کادر درمانی شود.
طلاب جوان که در بین آنان افراد فاضل هم کم نیست از تی کشیدن کف راهروی 
بیمارستان تا عوض کردن محل بستری بیماران ابایی ندارند و متواضعانه این دست 
کارها را انجام می دهند و این همه از خودگذشتگی موجب تحسین بیماران و کادر 

پزشکی شده است.
این طلاب جوان و انقلابی این روزهای حوزه علمیه که نه تنها در قم بلکه در سایر 
شهرهای کشور نیز مشغول فعالیت مشابه در بیمارستان ها هستند نوید تقویت هر 
چه بیشتر نهاد روحانیت با آحاد جامعه را می دهند که در تمامی صحنه ها از سیل 
و زلزله گرفته تا کمک به بیمارانی که ترس از سرایت بیماری گاهی خانواده ها را 
نیز از آنان دور می کند، پای کار هستند و خالصانه و برای رضای حق تعالی جهاد 

می کنند.
کاش دوربین ها و قلم های رسانه معاند که این روزها به بهانه بیماری کرونا خط قم 
هراسی را دنبال می کنند کمی انصاف داشتند و این جلوه های گذشت و ایثار را به 

تصویر می کشیدند.
کاش از بین آن همه سلبریتی که برخی هاشان فقط در حرف داعیه دار حمایت 
از مردم هستند داستان فداکاری این روحانی جوان را در صفحه های مجازی شان 

منعکس می کردند.
اما این روزهای سخت و دشوار می گذرد و آن چیزی که برای همیشه خواهد ماند 
همین خاطرات رشادت پزشکان و پرستاران و طلاب و نیروهای جهادی است و مهم تر 
از آن اینکه خداوند ناظر بر اعمال و کردار همه ما است و اجر و مزد این فداکاری ها 
که به فرموده رهبر معظم انقلاب جهاد فی سبیل الله به شمار می رود روزی به آنان 

خواهد رسید.

اجتماعی

به دنبال تعطیلی مدارس و دانشگاه ها خبرهای غیررسمی حاکی از آن است که مردم 
بار سفر و چمدان مسافرت را آماده کرده اند اما چرا با اینکه به مردم آنقدر هشدار داده و 
گفته می شود که مسافرت نروید اما به مسافرت می روند. چرا مردم این نگرانی ها و این 

خطر را جدی نمی گیرند؟ 
نگرانی این است که اگر سفرها و مسافرت ها در این روزهای بحرانی لغو نشود و مردم 
قانع نشوند که حداقل در این وضعیت پیک شیوع کرونا بی خیال سفر و جابه جایی 
شوند، به احتمال خیلی زیاد موج های دوم و سوم کرونا کل کشور را در فصل بهار درگیر 

خواهد کرد و معلوم نیست تا چه زمانی ادامه پیدا کند.
اما برای جلوگیری از این وضعیت چه باید کرد؟ چرا مردم اصطلاحا بی خیال موضوع 
کرونا شده اند؟ به فرض که دولت در مسئله کرونا کم کاری داشته اما سفر نرفتن که 

دست خود مردم است.
بحران کرونا لوس شده است

در ارتباط با این وضعیت فهیمه قُبَیتی، روانشناس اجتماعی می گوید: وقتی فاجعه  یا 
بحرانی در کشور اتفاق می افتد، در غیاب مراجع معتبر، نهادها و سازمان های مسئول، 
فضای روانی جامعه به طرز وحشتناکی پر از شایعه می شود. در چنین وضعیتی شایعه 
بر روح و روان مردم حکومت می کند. در نتیجه افراد آسان ترین راه ممکن که همان 
بی خیالی و جدی نبودن باشد را انتخاب می کنند. چون بیشتر شهروندان ما از سواد 

رسانه ای کافی برخوردار نیستند یا اساسا با این مقوله آشنایی ندارند.
قُبَیتی ادامه می دهد: از طرف دیگر افراد بی سوادی با کمترین تخصص پزشکی در 
رثای حساس نشدن و نترسیدن مردم، شروع به پر کردن ساعت ها ویدئو و صداهای 
ضبط شده می کنند. امروز که این تمام شد فردا یک فایل دیگر با همان حجم و اندازه 
منتشر می شود که این به ضد خودش بدل می شود و با انتشار هر روز این فایل ها 
حساسیت مردم از بین می رود و داستان لوس می شود. در واقع بحران کرونا لوس شده 
است. چنانکه اکنون اتفاق افتاده است. افراد در این شرایط توصیه به مسافرت نرفتن را 

در حد یک توصیه معمولی می پندارند.
همه چیز را با هم می خواهیم

وی می افزاید: از طرف دیگر مردم باید به این نکته هم توجه داشته باشند که امکانات 
شهرهای کوچک به اندازه همان مردم شهر و حتی کمتر از نیازهای آنهاست؛ به ویژه 
در این شرایط. همچنین در سفر از آنجایی که افراد سیستم ایمنی بدنی شان تغییرات 
متنوعی را تجربه می کند، برای مثال خواب ناکافی دارند، غذای خوب نمی خورند و آب 

وهوای متفاوتی را تجربه می کنند، امکان بیمارشدن در سفر خیلی زیاد است.
قُبَیتی معتقد است: ما دچار یک وضعیتی شده ایم که همه چیز را با هم می خواهیم. 
می خواهیم سالم باشیم، اما موادمخدر مصرف می کنیم، مسائل بهداشتی را رعایت 
نمی کنیم و به کوه نمی رویم. می خواهیم تناسب اندام داشته باشیم، به جای ورزش 
کردن به عمل های زیبایی روی می آوریم یا در وضعیت کنونی مدام هشدار داده می شود 

که در خانه بمانید، اما مردم جدی نمی گیرند.
دچار بی خیالی ملی شده ایم

اتفاقی  چه  که  نیست  مهم  دیگر  انگار  می دهد:  ادامه  اجتماعی  روانشناس  این 
می افتد. در واقع دچار یک »بی خیالی ملی« شده ایم. این هم نتیجه این است که در 
سال های اخیر بحران های بسیاری را در جامعه پشت سر گذاشته ایم و هر کدام از این 
بحران ها بخشی از وجود ما را با  خود برده است و انگیزه ای برای زیستن نمانده است. 
دیوید کلارنس مک کللند)David Clarence McClelland( نظریه پرداز و روانشناسی 
آمریکایی با مطالعات متعددی که انجام داده، چهار نیاز اصلی را در انسان ها شناسایی 
کرده و معتقد است که هر یک از ما، این چهار نیاز را به میزان متفاوتی درون خود حس 
می کنیم و به واسطه  آنهاست که برانگیخته می شویم.به گفته مک کللند مرحله اول نیاز 
به موفقیت است. یعنی تلاش در به ثمر رساندن هر کاری محول شده و کسب موفقیت 
و درخشیدن. افرادی که این نیاز در آن ها غالب است، تلاش می کنند تا مسئولیت امور 
را خود در اختیار داشته باشند. مرحله دوم نیاز به قدرت است. نیاز به کسب اختیار و 
اقتدار. تمایل افراد برای کنترل بقیه به گونه ای خارج از تمایل آنها. مرحله بعدی نیاز به 
ارتباطات است. یعنی تمایل به ایجاد دوستی و کسب حمایت و ایجاد روابط صمیمی با 
دیگران و آخرین مرحله نیاز به یکتایی یا تازگی است. این نیاز به تمایلاتی گفته می شود 
که از طریق آن ها خود را متفاوت درک می کنیم. شما اگر دقیق به جامعه ایرانی نگاه 
کنید می بینید که این نیازها یا سرکوب شده یا اساسا فرصت بروز و ظهور نیافته اند. در 
نتیجه انسانی با این خلقیات تحویل جامعه داده ایم. مک کللند می گوید که رفتار توسعه 
یافته یعنی اینکه ما اهداف کوتاه مدت مان را برای رسیدن به اهداف بلند مدت بتوانیم 

به تعویق بیاندازیم. اما مردم ما هنوز به این سطح نرسیده اند.
قُبَیتی یادآور می شود: از دیگر سو باید به این نکته هم توجه کنیم که مردم ما اکنون در 
فشارهای اقتصادی و اجتماعی خیلی سختی به سر می برند. این وضعیت سبک مقابله 
ما با بحران ها را دگرگون می کند. وقتی به افراد می گوییم مسافرت نرو. می گوید پس 
چکار کنم؟ پوسیدم؛ حوصله کتاب خواندن که ندارم، تلویزیون هم که تکلیفش معلوم 

است، این کار را نکنم، آن کار را نکنم، این دلخوشی را هم از ما گرفتند.
مواجهه ما با بحران ها الگوی »مرگ برای همسایه است«

همچنین در ارتباط با این وضعیت بهرام بیات، جامعه شناس امنیت و دانشیار گروه 
امنیت ملی دانشگاه عالی دفاع ملی به ایرناپلاس می گوید: در دو رویکرد می توان این 
موضوع را بررسی کرد. یک مورد برمی گردد به یک ویژگی خاص ما ایرانی ها. همین 
ضرب المثل که می گوییم »مرگ برای همسایه است« و الگوی مواجهه ما با بحران ها 
همین است. یعنی می گوییم که این شتری است که در خانه همه می خوابد جز ما. 

پس ببینید تا وقتی که این روحیه وجود داشته باشد ما درگیر این وضعیت خواهیم بود. 
من مشکلی ندارم، سفر می روم یا با سرعت رانندگی می کنم اما تصادف نمی کنم چون 
کسان دیگری قرار است تصادف  کنند. متأسفانه این یک بحث جامعه شناختی و مردم 
شناختی بسیار جدی و عمیق است که باید روی این مسئله کار کرد؛ یعنی دلایل دور و 
نزدیک این مسئله را باید پیدا کرد و روی آن برنامه ریزی کرد. یعنی ما ایرانی ها تا وقتی که 

خودمان تصادف نکنیم باور نمی کنیم تصادف برای همه است.
بی اعتمادی اجتماعی به نظام های کارشناسی

بیات ادامه می دهد: رویکردی بعدی این است که شما در کنار این خلقیات جامعه 
ایرانی، بحث بی اعتمادی اجتماعی به نظام های کارشناسی را اضافه کنید. اتفاقا یکی 
از حوزه های اساسی یا مصادیق اصلی نظام های کارشناسی همین حوزه پزشکی 
است. یعنی ما به حوزه پزشکی متاسفانه آن اعتماد لازم را نداریم که یکی از دلایل این 
است که کل ساختار اختیارش دست دولت است. ما با سرمایه اجتماعی از دست رفته 
در دولت و حاکمیت مواجهه هستیم. یعنی دولت و حالا بخش های مختلف حکومتی 
متاسفانه در بخش های مختلف آن اعتمادی که پشتوانه سرمایه اجتماعی باشد را از 

دست داده اند و این از دست دادن هم قابل توجه است. 
حالا التماس هم بکنیم جامعه باورمان نمی کند

دانشیار گروه امنیت ملی دانشگاه عالی دفاع ملی می افزاید: چه اتفاقی افتاد که 
ما بعد از انقلاب حداقل در این دو دهه اخیر روزبه روز سرمایه های اجتماعی مان را 
سوزاندیم. مدام به مردم گفتیم این کار انجام خواهد شد اما انجام نشد، به مردم گفتیم 
بنزین گران نخواهد شد اما گران شد، به مردم گفتیم مسکن گران نخواهد شد اما گران 

شد. الان هر چقدر التماس و خواهش و تمنا می کنیم جامعه باور نمی کند. 
این جامعه شناس امنیت تشریح می کند: نکته سوم خود مسئله است که آنقدر پیچیده 
و مرموز است که جامعه و مدیریت جامعه در دوراهی گیر کرده است. اگر بخواهد عمق 
فاجعه را نشان بدهد، وحشتی در جامعه می افتد. اگر نشان ندهد بیخیالی ایجاد 
می شود. ما در اینجا در ایجاد تعادل بین افراط و تفریط گیر کردیم. متاسفانه نتوانستیم 

آن مدیریت تعادل را در جامعه مان ایجاد بکنیم.
استفاده از ظرفیت سلبریتی ها برای فرهنگ سازی در جامعه

بیات بیان می کند: سلبریتی ها معلوم نیست کجا هستند، در حال حاضر یکی از 
وظایفشان این است که بیایند و بنشینند شروع به آموزش کنند و ما از ظرفیت های 
اینها استفاده کنیم. البته نکته ای که باید به آن توجه داشت این است که ما در مدیریت 
کلان، توانایی بهره برداری و استفاده از این سلبریتیها را نداریم. یعنی می خواهم بگویم 
که این قشر ظرفیت بالقوه بسیار خوبی دارند و در پاره ای از رویدادها معادلات سیاسی 
را تغییر داداند حالا هم می توانند در فرهنگ سازی به مردم وارد عرصه شوند چون نیاز 

اساسی به فرهنگ سازی داریم.
واقعیت را به جامعه بگوییم

وی معتقد است: باید ملاحظات را کنار بگذاریم و به صورت جدی باید به سمت ترسیم 
درست و واقعی وضعیت کنونی برویم. ولی نه بزرگ نمایی؛ واقعیت را به جامعه بگوییم. 
گفتن واقعیت به جامعه سازوکار خودش را دارد. به مردم بگوییم اگر سلامتی خودتان را 
دوست دارید در خانه بمانید، اما اگر سلامتی خودتان برایتان مهم نیست حق ندارید 
سلامتی دیگران را به خطر بی اندازید. هنگامی که فردی سلامتی دیگران را به خطر 
میاندازد باید با استفاده از سازوکارهای اجباری او را مجبور به تمکین و رعایت قانون کرد.

مردم یک قدم از حاکمیت جلوترند
دانشیار گروه امنیت ملی دانشگاه عالی دفاع ملی یادآوری می کند: مردم در این 
وضعیت خیلی مقصر نیستند. رفتار مردم را با رفتار حاکمیت مقایسه کنید. قطعا 
مردم یک قدم از حاکمیت جلوترند. چون برخی اتفاقات نشان می دهد خود دولت 
بلاتکلیف است. نمونه این اتفاق را در بازگشت ساعت های کاری شاهد بودیم. این 
یعنی خود دولت هم مستأصل است، وقتی خود دولت نمی داند تکلیفش چیست چه 
انتظاری از مردم دارید؟ به گفته وی آموزش و فرهنگ سازی تقلید کردنی نیست؛ بلکه 
نیازمند یک برنامه منسجم است که در آن کارگزاران جامعه پذیری در برنامه های درسی 
آموزش وپرورش و برنامه های درسی رسانه ها برای فرهنگ پذیر کردن جامعه ورود کنند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان خبر داد؛

افزایش 8 درصد مصرف آب در شهر قم 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به افزایش 8 درصد مصرف آب در شهر 
قم از زمان شیوع بیماری کرونا، از انجام حدود 7 هزار آزمون بر روی آب قم طی 20 روز گذشته 

خبر داد.
دکتر علی جان صادق پور با اشاره به شیوع کرونا در کشور، رعایت بهداشت فردی مؤثرترین راه 
برای جلوگیری از انتقال این بیماری دانست و گفت: با توجه به اینکه آب یکی از مهم ترین عوامل 
افزایش شاخصه های بهداشتی است همکاران ما در شرکت آب و فاضلاب تمام تلاش خود را در 

این ایام برای استمرار آب در شبکه به کار بستند.
وی با قدردانی از جان گذشتگی مدافعان سلامت در بیمارستان ها در خط مقدم مقابله با کرونا 
خاطرنشان کرد: سقایان شهر کریمه اهل بیت)س( نیز در این مدت برای تأمین آب مورد نیاز 
شهر به صورت شبانه روزی در پشت جبهه مبارزه با این ویروس منحوس تلاش کردند تا سایه این 

بیماری هر چه زودتر از سر کشور کم شود. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان با اشاره به افزایش حدود 8 درصدی مصرف آب از 
ابتدای شیوع کرونا در شهر نسبت به مدت مشابه سال قبل تأکید کرد: ما تمام توان خود را برای 
تأمین آب و دفع بهداشتی فاضلاب به کار بستیم و امیدواریم مردم عزیز با رعایت بهداشت فردی 
و البته استفاده بهینه از آب و پرهیز از اسراف، یاری رسان خادمان خود در شرکت آب و فاضلاب 
باشند. وی با بیان اینکه اکیپ های عملیاتی شرکت آب و فاضلاب هم در حوزه کنترل کیفیت 
و هم در حوزه رسیدگی به حوادث از زمان شیوع ویروس کرونا در حال خدمت به مردم هستند 
گفت:  تمام واحدهای عملیاتی شرکت در این مدت در حال آماده باش هستند تا مشکلی برای 

مردم در زمینه تأمین آب سالم و بهداشتی و دفع فاضلاب ایجاد نشود.
انجام 7 هزار آزمون بر روی آب قم طی 20 روز

دکتر صادق پور با اشاره به افزایش آزمون های انجام شده بر روی آب قم برای اطمینان از 
سلامت و عدم آلودگی میکروبی در شبکه آبرسانی، مخازن و خطوط انتقال، از انجام حدود 7 
هزار آزمون میکروبی، فیزیکوشیمیایی و کلرسنجی بر روی آب قم از زمان شیوع بیماری کرونا 
خبر داد و گفت: طی این مدت نیز 100 کیلومتر از شبکه آبرسانی برای جلوگیری از ایجاد 
رسوبات و آلودگی های احتمالی شستشو شده است. وی همچنین از فعالیت 24 ساعته پرسنل 
حوادث آب و  فاضلاب و نیز بهره برداران تصفیه خانه های فاضلاب و حضور هوشیار پرسنل 
حفاظت فیزیکی جهت محافظت از تاسیسات آب و فاضلاب به منظور تداوم ارائه خدمات خبر 
داد و کنترل فرایند تصفیه آب، نظافت و گندزدایی تمام آبسارهای فعال در شهر، افزایش نظارت 

بر سامانه های گندزدایی را از دیگر اقدامات انجام شده در این مدت برشمرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اینکه از همان ابتدای شیوع بیماری 
کرونا با توجه به توصیه های صورت گرفته از مردم درخواست کردیم برای دریافت خدمات آب و 
فاضلاب از خانه خارج نشوند و به صورت تلفنی خدمات خود را دریافت کنند، گفت: در همین 
راستا سامانه تلفنی 122 آبفای قم به صورت 24 ساعته آماده ارائه 28 نوع خدمت به مردم هستند 

و طی این مدت به طور متوسط روزانه حدود یک هزار تماس با این مرکز به ثبت رسیده است.
وی ارسال پیامکی صورتحساب های خدمات فروش و پس از فروش مشترکین، امکان پرداخت 
کلیه صورتحساب از تمامی درگاه های الکترونیک و ارائه کلیه خدمات شرکت فاضلاب از طریق 
پورتال امور مشترکین به آدرس www.abfa-qom.com  نیز در راستای جلوگیری از شیوع 
بیماری کرونا صورت گرفته است. دکتر صادق پور تعامل با مرکز بهداشت از طریق کنترل کیفیت 
جهت تهیه مواد ضدعفونی کننده به منظور گندزدایی توسط ارتش در سطح شهر، در اختیار 
گذاشتن تانکر آبرسانی برای انجام عملیات گندزدایی معابر و تشدید کنترل موارد کیفی و رعایت 
دستورالعمل های ابلاغی از شرکت مادر تخصصی به منظور رعایت اصول بهداشتی در خصوص 

کیفیت آب و دفع فاضلاب را از دیگر اقدامات شرکت آب و فاضلاب طی این مدت برشمرد.
وی با بیان اینکه اجرای پروژه های توسعه و اصلاح شبکه های آب و فاضلاب شهر با شیوع 
بیماری کرونا تعطیل نشد، اظهار داشت: در این مدت در مناطق مختلف شهر بیش از 10 هزار 

متر توسعه و اصلاح شبکه های آب و فاضلاب داشتیم.

ریس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم:

کلیه خدمات سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان قم غیرحضوری شد

 
ریس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم از ارائه کلیه خدمات این سازمان  تا اطلاع 

ثانوی فقط به صورت غیرحضوری  خبر داد. 
مهندس امین مقومی  اظهار داشت : تا اطلاع ثانوی به منظور کاهش حجم مراجعات مردمی 
و ترددهای شهری و در راستای جلوگیری از اشاعه ویروس کرونا در شرایط فعلی استان ، خدمات 
سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم برای تسهیل هر چه بهتر دریافت خدمات مهندسی 

از سوی متقاضیان ، به صورت غیرحضوری ارائه می شود.
به گفته وی شهروندان  در این شیوه نیازی به مراجعه حضوری ندارند و از ساعت 8:30 الی 
13:30 تنها با ارسال کلمه "خدمات" به سامانه 30002562 می توانند در نوبت رسیدگی به 
کار خود قرار گیرند.  وی عنوان کرد: نام کاربری و رمز عبور به همراه آدرس اینترنتی سامانه برای 
متقاضی به صورت پیامک ارسال می شود که در این مرحله فرد می بایست  با ورود به سامانه، 

درخواست خود را ثبت کند.
تعرفه خدمات مهندسی تا ۱5 اردیبهشت تغییری نخواهد داشت

مقومی افزود: در این مرحله درخواست به واحد مربوطه ارسال می شود و پس از بررسی در 
صورت نیاز به مدارک لازم ، با متقاضی جهت بارگذاری در همان سامانه تماس گرفته می شود.

 رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم بیان داشت: مراجعان در صورتی که از 
طریق پیامک موفق به دریافت نام کاربری و رمز عبور نشدید با شماره 32919284 الی 6 داخلی 
200 واحد فناوری اطلاعات سازمان  تماس  بگیرند و ارسال نام کاربری و رمزعبور بر اساس 

اولویت زمان ثبت نام می باشد. 
  وی  همچنین ابراز داشت: پیرو تصویب شورای اسلامی شهر قم بابت تاخیر در اجرای تعرفه 
عوارض و بهای خدمات سال آینده تا 15 اردیبهشت سال 99، به منظور کاهش میزان مراجعه 
در شرایط فعلی به سازمان نظام مهندسی ساختمان استان، تعرفه خدمات مهندسی نیز تا 15 

اردیبهشت سال 99 تغییری نخواهد داشت.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم مطرح کرد

هشدار امدادیاران سیار به لزوم قرنطینه 
خانگی درقم 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: امدادیاران سیار از طریق پخش فایل صوتی 
اهمیت قرنطینه خانگی هشدار  به  بلندگودار در سطح شهر قم نسبت  توسط خودروهای 

می دهند.
محمد گل فشان  با تاکید بر اهمیت مسئولیت اجتماعی شهروندان در جلوگیری از شیوه 
ویروس کرونا عنوان کرد: طرح پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا از سوی ستاد مقابله با این 

ویروس در حال برگزاری است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم بیان کرد: امدادیاران سیار از طریق پخش فایل 
خانگی  قرنطینه  اهمیت  به  نسبت  قم  شهر  سطح  در  بلندگودار  خودروهای  توسط  صوتی 
هشدار می دهند. وی تصریح کرد: این امدادیاران سیار هر روز در قالب دو خودرو و چهار نفر 
نیروی امدادگر در خیابان های مشخص شده تردد می کنند و هشدارهای لازم را نسبت به ماندن 
شهروندان در خانه، شستشوی صحیح دست ها و اجتناب از سطوح آلوده و دوری از تجمعات 

ارائه می دهند.
 گل فشان خاطرنشان کرد: هر خودرو به مدت چهار ساعت در خیابانها هشدارهای لازم را به 
شهروندان ارائه می دهند، امیدواریم با اجرای این طرح، مردم مساله قرنطینه خانگی و پرهیز از 

اجتماعات را جدی بگیرند.
 

مدیرکل بهزیستی استان قم اعلام کرد:

راههای کمک به مددجویان ومراکز بهزبستی 
باتوجه به شرایط بهداشتی پیش آمده در آستانه حلول سال نو مدیرکل بهزیستی استان قم 

راههای کمک به مددجویان ومراکز بهزبستی را اعلام کرد.
دکتر مهدی پهلوانی ضمن تقدیر از مساعدتهای مستمر بانیان خیر، نیکوکاران و مردم نوع 
دوست استان خصوصا در مناسبتهای خاص مانند شب عید افزود: متاسفانه به دلایل شرایط 
بهداشتی امسال امکان برگزاری مراسم سفره هفت سین در مرکز شیرخوارگاه صدف باحضور 
از طرفی  و  بهزبستی میسر نیست  و فرزندان  ایتام  و عموم  و خیرین  ارشد استان  مسولین 
بازدیدهای معمول نوروزی کلیه مراکز شبانه روزی سالمندان ،معلولین و... هم لغو گردیده است و 

پذیرش هرگونه غذای آماده ،خواروبار و... به صورت فله و باز در مراکز ممنوع است.
 مدیر کل بهزیستی قم افزود با عنایت به شرابط پیش آمده ونیاز مبرم مراکز و افت مشارکت های 
مردمی در یک ماه گذشته ، بهترین روش کمک به ایتام ،فرزندان بی سرپرست، معلولین، 
سالمندان ، آسیب دیدگان اجتماعی و نیازمندان استفاده از روش های پرداخت الکترونیک 
است لذا به همین منظور مردم سخاوتمند استان می توانند از  طریق شماره موبایل پیمنت 
قم     بهزیستی  مردمی  مشارکتهای  متمرکز  حساب  شماره  همچنین  و   *741*9090#
4176034541886999  یا شماره حساب 5490909031 بانک ملت کمکهای نقدی خود 
را جهت تامین مایحتاج مراکزاعم از پوشاک عید،خواروبار، اقلام بهداشتی وضدعفونی و... واریز 

نمایند . 
پهلوانی درپایان گفت :با عنایت به تدابیر پیشگیرانه و کنترلی اعمال شده و مجاهدت پرسنل 
،کارشناسان، مربیان و مراقبین مراکز و آسایشگاه ها و ... تا امروز هیچگونه ابتلا به این بیماری 
در مراکز مشاهده نشده است و جا دارد از خدمات ارزنده این قشر مجاهد و گمنام که عهده دار 
نگهداری ، توانبخشی، مراقبت و درمان بیش از دو هزار نفر از سالمندان ،معلولین، بیماران روانی 

و کودکان بی سرپرست هستند قدردانی ویژه نمود .
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  خبرداد

فعالیت ۱۵ کارخانه تولید ماسک و دستکش در قم
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در استان قم 15 کارخانه تولید 

دستکش، ماسک و مواد ضدعفونی کننده با 50 درصد ظرفیت مشغول به فعالیت هستند.
محمود سیجانی با اشاره به راه اندازی واحد تولیدی ماسک N95 در منطقه شکوهیه قم، 
افزود: با توجه به نیاز شدید بیمارستان های قرنطینه قم به ماسک های دارای فیلتر، احتمالًا این 

ماسک ها ابتدا در مراکز درمانی توزیع شود.
وی گفت: در بازدید از واحد تولید ماسک، تولیدکنندگان مذکور، مهمترین نیاز خود را مواد 
اولیه عنوان و از نبود مواد اولیه گلایه کردند و خواستار تأمین هر چه سریع تر آن شدند که با قول 

مساعد استاندار قم همراه بود.

ایمان دلایل »بی خیالی ملی« را در مواجهه با کووید 19 بررسی می کند

کرونای لوس؛ شتری که در خانه همه می خوابد جز ما

و  هتل  بزرگ ترین   : گفت  قم  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
مرکز تجاری شهر قم در زیربنایی بیش از 90 هزار مترمربع در 
این بلوار احداث می شود و چندین مرکز تجاری و مسکونی 
آغاز  اعظم)ص(  پیامبر  بلوار  در  را  نیز عملیات عمرانی خود 

کرده است.
عبدالله جلالی روز شنبه درنشست خبری که به صورت ویدیو 
کنفرانس ظهارداشت: سرمایه گذاری و استفاده از ظرفیت های 
بخش خصوصی از رویکردهای شورای اسلامی شهر است که 
در این  بین سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( در اولویت 

است.
مجتمع  انجام شده  پیش بینی های  طبق  کرد:  اضافه  وی 
خدماتی کهکشان و شهربازی بوستان غدیر قم  نیز سال 99 به 

بهره برداری خواهد رسید.
رییس شورای اسلامی شهر قم بالغ بر 21 درصد از مجموع 
بودجه 3081میلیارد تومانی شهرداری را جاری عنوان کرد و 

افزود: 79  درصد نیز برای مباحث عمرانی منظور شده است.
وی اضافه کرد: بخش مهمی از بودجه سال آینده شهرداری 
مربوط به هزینه های رفت وروب، جمع آوری پسماند و نگهداری 

فضای سبز است.
احیای بافت فرسوده به طور کامل دراختیار

 مدیریت شهری نیست
از  دیگری  دربخش  قم  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
سخنان خود با اشاره به مشکل بافت فرسوده شهری گفت: 
تصمیم گیری و پیشبرد سیاست ها در بافت فرسوده قم به صورت 
کامل در اختیار مدیریت شهری نبوده و مساله ای چندجانبه 
است.  وی افزود: یک هزار و 700 هکتار از بافت شهری قم را 

بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری تشکیل داده است.
بافت های  احیای  در  مانع  بزرگ ترین  داشت:  اظهار  وی 
فرسوده شهری قم قرار گرفتن 35 هکتار از بافت تاریخی در دل 

آن است که به هیچ وجه با واقعیت میدانی آن تطابق ندارد.
وی اضافه کرد: قرار دادن 315 هکتار از بافت فرسوده شهری 
قم دردل بافت های تاریخی روند احیای این محدوده از شهر را 

به ویژه در هسته مرکزی شهر مختل کرده است.
جلالی بیان کرد: شورای اسلامی شهر قم برای حل مشکل 
بافت های فرسوده صدور پروانه های ساختمانی را رایگان کرده 
تا زمانی که مشکلات ریشه ای و چندمنظوره حل نشود  اما 
امیدی برای احیای بافت های فرسوده و تاریخی قم وجود ندارد.
وی خاطرنشان کرد: باوجود برخی اتفاقات مثبت  در رابطه 
با احیای بافت فرسوده شهری اما روند کار درمجموع کند و 
ناامیدکننده است. وی با اشاره به مشکلات ترافیکی خیابان 
اراک، گفت: عمده مشکل این خیابان وجود قبرستان نو است 
که برای عقب نشینی آن باید سازمان اوقاف و امور خیریه قم 
همکاری های لازم را به خرج دهد. رییس شورای اسلامی شهر 
قم اظهار داشت: با عقب نشینی این قبرستان و جابه جایی 
کسبه خیابان اراک مشکلات ریشه ای در ترافیک طولانی این 
ابراز کرد: شهرداری قم برای  خیابان بهبود می یابد. جلالی 
ساماندهی اطراف حرم مطهر اراضی 48 هکتاری پردیسان را 
به عنوان پشتیبان اجرای طرح در نظر گرفته و برای آماده سازی 

آن نیز تاکنون 15 میلیارد تومان هزینه کرده است.
نیروهای قراردادی شهرداری باید از مزایای قانون کار 

برخوردار شوند
وی درادامه گفت:  اعضای شورا با استثمار نیروهای خدماتی 

توسط پیمانکاران به عنوان ضعیف ترین قشر جامعه مخالف 
است و باید در قرارداد این افراد به نحوی تنظیم شود که تمام 
مزایای قانون کار به آنان تعلق بگیرد.  پیمانکاران طرف قرارداد 
شهرداری باید به تمام موازین قانون کار پایبند بوده و حقوق این 
افراد را بدون تاخیر پرداخت کنند. وی در ادامه بیان داشت: 
احداث پروژه تونل جمهوری در ابتدای این بلوار، تکمیل تقاطع 
غیرهمسطح بلوار فردوسی به پیامبر اعظم)ص( با 60 درصد 
پیشرفت فیزیکی از طرح های اولویت دار سال آینده شهرداری 
قم است. جلالی افزود: روفوش کردن کمربندی امام علی)ع( 
نیز 60 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و 5 میلیارد تومان برای 

تکمیل آن در سال آینده در نظر گرفته  شده است.
وی ادامه داد: بهره برداری از تقاطع غیرهمسطح کمربندی 
بلوار امام علی)ع( به بلوار حضرت معصومه)س( از سمت محور  
جعفریه که یکی از دغدغه های شهروندان است نیز سال آینده 

به بهره برداری می رسد.
وی با اشاره به برنامه شهرداری قم برای افتتاح شهربازی های 
دردست احداث، تصریح کرد: یکی از خلأهای اصلی شهر قم 

کمبود شهربازی و فضاهای نشاط آور شهری است.
انتقاد از سوله سازی ها مقابل حرم مطهر

به  کیوانفر  متری  تقاطع 30  پروژه  مشکل  به  اشاره  با  وی 
طرح  این  اجرای  در  کرد:  عنوان  )ره(   خمینی  امام  خیابان 
تمام کارهای کارشناسی انجام شده و افرادی که در اجرای این 
پاسخگو  قانون  و  مردم  برابر  در  می کنند  سنگ اندازی  پروژه 

باشند.
وی اضافه کرد: این پروژه در قالب یک زیرگذر اجراشده و هیچ 

ضربه ای به مزیت حرم نما نبودن خیابان امام نمی زند.
یادآور شد: درحال حاضر  رییس شورای اسلامی شهر قم 
ایجاد برخی سوله و سازه ها در مقابل حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه )س( بیشترین ضربه و آسیب را به مزیت گنبدنما بودن 

خیابان امام و خیابان های دیگر به حرم وارد کرده است.
وی بیان کرد: ضریب تفکیک زباله از مبدأ در شهر قم به 12 
درصد رسیده و در سال 99 تلاش می شود روند تفکیک از مبدأ 

بهبود یابد و تعداد غرفه های موجود افزایش پیدا کند.
زباله  تن   700 تمام  کرونا  شیوع  از  بعد  گفت:  جلالی 
جمع آوری شده از سطح شهر، دفن می شود و به مراکز تفکیک 
انتقال نمی یابد. وی تصریح کرد: در شرایط معمول به صورت 

روزانه فقط 5 تن زباله عفونی دردل زمین دفن می شد.
افزایش سرانه فضای سبز در شهر قم به 20 مترمربع 
رییس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به برنامه شورا برای 
افزایش سرانه های فضای سبز اظهار داشت: سال آینده 200 

میلیارد تومان در این بخش هزینه می شود.
جلالی با تاکید بر روند صعودی سرانه فضای سبز شهری در قم 
بیان کرد: سرانه فضای سبز در شهر قم به 20 مترمربع افزایش  
یافته است. وی عنوان کرد: با توافق های انجام شده با سازمان 
آب و فاضلاب قم، از سال آینده 4 میلیون و 500 مترمکعب 
پساب تصفیه شده به فضای سبز شهری قم اختصاص می یابد تا 
روند استفاده از آب شرب شهری در بوستان ها کاهش پیدا کند.
وی افزود: همچنین شهرداری قم پساب تصفیه شده فاضلاب 
برای  و  کرده  خریداری  را  پردیسان  شهرک  احداث  دست  در 

توسعه فضای سبز شهری به کار خواهد گرفت.
وی در ادامه اظهار کرد: در راستای ساماندهی مشاغل مزاحم 
شهری سال آینده نیز روند انتقال بخش دیگری از این مشاغل 

به شهرک صنوف و خودرویی ادامه خواهد یافت.
جلالی گفت: قم با دارا بودن 24 ایستگاه های آتش نشانی 
یکی از شهرهای استاندارد ازنظر ایمنی شهری است، بودجه 
سال آینده این سازمان 50 میلیارد تومان برای تجهیز و نوسازی 

ماشین آلات است.
وی خاطرنشان کرد: مراکز تجاری قدیمی و بازارهای کهنه و 
نو قم ازنظر ایمنی و احتمال بروز آتش مشکل آفرین بوده و در 

معرض بحران هستند.
غرفه های عرضه سبزه و ماهی عید دارای

 مجوز است
جلالی در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: 
غرفه های عرضه میوه، سبزه و ماهی توسط شهرداری قم در 
قالب چهارچوب های بهداشتی و مجوز از دامپزشکی استان 
انجام گرفته و چیزی برخلاف قانون یا بهداشت رخ نداده است.

بی سابقه  کسادی  و  کرونا  شیوع  به  توجه  با  افزود:  وی 
زمانی  مهلت  اقساط  پرداخت  به  نسبت  قم  شهرداری  بازار، 

قابل توجهی را به مؤدیان ارائه کرده است.
اخیر  شایعه  به  اشاره  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  رییس 
رسانه های غربی در احداث یک خندق 90 متری برای دفن 
متوفیان کرونایی در آرامستان  بهشت معصومه گفت: این اقدام 
رسانه های خارج نشین چیزی جز دشمنی و شیطنت نبوده و 

نباید به این مسائل بیش از این دامن زده شود.
وی گفت: همچنین تغییر مدیرعامل سازمان آرامستان های 
قم نیز ارتباطی به انتشار فیلم از غسالخانه بهشت معصومه 

نداشت و مدیرعامل سابق بازنشست شده بود.
وی یادآور شد: برای مقابله با بیماری کرونا و دیگر بحران های 
احتمالی 500 میلیون تومان در بودجه سال 99 شهرداری قم 
در نظر گرفته  شده است. رییس شورای اسلامی شهر قم گفت: 
برای جلوگیری از مراجعه حضوری شهروندان به شهرداری، 
عوارض شهرداری قم که تا پایان اسفندماه برقرار بود تا پایان 

اردیبهشت ماه سال آینده تمدید شده است.
جلالی همچنین خاطرنشان کرد: تبدیل وضعیت کارکنان 
شهرداری یکی از آرزوهای شورای شهر است، تنوع قراردادها 

در شهرداری زیاد است که باید تمام آن ها همسان سازی شود.
جلالی خاطرنشان کرد: سال گذشته 300 تن از کارکنان 
شهرداری قم تبدیل وضعیت شدند و تبدیل وضعیت افراد دیگر 

مستلزم نظر مساعد وزارت کشور می باشد.
بستن بوستان های شهری در اختیار 

شهرداری نیست
وی دربخش دیگری از سخنان خود ابراز کرد: بخش عمده ای 
تسویه  تهاتر  ظرفیت  از  استفاده  با  شهرداری  بدهی های  از 
شده اما همچنان عدد دقیقی از آنها وجود ندارد باوجوداینکه 
این بدهی ها نسبت به سال های گذشته به شدت کاهش  یافته 
است. رییس شورای شهر قم گفت: بستن بوستان های شهری 
به دلیل کنترل سرایت کرونا در حیطه وظایف شورای شهر و 
شهرداری نبوده و شورای تأمین استان می تواند نسبت به آن 
تصمیم گیری کند. وی یادآور شد: سرانه هر شهروند قمی در 
بودجه 3 هزار و 800 میلیارد تومانی سال آینده یک میلیون و 

820 هزار تومان است.
جلالی خاطرنشان کرد: روند آزمایشی پرداخت الکترونیک در 
ناوگان حمل ونقل عمومی در دست اجراست و بعد از طی شدن 

فرآیندهای لازم به صورت کامل عملیاتی خواهد شد.

رییس شورای اسلامی شهر قم:

بزرگترین مجتمع تجاری قم در بلوار پیامبر اعظم)ص( احداث می شود
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کرونا و خدمت رسان های بی دفاع

با اوج گیری شیوع و شمار مبتلایان و قربانیان کرونا، بانک ها همچنان در واپسین 
روزهای سال پرازدحامند و این یعنی خطر بی سابقه ابتلا برای مراجعان و کارکنان شعب 

بانک ها. 
از دسامبر2019 که بیماری کرونا در شهر ووهان چین شیوع پیدا کرد تا امروز، تنها راه 
پیشگیری از این بیماری خودداری از لمس افراد و سطوح مشکوک به آلودگی ویروسی  و 

حضور نیافتن در مکان های شلوغ اعلام شده است.
متاسفانه یکی از این مکان های پر ازدحام علی الخصوص در این روزهای پایانی سال 
شعب بانک ها است که به دلیل کارکرد و شرایط زمانی شلوغ ترین سازمان ها و ادارات 

محسوب  می شوند.
به دلیل نوع و شرایط کاری محیط بانک ها نظیر مراودات و تماس زیاد بین پرسنل و 
مشتریان از طریق خودکار، اسناد، وجه نقد، حضور افراد بیمار به خصوص در شعب 
نزدیک مراکز درمانی، عدم امکان ضدعفونی پیاپی شعب به دلیل ازدحام مراجعان، 
میسر نبودن تشخیص مراجعان بیمار، رعایت نشدن موارد بهداشتی از سوی بسیاری 
از مراجعه کنندگان و... بانک یکی از پر ریسک ترین مکان ها در انتقال این بیماری است.
در همین ارتباط بود که روز پنجشنبه بیست و دوم اسفندماه، رئیس کل بانک مرکزی در 
گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت کارکنان شبکه بانکی با مراجعه های زیادی روبرویند. 
از آنها تشکر می کنم که با فداکاری خود در چنین شرایطی به مردم خدمت می کنند. به 
گفته »عبدالناصر همتی«، 18 نفر از کارکنان شبکه بانکی بخاطر ابتلا به این ویروس 
فوت کردند و تعدادی از همکاران نیز به دلیل مبتلا شدن به ویروس کرونا در قرنطینه اند.
این روزها خطر آلوده شدن و انتقال بیماری در شعب بانک ها حتی از مراکز درمانی 
بیشتر است با این تفاوت اساسی که بر خلاف مراکز درمانی که امکان استفاده از پوشش 
بهداشتی کامل و محافظت شده، استریل کردن محیط بدون محدودیت، تشخیص و 
تفکیک مراجعان بیمار از سالم را دارند، شعب بانکی در تهیه ابتدایی ترین اقلام بهداشتی 
از قبیل دستکش، ماسک و مایع ضدعفونی کننده در مضیقه بوده و شبکه بهداشتی 
کشور هم امکان همکاری لازم را در این خصوص با شعب بانکی ندارد و تمهیدات لازم در 

این خصوص اندیشیده نشده است.
در این شرایط، کارکنان شبکه بانکی با وجود تمام این مشکلات و فشارهای کاری و در 
معرض خطر بودن سلامت جسمی و روحی خود و خانواده هایشان  همچنان بی دفاع 

مشغول خدمت رسانی اند.
شاید گفته شود درصد ابتلا به این بیماری در هر اداره و هر مکانی که محل رفت و آمد و 
تجمع افراد باشد زیاد است ولی در شعب بانکی این خطر هم برای پرسنل و هم مراجعان 
چند برابر است. مهمترین کالایی که در شعب بانک ها رد و بدل می شود اسکناس است 
و این قلم جزو آلوده ترین و پرخطرترین عوامل ناقل بیماری ها شناخته می شود که با 
وجود گردش بالای روزانه در دستان مردم امکان ضدعفونی در هر بار مصرف را نیز ندارد.
حتی بخشنامه بانک مرکزی در خصوص عدم دریافت و پرداخت وجه نقد هم خیلی 
کارآمد و راهگشا نبوده و به اجبار هنوز این عامل آلوده و خطرساز در شعب بانک ها رد و 
بدل می شود و ظاهرا بانک مرکزی نیز در این خصوص اعتقادی به سخت گیری ندارد. 
این در حالی است که سال ها است زیرساخت ها و ابزار تبادل مالی و بانکداری الکترونیک 
در نظام بانکی ایجاد و ارائه شده است و در 90 درصد موارد مردم را از مراجعه حضوری به 
شعب بانک ها بی نیاز می سازد. با این حال، فرهنگ سازی و عزم راسخ و جمعی در این 

خصوص از سوی متولیان امر و همچنین آحاد جامعه صورت نگرفته است.
بانک مرکزی به عنوان متولی و سیاستگذار امور بانکی به جای اندیشیدن یک راهکار 
و برنامه منسجم و بلندمدت، در اولین واکنش به این مسئله تنها به کاهش ساعات کاری 
بانک ها به مدت یک هفته بسنده کرد که این نه تنها تاثیرگذار نبود بلکه در حد یک 
مُسکن موقت هم عمل نکرد و تنها باعث ایجاد فشار کاری بیشتر و ایجاد استرس و هجوم 

بیشتر مشتریان بانکی جهت مراجعه حضوری به شعب بانک ها شد.
هرچند بانک مرکزی از طریق اقداماتی از قبیل افزایش سقف برداشت وجه نقد از 
دستگاه های خود پرداز، بالا بردن سقف انتقال وجه به صورت کارت به کارت، تمدید 
رمز  برای  متوالی  ناموفق  تلاش های  شمار  پذیرش  افزایش  و  کارت  انقضای  تاریخ 
دوم  کوشیده از مراجعه به بانک ها بکاهد اما این اقدامات تاثیر کافی نداشته و لازم 
است در جهت حفظ سلامت جسمی و روانی این قشر خدمت رسان و آسیب پذیر و 
خانواده هایشان و همچنین مسدود کردن یکی از کانال های بالقوه و خطرساز انتقال 

کرونا، تمهیدات و تصمیمات بیشتری را اتخاذ کند.
بانک مرکزی باید از طریق اقدامات موثرتری مانند احراز هویت الکترونیک و امکان 
ایجاد  بانکی،  متعدد  حساب های  افتتاح  ممنوعیت  غیرحضوری،  حساب  افتتاح 
کانال های غیرحضوری بیشتر جهت فعال سازی و دریافت خدمات الکترونیک، کاهش 
روزهای کاری یا تعطیلی شعب بانکی در دوره اوج بیماری، ایجاد و جایگزینی شعب 
کشیک به صورت گردشی و الزام شعب کشیک به ارائه  تنها خدمات اصلی و کلیدی 
در این دوره، ممنوع شدن کامل هرگونه دریافت و پرداخت وجه نقد و تبادل وجه نقد در 
بانک ها، تهیه ابزارهای لازم جهت شناسایی افراد بیمار و جلوگیری از ورود این افراد به 
شعب، الزام شرکت های خدماتی به دریافت هزینه ارائه خدمات فقط از طریق درگاه های 

اینترنتی یا موبایلی مانع تردد و حضور بیشتر مراجعان به شعب بانکها شود.
اکنون ضروری ترین زمان برای تبدیل تهدید پیش آمده به یک فرصت است تا ضمن 
ایجاد کامل راهکارها و رفع نواقص موجود، الزام مراجعان بانک ها به استفاده از خدمات 

الکترونیک و غیرحضوری و کاهش مراجعه به شعب مورد توجه ویژه قرارگیرد. 
کارشناس امور بانکی

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

روند نزولی شاخص بورس تا کجا ادامه دارد؟
 فراگیر شدن ویروس کرونا و تاثیرگذاری آن در بازارهای جهانی، از هفته گذشته بازار 
سرمایه را تحت تاثیر قرار داد و باعث افت شاخص بورس شد که به گفته کارشناسان این 

روند تا پایان روز دوشنبه در این بازار حاکم خواهد بود. 
»روزبه شریعتی« پیش بینی خود از روند معاملات بازار سرمایه در هفته جاری را اینگونه 
بیان کرد: بازار جهانی و کل دنیا در هفته گذشته تحت تاثیر کاهش قیمت نفت و مساله 

کرونا که از شرق آسیا به سمت اروپا رفت، قرار گرفتند.
وی ادامه داد: ورود این ویروس به آمریکا و لغو تمام پروازها به این کشور با دستور ترامپ 
تا حدودی منجر به شکست اقتصادی شد، بدین معنا که ترس سرمایه گذاران از برخی 

بحران ها باعث شد تا بازار آنها به شدت تحت تاثیر قرار بگیرد.
شریعتی با بیان اینکه ترس از ریزش بازار جهانی سایه خود را در بازارهای ایران انداخت، 
گفت: کارخانه ایران خودرو تعطیلی خود را اعلام کرد که ممکن است این مساله بین 
کارخانه داران فراگیر شود و شاهد تاثیرگذاری این موضوع بر روند معاملات بازار سرمایه 
باشیم. این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه بازار دوباره روند اصلاحی خود را در 
هفته جاری در پیش خواهد گرفت، افزود:  هر چند تصور می کردیم که این هفته نهایتا با 
پنج درصد اصلاح در شاخص بورس همراه باشیم و بعد بازار به شرایط ثبات بازگردد اما به 

نظر می رسد گزینه تعطیلی کارخانه ها می تواند اصلاح بازار را عمیق تر کند.
وی افزود: سرمایه گذاری در شرکت های کامودیتی محور که تا چند وقت گذشته 
به عنوان گزینه سرمایه گذاری های امن محسوب می شد اکنون غیرمنطقی شده و 
سرمایه گذاران ترجیح می دهند در وضعیت کنونی به جای خرید سهام، پول نقد در 

اختیار داشته باشند.
شریعتی با بیان اینکه این شرایط تا پایان هفته ادامه دار خواهد بود، گفت: بازار سال 
آینده بستگی به وضعیت کرونا دارد که باید دید به کدام سمت خواهد رفت و بازار جهانی 

را تا چه میزان می تواند تحت تاثیر قرار دهد.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: ممکن است روند ریزشی بازار در معاملات 
امروز و فردا ادامه دار باشد اما از روز دوشنبه بازار روند باثباتی را در پیش می گیرد زیرا 

هیچگاه بازار در چند روز متوالی با ریزش همراه نخواهد شد.
وی با بیان اینکه در هفته جاری شرایط صعودی چندانی برای بازار نخواهیم داشت، 
گفت: طبق پیش بینی های صورت گرفته شاخص بورس تا پایان هفته حدود 10 درصد 

ریزش دارد و با کانال کمتر از 500 هزار واحد، سال را به پایان می رساند.
روند صعودی قیمت طلا

در همین زمینه، »فردین آقابزرگی« کارشناس بازار سرمایه به خبرنگار ایرنا گفت: اکنون 
سرمایه گذاران در بازار به مکانیزم پول نقد حاصل از فروش سهام رو آورده اند که به نظر 

می رسد این روند حداقل تا روز دوشنبه شدت بیشتری را به خود بگیرد.
وی اوج اصلاح شاخص بورس را تا روز دوشنبه اعلام کرد و افزود: بازگشت قیمت 
جهانی نفت به شدت بر روند بازار و نرخ فروش برخی از محصولات شرکت ها مانند 
پالایشگاهی ها و پتروشیمی ها و حتی صنایعی که تابع کامودیتی هستند تحت تاثیر قرار 
داد. آقابزرگی اعلام کرد: موضوعی که به هفته جاری برمی گردد و بسیار تاثیر گذار است 

کاهش قیمت جهانی نفت است که به شدت ارزش طلا را افزایشی خواهد کرد.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: اکنون اونس جهانی در مرز 1700 دلار 
است که این موضوع باعث گمانه زنی های افزایش نرخ ارز می شود زیرا در کشور 
قیمت طلا و ارز همسو با یکدیگر حرکت می کنند. وی اظهار داشت: شوک ویروس 
کرونا اقتصاد دنیا را تحت تاثیر قرار داد و با توجه به کاهش قیمت نفت روند بازار تحت 
تاثیر این مسایل قرار گرفت. آقابزرگی خاطرنشان کرد: افت شاخص بورس در چند 
روز متوالی سرمایه گذاران را در روزهای پایان سال به صورت روانی به سمت نقد کردن 
سهام خود پیش برد، این فشار فروش تا روز دوشنبه ادامه دارد اما روز سه شنبه و 

چهارشنبه بازار خنثی خواهیم داشت.
 این کارشناس بازار سرمایه به صنایعی که در بازار سرمایه مورد اقبال سرمایه گذاران 
قرار می گیرند اشاره و بیان کرد: با توجه به وضعیت کنونی اقبال بازار بیشتر به سمت 
سهم های بنیادی و سهم هایی مانند صنایع غذایی، شوینده و دارویی خواهد بود، 
همچنین در بلند مدت شرکت های فولادی، کانی و شرکت هایی که تا پیش از این در 

سال 98 رشد نداشتند مورد توجه بازار قرار می گیرند.

رییس اتاق بازرگانی ایران و چین معتقد است: تلاطم هایی که در طول یک سال 
گذشته گذراندیم، در تاریخ بی نظیر بوده است و تلاطم های کوچک تر از این در گذشته 

توانسته بوده فنر نرخ ارز را بپراند، اما بانک مرکزی توانسته بازار ارز را باثبات نگه دارد.
مجیدرضا حریری در گفت وگویی درباره این که ارز در سال 99 چه نرخی خواهد 
داشت؟ اظهار داشت: پیش بینی بازار اقتصاد ایران نه در سال 99، که حتی برای یک 

ماه دیگر، اصلا با متر اقتصادی امکان پذیر نیست.

وی افزود: اتفاقاتی که در بازارهای کشور افتاده است، متاثر از تصمیم گیری های 
سیاسی بوده است، بخشی تصمیم گیری های سیاسی داخلی و بخشی مربوط به 

سیاست های بین المللی بود.
رییس اتاق بازرگانی ایران و چین تصریح کرد: در حال حاضر هیچ اتفاق اقتصادی ای 
باعث نشده که وضعیت اقتصاد به این شکل شود؛ اغلب مسایل سیاسی مطرح بوده؛ 

یا دعواهای سیاسی داخلی و یا دعواهای سیاسی خارجی.

حریری عنوان کرد: من که نه متخصص سیاست داخلی و نه سیاست خارجی 
هستم، چطور باید راجع به بازاری صحبت کنم که اختیار بازی اش سیاسی است.

وی یادآور شد: هر دو باری که نرخ ارز ما سه برابر شد، به چه دلیل بوده است؟ امروز 
آقای همتی، رییس کل بانک مرکزی موفق بوده که طی یک بازه یک ساله نرخ ارز را 
باثبات نگه دارد، ولی این نکته مطرح است که آیا نرخ ارز 14 هزار تومانی در فروش 

کالاها هم اعمال می شود؟
رییس اتاق بازرگانی ایران و چین متذکر شد: کالاهایی که امروز در بازار به فروش 

می رود، با نرخ 18، 19 هزار تومان ارز است.
حریری گفت: شاید بانک مرکزی در سال آینده بتواند نرخ ارز را در دامنه قابل قبولی 
نگه دارد، ولی آیا این موضوع باعث می شود که قدرت خرید مردم با نرخ ارز سنجیده 
شود؟ توجه به مهار تورم ریالی هم اهمیت دارد؛ چراکه ما الان نمی توانیم بگوییم نرخ 
دلار زمانی که 17 هزار تومان بوده و گوجه فرنگی 4 هزار تومان بوده است، حالا که ارز 
13 هزار تومان شده، گوجه فرنگی هم با همان نرخ به فروش می رود؛ حتی ممکن 

است 15 هزار تومان شده باشد.
وی افزود: خوب است که نرخ ارز را توانستند باثبات نگه دارند، ولی می خواهم بگویم 
با بهانه و دست آویز ثبات نرخ ارز که حتما مدیریت خوبی روی آن اعمال شده و حتما 
باید از مدیریت رییس کل بانک مرکزی تشکر کنیم، اما بازار کالایی همچنان شرایط 
مطلوبی ندارد. رییس اتاق بازرگانی ایران و چین تصریح کرد: تلاطم هایی که ما در طول 
یک سال گذشته گذراندیم، در تاریخ بی نظیر بوده است و تلاطم های کوچک تر از این 
در گذشته توانسته بوده فنر نرخ ارز را بپراند. در واقع بانک مرکزی توانسته بازار ارز را 

باثبات نگه دارد.
حریری ادامه داد: با این وجود، این نکته وجود دارد که بقیه نباید پشت نرخ ارز قایم 
شوند. مردم دلار و یورو سر سفره نمی خورند. مردم نان، تخم مرغ، گوشت، دستمال 

کاغذی و... سر سفره هایشان است.
وی عنوان کرد: من حتما در ماه یکی، دو روز به سوپرمارکت های بزرگ می روم و در 

آن جا می گردم. سبد خالی ای دارم، اما می گردم ببینم چه شرایطی وجود دارد.
رییس اتاق بازرگانی ایران و چین خاطرنشان کرد: در حال حاضر سفره مردم با دلار 
18، 19 هزار تومانی تامین می شود و بر همین اساس، نمی شود پیش بینی کرد که 

سال آینده چه اتفاقی می افتد.

  تحلیل رییس اتاق بازرگانی ایران و چین از وضعیت بازار ارز در سال آینده؛

نرخ دلار در سال ۹۹ چقدر می شود؟

یک فعال حوزه کار پرداخت دو ماه بیمه بیکاری به کارگران آسیب دیده از کرونا را خواستار شد و بر ضرورت حرکت به سمت دولت 
الکترونیک و استقرار نظام یکپارچه الکترونیکی در کشور تاکید کرد. 

علی اصلانی با اشاره به تاثیر کرونا بر اقتصاد و کسب وکارهای بسیاری از کشورها از جمله چین، گفت: ویروس کرونا نه تنها چین، بلکه 
ایران و بسیاری از کشورهای دنیا را غافگیر کرده اما چین با کنترل شدید و قرنطینه، توانست بر این بیماری غلبه کند و جلوی گسترش 
کرونا ویروس را بگیرد، تا آنجا که حتی در خانه را روی خانواده هایی که همکاری نمی کردند قفل زد و مردم به شکل آنلاین غذا سفارش 

داده، خدمات خود را دریافت کردند و از طریق دورکاری سرکار حاضر شدند.
وی افزود: دولت چین یکسری امکانات برای خانواده ها در مقابله با کرونا فراهم و یک نفر از اعضای خانواده را مسئول خرید مایحتاج 

کرد که با لباس مخصوص و تجهیزات کامل ضد کرونا از خانه خارج می شد.
این فعال کارگری با بیان اینکه بسیاری از کسب و کارها در چین در بستر فضای مجازی حفظ شدند، افزود: اگر چه اقتصاد چین از کرونا 
کم ضرر نکرده ولی آنها به دلیل وجود زیرساختهای قوی اقتصاد، بنگاههای تعاونی، فعال بودن شبکه های مجازی و اینترنت و از همه 

مهمتر استقرار نظام و دولت الکترونیک توانستند در چنین شرایطی دوام بیاورند.
 وی تصریح کرد: هرچه به سمت الکترونیکی شدن برویم اولین آثار مثبت آن را در تولید و بهره وری داخلی خواهیم دید. شرایط امروز 

ایجاب می کند که به این سمت حرکت کنیم و نظام یکپارچه الکترونیک را در کشور پیاده سازی کنیم.
اصلانی در ادامه درباره حمایت از کارگران و مشاغل آسیب دیده از کرونا اظهار کرد: طبق اعلام مسئولان، مقرر شده تا به کارگرانی که 
به کرونا مبتلا می شوند مقرری بیمه بیکاری پرداخت شود و سازمان تامین اجتماعی قول مساعد داده تا در بحث مرخصی استعلاجی 

کارگران مبتلا به کرونا همکاری لازم را داشته و غرامت دستمزد ایام بیماری را پرداخت کند.
وی ادامه داد: پیشنهاد ما برای حمایت از کارگران آسیب دیده از کرونا این بوده که برای دو ماه اسفند 1398 و فروردین 1399 بیمه 
بیکاری به آنها پرداخت شود تا هم بین واریز بیمه هایشان فاصله نیفتد و هم آسیب بیشتری نبینند و سازمان تامین اجتماعی باید در 
این خصوص تصمیم بگیرد. به گفته این مقام مسئول کارگری بر اساس قانون بیمه بیکاری، به افرادی که به طور غیر ارادی و در اثر بروز 
حوادث غیرمترقبه، کار خود را از دست می دهند مقرری بیمه بیکاری پرداخت می شود لذا وزارت کار و سازمان تامین اجتماعی باید 
در خصوص کارگران مشمول قانون کاری که بیمه هایشان از طریق کارفرما پرداخت می شود به تفاهم برسند تا برای دو ماه به آنها بیمه 
بیکاری پرداخت شود. اصلانی کارگران مشمول قانون کار شاغل در رستورانها، فست فودها، مراکز خدماتی و گردشگری و آرایشگاهها را 

از جمله مشمولان دریافت بیمه بیکاری دانست که باید حمایت شوند.
این فعال حوزه کار درعین حال با انتقاد از عدم کاهش ساعات کار کارگران در زمان اوج شیوع کرونا، گفت: در هفته های گذشته به 
استانداران اختیاراتی واگذار کردند و ساعات کار ادارات برای کارمندان دولت کاهش پیدا کرد ولی متاسفانه جامعه کارگری را نادیده 

گرفتند و بخش اعظمی از کارگران نسبت به این امر اعتراض داشتند.
وی تصریح کرد: وقتی ساعات کار ادارات و مراکز دولتی کاهش یافته و به دورکاری منجر شده است چرا کارگران همچنان باید 8 ساعت 

مشغول کار باشند؟
به گفته اصلانی، باید با صدور بخشنامه ای به کارگاهها و کارخانه ها، کارگران دستکم تا پایان فروردین ماه همچون ماه مبارک رمضان 

از کاهش ساعات کار برخوردار می شدند.

با وجود افزایش بیش از 63 درصدی قیمت مسکن شهر تهران در سال 1398 و رشد معاملات در سه ماه پایانی سال، این بازار در 
حالت کلی 35 درصد نسبت به سال 1397 کوچکتر شد. 

به گزارش ایسنا،  بازار مسکن شهر تهران در سال 1398 در حالت کلی حال و روز خوبی نداشت؛ هر چند از آذرماه به بعد شاهد 
رشد بیش از 100 درصدی معاملات نسبت به ماه های قبل بود.  اولین نشانه های ورود بازار مسکن پایتخت به دوره رکود از خرداد 
ماه سال جاری نمایان شد. با این حال افزایش اسمی قیمت شرایطی را به وجود آورده بود که متقاضیان با گمان پیش بینی رشد 
قیمت ها تا تیرماه در بازار حضور داشتند. تا این که از مرداد بازار وارد رکود شد و تا 4 ماه بعد از آن روند نزولی قیمت را طی کرد. بازار 
در شهریور ماه با 2800 فقره معامله به رکود تاریخی رسید که گفته می شود از سال 1366 تاکنون بی سابقه بوده است. در همان ماه 
قیمت ها 2.8 درصد نسبت به ماه قبل کاهش پیدا کرد و این روند تا آبان ماه ادامه داشت. اما از آذرماه همزمان با تغییر قیمت بنزین 
و رشد بازار ارز شاهد جهش 135 درصدی معاملات نسبت به آبان ماه و رشد 8.5 درصدی ماهیانه قیمت مسکن در تهران بودیم  که 
این روند البته با سرعت کمتری تا بهمن ماه ادامه یافت تا اینکه قیمت مسکن در تهران برای اولین بار وارد کانال 14 میلیون تومانی 
شد و به میانگین 14 میلیون و 400 هزار تومان در هر متر مربع رسید. این رشد در شرایطی اتفاق افتاد که از مرداد ماه به بعد همزمان 
با افت شدید معاملات امیدها برای ثبات قیمت مسکن افزایش پیدا کرده بود. تنها علت جهش معاملات از آذرماه افزایش خرید و 
فروش های سفته بازانه به منظور حفظ ارزش پول بود. گفته می شود حدود 77 درصد معاملات در بازار مسکن ایران را خرید و فروش 
های سفته بازانه شامل می شود. بررسی تحولات بازار مسکن شهر تهران در 11 ماهه سال 1398 نشان می دهد تعداد معاملات در 
این مدت به حدود 73.4 هزار واحد مسکونی رسیده که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 35.6 درصد کاهش نشان می دهد. در 
این مدت متوسط قیمت یک متر مربع واحد مسکونی معامله شده از طریق بنگاه های ملکی در شهر تهران 13 میلیون و 20 هزار 
تومان بوده که نسبت به دوره مشابه سال قبل 63.5 درصد افزایش نشان داد. با این حال رشد نقطه به نقطه قیمت در بهمن ماه 
44 درصد بود که نشان می دهد از نیمه دوم سال 1398 به ثبات نسبی رسیده است. نکته قابل توجه اینکه نرخ رشد قیمت در نیمه 
جنوبی شهر تهران در سال 1398 بیشتر از نیمه شمالی بود و به نوعی می توان گفت بازار در نیمه جنوبی تهران خود را با شمال شهر 
بالانس کرد. هرچند از آبان ماه به بعد نشانه های ثبات نسبی در جنوب شهر نیز مشاهده شد. کارشناسان با توجه به تکمیل ظرفیت 
بازار مسکن، سودی از نظر اقتصادی برای آن متصور نبوده و نیستند. کاهش رغبت سازندگان برای تعریف پروژه های جدید با توجه 
به پایین بودن توان طرف تقاضا و همچنین رشد قیمت مصالح ساختمانی و آهن آلات گواهی بر از دست رفتن ظرفیت بازار مسکن 
است. اما از سویی دیگر به دلیل نااطمینانی و عدم قطعیت در شرایط کلی اقتصاد و با لحاظ این موضوع که نمی توان پیش بینی 

قطعی از وضعیت آینده بازار مسکن در سال 1399 ارائه داد سه سناریو را برای این بازار مد نظر قرار می دهند.
در حالت اول ثبات قیمتی را برای بازار مسکن شهر تهران می توان متصور بود که احتمال آن بیش از دو سناریوی دیگر است. با 

توجه به پیش بینی تورم حدود 20 درصد در سطح اقتصاد کلان، ثبات قیمتی بازار مسکن به معنای کاهش واقعی قیمت است.
در فرضیه دوم رشد پایین تر از نرخ تورم عمومی را برای بازار مسکن می توان تصور کرد که این سناریو نیز به معنای کاهش قیمت 
واقعی مسکن خواهد بود. اما گمان زنی سوم که احتمال آن بعید به نظر می رسد جهش قیمت ها در بازار مسکن شهر تهران است 
که در صورت وقوع آن باید منتظر تحولاتی از جمله عمیق تر شدن رکود فعلی، طولانی تر شدن رکود محتوم آینده، پرتاب متقاضیان 

مصرفی به شهرهای اطراف و رشد قیمت در شهرهای اقماری باشیم.

یک فعال حوزه کار خواستار شد
پرداخت بیمه بیکاری به کارگران آسیب دیده از کرونا

بازار مسکن در سال ۹8 کوچکتر شد
پیش بینی سه سناریو برای بازارمسکن در سال آینده

احمد کیادربندسری *

 معاون بانک مرکزی با بیان اینکه در وامهای افراد حقیقی، فقط 
وام های قرض الحسنه ازدواج مشمول تعویق3ماهه در بازپرداخت 
است، گفت: وام های مسکن، خودرو و خرید کالا مشمول این 

مصوبه نیست.
پیمان قربانی  به تشریح مصوبه اخیر شورای پول و اعتبار در 
خصوص تعویق 3 ماهه بازپرداخت تسهیلات دریافتی صاحبان 
کسب و کارهای کوچک و نیز اقساط قرض الحسنه تمامی اشخاص 
در راستای کاهش آثار اقتصادی ناشی از شیوع ویروس کرونا در 
کشور پرداخت و گفت: با توجه به شیوع ویروس کرونا در کشور و 
اثرات آن بر روی کسب و کارها، نیاز بود تا تمهیداتی در راستای 
کاهش آثار و عواقب اقتصادی این پدیده به کار گرفته شود و به 
همین منظور شورای پول و اعتبار در جلسه مورخ 13 اسفندماه 
98، بنا به پیشنهاد بانک مرکزی، شرایطی برای بازپرداخت اقساط 
و  ویژه صاحبان کسب  به  اقتصادی  فعالان  دریافتی  تسهیلات 
که  اشخاص  کلیه  قرض الحسنه  اقساط  نیز  و  کوچک  کارهای 
طی ماه های اسفند 1398، فروردین 1399 و اردیبهشت 1399 

سررسید می شود مطرح و مورد تأیید قرار داد.
وی با بیان اینکه این مصوبه در تاریخ 15 اسفند به بانک های 
عامل ابلاغ شد، افزود: بر این اساس بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی موظف هستند در صورت درخواست مشتریان مشمول، 
نسبت به استمهال سه ماهه اقساط پرداختی اقدام کنند که در 
واقع بهره مندی از مزایای این مصوبه نیازمند درخواست مشتری 
از بانک است که ساز و کار آن توسط بانک ها اعلام می شود که 
کار  و  ساز  این  بانک ها  در  که  است  این  مرکزی  بانک  پیشنهاد 
غیرحضوری  و  الکترونیکی  روش های  بر  مبتنی  حتی الامکان 
باشد. معاون اقتصادی بانک مرکزی با تشریح نحوه بازپرداخت 
اقساط مذکور گفت: درواقع چنانچه فردی مشمول استفاده از 
این مزایا و متقاضی تعویق سه ماهه مذکور باشد، اقساط این سه 
ماه را پرداخت نمی کند و به جای آن، این اقساط را در انتهای دوره 

بازپرداخت اقساط پرداخت کند؛ به عنوان مثال اگر پایان دوره 
بازپرداخت تسهیلات یک شخص به طور عادی تا پایان شهریور ماه 
سال 1400 بوده است با استفاده از مزایای این مصوبه، سه قسط 

مربوطه بایستی در مهر، آبان و آذر ماه 1400 پرداخت شود.
بانک  توسط  تسهیلات  سود  معمول،  رویه  مطابق  افزود:  وی 
دریافت می شود؛ اما بانک ها مجاز به دریافت هیچگونه جریمه 
افتاده نیستند.  معاون  تعویق  به  به سه ماه  و کارمزدی مربوط 
اقتصادی بانک مرکزی ادامه داد: فقط وام های قرض الحسنه افراد 

مانند تسهیلات ازدواج و نیز تسهیلات دریافتی توسط صاحبان 
کسب و کارهایی که به دلیل شرایط ناشی از شیوع ویروس کرونا با 
آسیب مواجه شده اند و مصادیق آن به تصویب کمیته منتخب دولت 
رسیده است، به شرطی که بدهی آنها تا تاریخ 01/ 10/ 1398  
ماه  سه  اقساط  می توانند  باشد،  داشته  قرار  جاری  طبقه  در 
اسفند 1398 و فروردین و اردیبهشت 1399 را پس از پایان دوره 
بازپرداخت اقساط پرداخت نمایند؛ لذا طبق مصوبه شورای پول 
و اعتبار، سایر وام هایی نظیر وام مسکن، وام خودرو، وام خرید کالا 

مشمول این مصوبه نبوده و روال طبیعی خود در بازپرداخت اقساط 
را خواهند داشت. وی ادامه داد: کسانی که می خواهند از این مزایا 
استفاده کنند بایستی بدهی شأن به بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی تا تاریخ اول دی ماه سال 1398 در طبقه جاری قرار 
داشته باشد. لذا کسانی که جزو مشتریان خوش حساب بانکی 
نبوده و در گذشته نیز اقساط خود را پرداخت نکرده و تسهیلات 
کنند.  استفاده  مزایا  این  از  نمی توانند  گردیده،  غیرجاری  آنها 
قربانی افزود: کارگروه بررسی و مقابله با پیامدهای ناشی از شیوع 
ویروس کرونا )منتخب دولت( در مصوبه مورخ 19 اسفند ماه خود 
عناوین بخش ها و رسته های کسب و کارهایی که به طور مستقیم از 
بیماری کرونا دچار بیشترین آسیب شده و شامل امکان بهره مندی 
از تعویق پرداخت تسهیلات در اسفند 98 و دو ماهه اول سال 99 
شده اند را به بانک مرکزی اعلام و بانک مرکزی نیز این عناوین را 
به بانک ها ابلاغ کرد. معاون اقتصادی بانک مرکزی گفت: بر این 
اساس ده عنوان و رسته مشاغلی که می توانند از این مزایا استفاده 
کنند شامل مراکز تولید و توزیع غذاهای آماده اعم از رستوران ها، 
بوفه ها، طباخی، تالارهای پذیرایی، قهوه خانه ها، اغذیه فروشی ها 
تجارت(،  و  معدن  صنعت،  وزارت  تشخیص  به  مشابه  موارد  )و 
هتل آپارتمان ها،  هتل ها،  شامل  گردشگری  به  مربوط  مراکز 
مجتمع های جهانگردی و گردشگری، مهمان پذیرها، مهمانسراها، 
مسافرخانه ها، زائرسراها، مراکز بوم گردی، مراکز اقامتی و پذیرایی 
و تفریحی و خدماتی بین راهی )و موارد مشابه به تشخیص وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی(، حمل و نقل عمومی 
مسافر درون شهری و برون شهری اعم از هوایی، جاده ای، ریلی 
و دریایی، دفاتر خدمات مسافرتی و گردشگری، تولید و توزیع 
پوشاک، تولید و توزیع کیف و کفش، مراکز توزیع آجیل، خشکبار، 
قنادی، بستنی و آبمیوه، مراکز و مجتمع های ورزشی و تفریحی، 
مراکز و مجتمع های فرهنگی و آموزشی و مراکز تولید، توزیع و 

فروش صنایع دستی هستند.

معاون اقتصادی بانک مرکزی تشریح کرد

جزئیات تعویق ۳ماهه بازپرداخت وام ها
 وام مسکن وخودرو مشمول نیست

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که به هیچ عنوان تامین، توزیع، لجستیک و حمل و نقل کالاهای اساسی، 
موادشوینده و اقلام بهداشتی در آستانه نوروز متوقف نخواهد شد. 

حسین مدرس خیابانی، از برگزاری جلسه فوق العاده ستاد تنظیم بازار خبر داد و گفت: بر اساس مصوبه دیروز این ستاد، 
هیچگونه توقفی در ارتباط با فعالیت های مرتبط با تامین اقلام، توزیع، لجستیک و حمل و نقل کالاهای اساسی، ارزاق عمومی، 

مواد شوینده و بهداشتی مورد نیاز مردم صورت نخواهد گرفت و کار با قدرت و قوت ادامه خواهد یافت.
این مقام مسئول با بیان اینکه عملیات تامین و توزیع کالاهای اساسی مورد نیاز مردم تعطیل بردار نیست، اظهار کرد: 
تولیدکنندگان و جامعه صنفی کشور در کنار کادر درمانی ایثاگر، به بهترین شکل امر تولید و توزیع و لجستیک کالاهای مورد 
نیاز مردم را پیش خواهند برد؛ بنابراین انتشار شایعاتی مبنی بر قرنطینه تهران به شدت تکذیب شده و ستاد تنظیم بازار نیز، در 
ابلاغیه ای سراسری به تمامی استانداران کشور، اعلام کرده که هیچ فعالیتی از جنس تامین اقلام مایحتاج ضروری مورد نیاز 

مردم، متوقف نخواهد شد.
وی افزود: آنچه که دستخوش تعطیلی است، فعالیت های غیرضروری و تفریحی مردم است که در شرایط کنونی باید متوقف 
شود؛ بنابراین به هیچ عنوان، اصل کار و تولید کشور تحت الشعاع قرار نخواهد گرفت و در تمامی ساعات شبانه روز و به خصوص 
ایام نوروز سال 99 با قدرت و قوت ادامه خواهد یافت. قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت از برگزاری جلسه فوق العاده صبح 
امروز ستاد تنظیم بازار خبر داد و گفت: در آستانه ایام نوروز 99، به هیچ عنوان تامین، توزیع، لجستیک و حمل و نقل کالاهای 

اساسی، موادشوینده و اقلام بهداشتی متوقف نخواهد شد.

مدیرعامل ایران خودرو گفت: با تحویل 12 هزار تعهد تا پایان امسال، تعهدات این شرکت به 83 هزار کاهش می یابد.
فرشاد مقیمی در مراسم رونمایی از نخستین گیربکس دستی و اتوماتیک ساخت داخل که با حضور آقا علی محمدی عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و صادقی سرپرست امور صنایع وزارت صنعت برگزار شد گفت: تا پایان سال 12000 خودرو از تعهدات معوق 
این خودروسازی تحویل خواهد شد و به این ترتیب تعهدات خودروی ما به 83 هزار دستگاه کاهش می یابد. مقیمی افزود: از شهریور 
تا 24 اسفند امسال 259 قطعه و طرح خودکفایی در مجموعه ایران خودرو اجرا شده و یا در حال اجراست که 29 طرح و قطعه با 
همکاری 9 شرکت وزارت دفاع اجرا می شو د. وی اضافه کرد: با داخلی سازی 43 قطعه و 8 طرح مواد اولیه تاکنون 58 میلیون یورو 
صرفه جویی ارزی در ایران خودرو رقم خورده است. مقیمی همچنین گفت: اموال و دارایی های ایران خودرو به ارزش هزار و 800 
میلیارد تومان برای فروش ارائه شده و آگهی فروش آن نیز داده شده است که بر اساس ضوابط، فروش خواهد رفت. وی افزود: در دنیا 
هم اکنون 27% خودرو ها با گیربکس دستی و 73% خودرو ها با گیربکس اتوماتیک تولید می شود که بناست تا سال 2030 خودرو های 
با گیربکس اتوماتیک به 82 درصد افزایش یابد، اما در ایران در سال 88، 95 درصد خودرو ها با گیربکس دستی و 5 درصد خودرو ها 
با گیربکس اتوماتیک بود که در سال 97 میزان خودرو های اتوماتیک به 27% افزایش یافت، اما با وجود مشکلات ناشی از تحریم در 
صنعت خودروسازی امسال 92 درصد خودرو ها به صورت گیربکس دستی و 8% خودرو ها با گیربکس اتوماتیک تولید شده است که 
بنا داریم تا سال 1404 نیمی از خودرو ها را به صورت گیربکس اتوماتیک و نیمی دیگر را با گیربکس دستی تولید کنیم. مقیمی گفت: 
تولید هر گیربکس داخلی حدود 700 یورو صرفه جویی ارزی دارد ضمن اینکه بنا داریم خودرو های سمند، رانا و 206 را با گیربکس 

اتوماتیک و خودرو های دنا پلاس و k132 را با گیربکس دستی به بازار عرضه کنیم.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت:

عرضه کالاهای اساسی متوقف نخواهد شد
مدیرعامل گروه صنعتی ایران خودرو:

۱۲ هزار تعهد معوق تا پایان امسال تحویل می شود 
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مهدی فنونی زاده:

کار کردن در استقلال و پرسپولیس
 »اعصاب خردکُن« شده است

 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: دلیل اصلی استعفای مدیران سرخابی مشکلات مالی 
است که سال هاست با آن دست به گریبان هستند. 

مهدی فنونی زاده در مورد وضعیت استقلال تاکید کرد: تغییرات مدیریتی و کادر فنی باعث 
شد استقلال امسال فراز و نشیب زیادی داشته باشد، استراماچونی اگرچه در ابتدای فصل 
خوب نبود اما در ادامه راه استقلال را بعد از سال ها به صدر جدول رساند اما مشکلات ریشه 
ای در این باشگاه باعث شد تا او این تیم را نیمه کاره رها کرده و فرهاد مجیدی سکان هدایت 

استقلال را به عهده بگیرد.
وی ادامه داد: اگرچه او در شرایطی سخت که تعدادی از بازیکنان دچار مصدومیت بودند 
تیم را تحویل گرفت اما به جز شکستی که در آخرین بازی لیگ به دست آورد در بقیه بازی ها 
نمایش قابل قبولی داشت و امیدوارم او که خود از جنس استقلال است بتواند در صورت 
شروع دوباره لیگ تا پایان فصل مشکلات را تحمل کرده و دوام بیاورد زیرا این روزها کار کردن 

در تیم های استقلال و پرسپولیس بسیار خسته کننده و اعصاب خرد کن شده است. 
وی در مورد تغییر و تحولاتی که در روزهای گذشته در استقلال و پرسپولیس در سطح 
مدیریتی پیش آمده است، گفت: این دو تیم چون وابسته به وزارت ورزش هستند مدیران 
آنها خیلی زود جابجا می شوند البته دلیل اصلی جابجایی این مدیریت مشکلات مالی است. 
چند روز گذشته فتح الله زاده بعد از مدت ها دوباره مدیریت استقلال را بر عهده گرفت، در 
این چند سال گذشته بارها مدیران این دو تیم جابجا شده اند حالا انصاری فر هم که به تازگی 
مدیریت پرسپولیس را به عهده گرفته بود از سمت خود استعفا داد. بدهی های کلان به 
بازیکنان خارجی و مطالبات بازیکنان داخلی و دیگر بدهی هایی که مربوط به افراد شخصی 
است باعث می شود تا کاسه صبر مدیران لبریز شده و وقتی نمی توانند بدهی ها را پرداخت 
کنند تنها راه دور شدن از این اتفاقات استعفا دادن است. ای کاش بعد از سال ها که گفته می 
شود این دو تیم باید خصوصی اداره شوند این اتفاق تحقق پیدا می کرد تا شاید این دو تیم می 

توانستند روزهای خوبی را در پیش داشته باشند. 
فنونی زاده در پایان خاطرنشان کرد: با شرایطی که کشور ما دارد و تیم ها اجازه تمرین 
ندارند، باید لیگ امسال تعطیل شود همانطور که مسئولان پزشکی کشور می گویند شاید تا 
خرداد ماه هم این بیماری مهلک در کشور ما ماندگار شود بنابراین برای اینکه جان بازیکنان 
در امان باشد نباید به هیچ تیمی اجازه تمرین داد زیرا بسیار خطرناک است بنابراین باید لیگ 

امسال نیمه کاره به پایان برسد تا هیچ کس دچار این بیماری مهلک نشود. 
  

رئیس هیات مدیره باشگاه صنعت نفت آبادان خبرداد

صنعت نفت پیگیر شکایت از اسکوچیچ به فیفا
 رئیس هیات مدیره باشگاه صنعت نفت آبادان گفت: رفتار دراگان اسکوچیچ سرمربی تیم 

ملی فوتبال ایران در قبال مکاتبات و ایمیل های ما حرفه ای نبود.
حسن نصراصفهانی با اشاره به پیگیری شکایت از دراگان اسکوچیچ به فدراسیون جهانی 
فوتبال )فیفا( گفت: اسکوچیچ در توافقنامه ای که با صنعت نفت امضا کرد، باید برای حضور 
در تیم ملی 140 هزار دلار به باشگاه ما بدهد اما بعد از این اتفاق، پاسخ ایمیل های ما را نداد. 

ما هم به فیفا شکایت کردیم.
وی ادامه داد: باشگاه صنعت نفت مهلتی را برای اسکوچیچ تعیین کرده بود که این فرصت 
تمام شد. یک مدت هم منتظر ماندیم تا اسکوچیچ از سفر و دیدار با لژیونرها به ایران برگردد 
که بازهم اتفاقی رخ نداد. وقتی دیدیم به هیچکدام از ایمیل های ما پاسخی نداد، شکایت 
به فیفا را پیگیری کردیم. فرهنگ حرفه ای این طور است که اسکوچیچ حداقل باید جواب 

ایمیل ها را بدهد.
رئیس هیات مدیره باشگاه صنعت نفت در پاسخ به این سئوال که آیا این باشگاه برنده این 

پرونده در فیفا می شود؟ تصریح کرد: همه چیز در توافقنامه ما با اسکوچیچ شفاف است.
نصراصفهانی در ادامه صحبت هایش در خصوص مشکلات مالی باشگاه صنعت نفت گفت: 
اسپانسرها هنوز نتوانسته اند باشگاه را از نظر مالی تغذیه کنند و برای این هفته قول همکاری 
داده اند. امیدواریم بتوانیم پولی به بازیکنان و اعضای تیم بدهیم تا شرمنده آنها نشویم. 5 ماه 

است که پولی به اعضای تیم نداده ایم و پرداختی ما در مجموع 30 درصد بوده است.
بازیکنان  برتر اظهار کرد:  از سرگیری مسابقات لیگ  وی درباره نامشخص بودن زمان 
را ترخیص کرده ایم. از سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال هم خواستیم تا در یک بازه زمانی 
مشخص پیش از آغاز مجدد لیگ، اطلاع بدهند تا بتوانیم تمرینات را شروع کنیم. ما قبلًا هم 
به خاطر این وضعیت از فدراسیون به صورت مکتوب خواسته بودیم لیگ را برای حفظ سلامت 
بازیکنان و مربیان تعطیل کنند. الان هم تابع وزارت بهداشت و تصمیمات ستاد مبارزه با کرونا 

هستیم.

سرپرست تیم ملی کشتی: 

هر فرنگی کار مربی مشخصی دارد
 سرپرست تیم ملی کشتی فرنگی گفت: ملی پوشان کشتی بین مربیان تقسیم شده و هر 

فرنگی کار برنامه اختصاصی دارد که مربیان روزانه با آنها در ارتباط هستند. 
»حسام الدین جعفری« افزود: در این شرایط هر کشتی گیر مربی مشخصی دارد و طبق 
برنامه باید تمرینات خودشان را دنبال کنند. در سال المپیک قرار داریم و در این شرایط که 

تمرینات به صورت شخصی برگزار می شود همه چیز بستگی به کشتی گیران دارد.
وی اظهار داشت: ملی پوشان کشتی هر شب با مربیان خود در ارتباط هستند و تمریناتی را 
که برگزار کرده اند را هر شب به مربیان اختصاصی خود گزارش می کنند و مربیان نیز گزارش 

کار را به سرمربی تیم ملی ارایه می دهند.
جعفری در خصوص برگزاری اردوی تیم ملی نیز گفت: اکنون همه شهرهای کشورمان 
درگیر ویروس کرونا هستند و قرار بود اردوی تیم ملی در کیش برگزار شود که موضوع کرونا 
دوباره موجب لغو آن شد و از سوی دیگر آن چیزی که اکنون اهمیت دارد سلامت جسمی و 
روحیه ملی پوشان است. خوشبختانه آنان اکنون در کنار خانواده های خود هستند و به طور 
حتم بیشتر از گذشته مراقبت می کنند و از سوی دیگر تمرینات آنان با نظارت کادر فنی برگزار 

می شود.
وی همچنین در خصوص برگزاری رقابت های گزینشی المپیک در خرداد ماه نیز یادآور شد: 
اتحادیه جهانی زمان برگزاری این رقابت ها را در خرداد ماه پیش بینی کرده، اما هنوز هیچ 
چیز مشخص نیست چرا که امکان دارد این ویروس همه مسابقات ورزشی را تا خرداد و یا 
تیرماه عقب بیاندازد و از سوی دیگر همه چیز بستگی به رعایت بهداشت دارد و از همه مردم 
کشورم تقاضا می کنم که بهداشت را رعایت و در خانه های خود بمانند تا این ویروس هر چه 

زودتر از بین برود.

علی اصغر حسن زاده:

 تیم ملی فوتسال می تواند در فینال
 جام جهانی بازی کند 

بازیکن تیم ملی فوتسال گفت: اگر فدراسیون فوتبال بیشتر از تیم ملی فوتسال حمایت 
کند، قطعا می توانیم در دوره بعد جام جهانی در فینال بازی کنیم. 

علی اصغر حسن زاده ، درباره انتخاب شدن تیم ملی فوتسال در بین 10 تیم برتر جهان، 
اظهار داشت: این اتفاق برای تیم ملی فوتسال بسیار مهم و خوب بوده و همین موضوع نشان 
می دهد که فوتسال ما از قدرت بسیار بالایی در آسیا و جهان برخودار است. اگر فدراسیون 
فوتبال بیشتر از تیم ملی فوتسال حمایت کند، قطعا می توانیم در دوره بعد جام جهانی در 

فینال بازی کنیم.
او ادامه داد: در حال حاضر اصلًا به تیم ملی فوتسال بهایی داده نمی شود و امیدوارم در 
مدت زمان مانده به آغاز مسابقات جام جهانی، فدراسیون فوتبال برنامه ریزی و حمایت های 
خوبی از تیم ملی فوتسال انجام دهد تا بتوانیم مانند دوره گذشته در جمع 4 تیم پایانی 

رقابت های جام جهانی قرار بگیریم.
بازیکن تیم ملی فوتسال افزود: مطمئن باشید اگر از تیم ملی فوتسال به خوبی حمایت 
شود، قطعا حضور در فینال جام جهانی برای ما کاری نخواهد داشت و همانطور که گفتم 
تمام این موارد به اینکه فدراسیون فوتبال تا چه حد می تواند برنامه ریزی و بازی های دوستانه 
خوبی برای تیم ملی تدارک ببیند، بستگی دارد. حسن زاده درباره اینکه آیا نماینده های ایران 
می توانند جایزه برترین تیم های جهان را کسب کنند یا خیر، بیان کرد: کار کمی سخت 
است آن هم به دلیل اینکه تیم های اروپایی به نسبت تیم های آسیایی بیشتر دیده می شوند و 
همین امر کار را برای ما سخت تر می کند. همین که نام تیم ملی فوتسال کشورمان به همراه 
سرمربی تیم ملی در جمع برترین های جهان قرار گرفته، برای ما یک افتخار محسوب می شود 

و امیدوارم درنهایت یکی از این جوایز به کشورمان تعلق بگیرد.

رییس هیات مدیره باشگاه استقلال: 

استعفای فتح الله زاده به دست من نرسیده است
رییس هیات مدیره باشگاه استقلال گفت: علی فتح الله زاده سمت سرپرست مدیرعاملی 
باشگاه استقلال را برعهده دارد و طبیعی است استعفای او باید به دست من می رسید که 
چنین اتفاقی رخ نداده است.  »اسماعیل خلیل زاده« روز شنبه در گفت وگویی اظهار داشت: 
من امروز چند بار با فتح الله زاده تماس گرفتم اما گویا به دلیل کسالت، موفق به صحبت 
نشد و از جریان استعفای وی بی  خبر هستم. وی با تکذیب شایعاتی که مدیرعامل بعدی 
استقلال ظرف چند روز آینده انتخاب می شود، اعلام کرد: من هیچ گونه صحبتی مبنی بر 
اینکه استعفای فتح الله زاده مورد موافقت قرار گرفته و مدیرعامل جدید استقلال ظرف چند 
روز آینده مشخص می شود، انجام نداده ام. خلیل زاده تاکید کرد: من پس از بازگشت به ایران 
در رشت بودم و با فتح الله زاده صحبت خواهم کرد تا در جریان جزییات این موضوع قرار بگیرم 

و بعد از آن اطلاع رسانی خواهم کرد.
اینکه استعفای فتح الله زاده مورد  پایان درباره  رییس هیات مدیره باشگاه استقلال در 
موافقت قرار خواهد گرفت یا خیر گفت: وقتی استعفایی به دست من نرسیده است چطور 

می توانم به این پرسش پاسخ دهم.
علی فتح الله زاده امروز )شنبه( با ارسال نامه ای به وزارت ورزش و جوانان استعفای خود 
را از سمت سرپرستی مدیرعاملی و عضویت هیات مدیره باشگاه استقلال تقدیم مسعود 

سلطانی فر وزیر ورزش کرد.
فتح الله زاده پس از دیدار استقلال و گل گهر سیرجان از سوی وزیر ورزش و جوانان به عنوان 
سرپرست مدیرعاملی باشگاه استقلال منصوب شده بود. اینکه استعفای وی مورد موافقت 

وزیر ورزش و جوانان قرار گرفته یا نه نیز هنوز مشخص نیست.

فدراسیون فوتبال با معرفی دو فرد ناشناس به عنوان اعضای هیات رئیسه به اداره 
ثبت شرکت ها و موسسات تجاری و همچنین امضای اسناد مالی این فدراسیون توسط 
بهاروند، مرتکب تخلفات عدیده ای شده که علاوه بر ضرورت ورود مجمع به این تخلف، 

باید در انتظار ورود نهادهای قضایی و بازرسی به این مهم بود. 
به گزارش ایسنا، فدراسیون فوتبال در دوره ریاست مهدی تاج و در سال 96 در سازمان 
ثبت شرکت ها به عنوان موسسه غیرتجاری ثبت شد. تاج نیز بارها از این اتفاق به عنوان 
یکی از دستاوردهای عالی دوران ریاستش نام برده اما اکنون و با گذشت دو سال از آن 
اتفاق، مشخص شده که تخلفات جدی در این روند صورت گرفته است و ضرورت دارد که 
پای نهادهای قضایی و کیفری به این پرونده باز شود و حتی مجمع فدراسیون فوتبال هم 

اعضای هیات رئیسه را به خاطر این تخلف آشکار بازخواست کنند.
چرا فدراسیون فوتبال ثبت شد؟

از زمان نگارش اساسنامه جدید در بعد از تعلیق فوتبال ایران در سال 86، برای اینکه 

فدراسیون شکلی خصوصی بگیرد و بتواند فعالیت اقتصادی انجام دهد، باید فدراسیون 
ثبت شرکت ها می شد تا صاحب کد اقتصادی و شناسه ملی شود.

این اتفاق در هشت سال ریاست کفاشیان و دو سال نخست مدیریت تاج انجام نشد 
اما وقتی فدراسیون برای پلاک زدن اتوبوس تیم ملی به مشکل خورد، مدیران فوتبال 
تصمیم گرفتند که فدراسیون فوتبال را ثبت شرکت ها کنند چراکه شناسه ملی نداشته و 
به رسمیت شناخته نمی شدند. بعد از انجام مراحل اداری، اطلاعیه ای در همین رابطه 
در روزنامه رسمی کشور منتشر شد که تنها سند معتبر نهادهای قضایی و مدنی کشور 
محسوب می شود که اتفاقا همین سند هم پرده از تخلفات فدراسیون فوتبال بر می دارد.

 معرفی دو عضو خیالی به عنوان اعضای هیات رئیسه
یکی از تخلفات آشکار در ثبت فدراسیون فوتبال، اعلام نام دو فرد ناشناس به عنوان 
عضو هیات رئیسه به جای محمود شیعی و محمود اسلامیان است. اتفاقی که تاکنون 
توسط فدراسیون افشا نشده و حتی در مجمع این نهاد که متولی امور فدراسیون است 

نیز اعلام نشده است. مسوولان فدراسیون در این سال ها هیچ گاه سخنی از این اتفاق 
و چرایی آن بیان نکرده اند.

نکته این جاست که مقامات مسوول در فدراسیون فوتبال در روند ثبت شرکت های 
فدراسیون فوتبال به جای اعضای هیات رئیسه فدراسیون، دو نام غیر منتخب را در لیست 

موسسین قرار می دهند که گفته می شود از کارمندهای فدراسیون فوتبال هستند.
فردی به نام "میرحسین پرویزی جری" به عنوان عضو هیات رییسه و نماینده باشگاه ها 
به جای محمود شیعی و همچنین فرد دیگری به نام "رهام کینی" عضو هیات رییسه به 
جای محمود اسلامیان در آگهی روزنامه رسمی در ثبت فدراسیون فوتبال اعلام شده 

است.
این اقدام فدراسیون که تاکنون به اطلاع هیچ یک از اعضای مجمع نرسیده، دارای 
تبعات قضایی و حقوقی است، چرا که بدون مجوز و مصوبه مجمع فدراسیون دو نفر که با 
آرای مجمع انتخاب شده اند حذف و دو فرد دیگر جایگزین آنها به ثبت شرکت ها معرفی 
شده اند، تخلفی صریح از قانون تجارت و قانون مدنی و قطعا قابل تعقیب کیفری است.

این دو اسمی هم که هنوز هویت آنها شناخته شده نیست، احتمالا نمایندگان اداره 
مالی و حقوقی فدراسیون فوتبال هستند که پیگیر ماجرای ثبت فدراسیون بوده اند.

تخلف بهاروند در امضای اسناد مالی
در آگهی روزنامه رسمی که تنها سند معتبر نهادهای قضایی و مدنی کشور است، آمده، 
امضاء اوراق و اسناد تعهد آور، به عهده مهدی تاج و خزانه دار فدراسیون یعنی سلیمانی 
است و در غیاب رییس فدراسیون، صرفا نایب رییس اول اختیارات امضاء اوراق مالی را 

دارد.
در این آگهی، اسم علی کفاشیان صراحتا به عنوان نایب رییس اول قید شده و بر این 
اساس امضاء اوراق مالی فدراسیون طبق این سند ثبتی معتبر، توسط حیدر بهاروند که 

نایب رئیس دوم و سرپرست فدراسیون فوتبال است، وجاهت قانونی ندارد.
فوتبال، عدم  به عنوان سرپرست فدراسیون  بهاروند  تخلفات حیدر  از دلایل  یکی 
استعفاء رسمی تاج و کفاشیان است که تاکنون مصوبه مجمع فدراسیون را نداشته است 
و صورتجلسات استعفاء به اداره ثبت جهت اصلاح و جایگزینی فرد دیگری ارسال نشده 

است.
کما اینکه علی کفاشیان مدتی قبل عنوان کرد که از سمت نایب رئیسی استعفاء 
نداده و از زمان ابلاغ قانون منع بکارگیری بازنشستگان، در جلسات هیات رییسه حاضر 

نمی شود.
براساس قوانین قانون تجارت و قوانین مدنی کشور، امضاء مجاز اوراق، اسناد مالی 
و تعهداور صرفا بر عهده اشخاص قید شده در روزنامه رسمی است و هرگونه اقدامی 
برخلاف مسائل قید شده یک تخلف بزرگ محسوب می شود. مگر اینکه اصلاحات 

جدید مطابق روند به اداره ثبت شرکت ها اعلام و اعمال قانونی شده باشد.
با توجه به اتفاقاتی که در ماه های اخیر رخ داده و مهدی تاج جای خود را به بهاروند 
داده و این موضوع هم به تصویب مجمع نرسیده و به ثبت شرکت ها نیز اعلام نشده، 
قطعا امضای حیدر بهاروند پای اسناد مالی فدراسیون فوتبال تخلف محسوب و پیگیرد 

قضایی خواهد داشت.

تخلفات تجاری، کیفری و حقوقی در مسیر ثبت فوتبال؛

تخلف آشکار در ثبت شرکت های فدراسیون فوتبال

 سرمربی تیم ملی فوتسال بعد از آنکه نامش در بین 10 مربی برتر جهان قرار گرفت، گفت: این موضوع به واسطه زحمت و تلاش 
بازیکنان اتفاق افتاده و همه مربیان ایرانی در این موفقیت سهیم هستند. 

اسامی 10 مربی برتر ملی فوتسال جهان در سال 2019 میلادی در حالی در سایت معتبر فوتسال پلنت اعلام شد که »سیدمحمد 
ناظم الشریعه« سرمربی تیم ملی فوتسال کشورمان نیز در این فهرست حضور دارد.

وی اظهار داشت: این موضوع به واسطه تیم ملی و زحمت کشیدن بازیکنان اتفاق افتاده است. من به شاگردانم افتخار می کنم که 
با عملکرد خوبشان باعث شدند، بنده این افتخار را کسب کنم.

وی افزود: من نماینده تمام مربیان ایران هستم و آنها هم در این مورد سهیم هستند و افتخاری برای من است که نماینده ایران 
هستم.  سرمربی تیم ملی فوتسال ایران در مورد اهداف بلند مدت خود در تیم ملی تصریح کرد: در شرایطی که در حال حاضر داریم 
باید ابتدا تکلیف تیم ملی مشخص شود. سال سختی پیش رو فوتسال ایران است که باید با برنامه ریزی دقیق اهدافی که داریم محقق 

شود. اگر به همین اهداف کوتاه مدت که داریم،  بتوانیم برسیم کار خیلی بزرگی کردیم.
ناظم الشریعه ادامه داد: امسال مسابقات قهرمانی فوتسال آسیا، جام جهانی و لیگ قهرمانان باشگاه های آسیا را در پیش داریم و 

باید برای همه این رقابت ها آماده شویم. هر اقدام مثبتی که می خواهیم انجام دهیم باید با پشتیبانی و برنامه ریزی صورت بپذیرد.  
وی در پاسخ به این سووال که آیا به قهرمانی در جام جهانی فوتسال فکر می کند یا نه؟  خاطر نشان کرد: برای این کار باید همه تلاش 
کنند و دست به دست همدیگر بدهند، چرا که قهرمانی در آسیا و جهان نیاز به تشکیلات هماهنگ و با برنامه دارد. اگر این موارد به 

وجود بیاید، می توانیم به قهرمانی فکر کنیم؛ به هر حال موفقیت شانسی به دست نمی آید.

 دروازه بان تیم ملی فوتسال زنان ایران در خصوص اینکه نامش جزو 10 دروازه بان برتر جهان قرار گرفته، گفت: برای بهترین شدن 
لحظه ای از تمرین غفلت نکردم. 

»فرزانه توسلی« عضو تیم ملی فوتسال زنان است که سایت فوتسال پلنت هفته گذشته نام او را در میان 10 بازیکن برتر فوتسال 
جهان قرار دارد. وی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: انتخاب من جزو نامزدهای بهترین دروازه بان جهان نتیجه تلاش ها و 

تمریناتی بود که در طی این مدت انجام دادم.
وی افزود: دروازه بان های پرتغال، اسپانیا، برزیل جزوه گلرهای خوب جهان هستند. برای بهترین دروازه بان شدن نیاز هست که تیم 

ملی فوتسال زنان در مسابقات بین المللی و برون مرزی بیشتری شرکت کند تا عملکرد من و بقیه هم تیمی هایم دیده شود.
توسلی یادآور شد: بیش از 17 سال است، گلری می کنم و در این سال ها همواره تمرکز خود را  روی انجام دادن سخت ترین تمرینات 

گذاشتم تا بتوانم بهترین عملکرد را داشته باشم و لحظه ای نبوده که از تمرین کردن غافل باشم.
وی اضافه کرد: دروازه بان ها برای رسیدن به بهترین و بالاترین جایگاه باید تا جایی که ممکن است تمرین داشته باشند و تمرکز خود 

را روی کار و فعالیت خود بیشتر کنند.
دروازه بان تیم ملی فوتسال زنان در خصوص به تعویق افتادن دیدارهای تدارکاتی تیم ملی فوتسال زنان بدلیل شیوع ویروس کرونا 
گفت: امسال شرایط  از سال های گذشته سخت تر است و علاوه بر زمانی که از دست دادیم چند بازیکن کلیدی را به دلیل مصدومیت 
در اختیار نداریم. امیدوارم با توجه به زمان کمی که داریم، بتوانیم بهترین استفاده را برای آماده سازی تیم داشته باشیم.  تنها هدف ما 

هت تریک قهرمانی در آسیا است که برای رسیدن به آن هم تمام تلاش خود را خواهیم کرد. 

سرمربی تیم ملی فوتسال بعد از قرار گرفتن در جمع برترین های جهان؛

ناظم الشریعه: همه مربیان ایرانی در این موفقیت سهیم هستند
نامزد برترین دروازه بان زن فوتسال جهان:

 برای بهترین شدن از تمرین غفلت نکردم

 رییس فدراسیون دو و میدانی گفت: با توجه به برگزاری 
مجمع انتخاباتی و شادمانی گروهی از ورزشکاران ملی، این 
احساس به ما دست می دهد که با نیروی مضاعف، شرایط این 

رشته در ایران بهتر خواهد شد. 
نمی کنم،  نقد  را  گذشته  داشت:  ظهار  داوری«  »افشین 
برنامه هایی  فدراسیون(  پیشین  )رییس  کیهانی«  »مجید 
داشت و آن را هدف گذاری کرد اما مقبول نشد. از او بخاطر 
اینکه 4 سال ریاست این فدراسیون را برعهده داشت تشکر 
می کنم. وی تلاش خود را کرد تا اتفاقات خوبی در دو و میدانی 
بیافتد. هیچ کسی در دو و میدانی بی برنامه نیست و موفقیت 
یک فدراسیون به برنامه های آن بستگی دارد. بنابراین با توجه 
به تجربه ای که من از ورزشکاران دارم می توانیم با همدلی 
اتفاقات خیلی خوبی را در مقطع زمانی کوتاه تر ایجاد کنیم 
و نتایح خوشحال کننده ای را برای کشور به بار بیاوریم. هر 
چند با توجه به برگزاری مجمع انتخاباتی و شادمانی گروهی از  
ورزشکاران ملی این احساس به ما دست می دهد که می توانیم 
با  نیروی مضاعف شرایط دو و میدانی ایران را بهبود ببخشیم.

وی در پاسخ به این پرسش که چرا »مجید کیهانی« و 2 نامزد 
دیگر به اعضای مجمع گفتند در انتخابات شرکت نکنند، 
گفت:  من هم یک کاندید بودم. بهتر است وارد این مقوله ها 
و  منطقی  فردی  آن  رییس  و  داشت  رییس  مجمع  نشوم. 
قانون مدار است. »مهدی علی نژاد« روز برگزاری مجمع پاسخ 
همه موارد و سوالات را داد و پیرو سخنان او این مسایل از مسیر 

دستگاه های نظارتی پیگیری می شود.
رییس فدراسیون دو و میدانی عنوان کرد: من متولی مجمع 

نبودم و به عنوان کاندیدا در این مجمع شرکت کرده بودم.  
بستر مجمع آماده بود و منطقی برگزار شد. اینکه رای رییس 
هیات رشت بدلیل آنکه گفته بود کرونا دارد، مخفی به وزارت 
از علی نژاد  باید  را  این موضوع  باز هم  ورزش فرستاده شد 
پرسید که این امر جزو اختیارات قانونی وزارت ورزش است.  
مجمع فدراسیون دو و میدانی در سلامت کامل و قانونی برگزار 

اظهار  میدانی  و  دو  فدراسیون  درباره وضعیت  داوری  شد. 
داشت: در سال 90 به عنوان رییس این فدراسیون انتخاب 
شدم و تا 93 در این فدراسیون حضور داشتم و در آن روزها 
یک ارزیابی کلی از مسابقات آسیایی کردیم و به این نتیجه 
رسیدیم که اگر دختران را مورد پشتیبانی قرار دهیم، سرعت 
دلیل  همین  به  می رود.  بالا  آنان  برای  مدال  به  دسترسی 

مدارس دو و میدانی را فعال و نیروها  و قهرمان های خوبی 
را پشتیبانی کردیم. به صورت بلند مدت، میان مدت و کوتاه 
مدت این برنامه اجرا شد و این امر بر انگیزه دختران ما افزود.  
در بحث میان مدت تصمیم گرفتیم تا  84 مدرسه دو و میدانی 
در کشور در رده سنی 8 تا 14 سال در بخش محوریت زنان 
تشکیل دهیم. وی ادامه داد: ریحانه آرانی در رده 10 تا 12 
سال در 1390 وارد مدرسه شد و تکتم دستاربنان که اکنون 
مدال آسیایی را در سابقه خود دارد در مقطع 10 تا 12 سال، 
ریحانه مبینی در رده 8 تا 12 سال و مریم محبی در 400 متر 
8 تا 10 سال وارد این عرصه شدند. همه این ورزشکاران در 
آسیا به مدال رسیده اند. علاوه بر آن فرزانه فصیحی، مریم 
طوسی، سپیده توکلی، الناز کمپانی و لیلا رجبی زنانی بودند 

که در دوره ریاستم موفقیت هایی کسب کرده اند.
رییس فدراسیون دو و میدانی عنوان کرد: در دوران ریاست 
این زنان صاحب  به زنان داشتم و همه  خود توجه ویژه ای 
در  آسیایی  بازی های  مدال  اولین  شدند.  آسیا  در  مدال 
زنان در زمان ریاستم کسب شد. دختران ما توانایی خیلی 
بالایی دارند مشروط به اینکه از آنان خوب پشتیبانی کنیم و 
برنامه های ما درست باشد تا به نتیجه دست یابیم. در گذشته 
بسیاری از ورزشکاران این رشته، دنیای قهرمانی را ترک کردند 
و  اکنون نیستند. سه ورزشکار دوی  400 متری زیر 46 ثانیه 
می دویدند. سه ورزشکار پرتاب دیسک بالای 65 متر رکورد 
از ورزشکاران دیگر چون محمد وظیفه  می زدند و بسیاری 
این ورزشکاران کجا  نیستند.  ارتفاع دیگر  دوست در پرش 

رفتند.

رییس فدراسیون دو و میدانی: 

با نیروی مضاعف شرایط دوومیدانی بهتر خواهد شد

 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با اشاره به مشکلاتی که این تیم و رقیب سنتی اش با آن 
دست به گریبان هستند گفت: با شرایطی که رقم خورده است مشخص نیست که سرپرست 

جدید استقلال هم دوام بیاورد یا نه.
عبدالعلی چنگیز در مورد تعطیلی دوباره لیگ تا پایان فروردین سال 99 گفت: با این شرایطی 
که در کشور ما وجود دارد لیگ نوزدهم باید تعطیل شود، زیرا سلامتی همه بازیکنان فوتبال در 
خطر است، بنابراین بهتر است به جای اینکه تا پایان فروردین تعطیل شود، دیگر لیگ ادامه پیدا 

نکرده تا کسی دچار این بیماری نشود.
چنگیز در مورد وضعیت استقلال هم گفت: با شرایطی که به وجود آمده به طور حتم تعطیلی 
تمرینات بیشتر خواهد شد و این فرصت خوبی برای مصدومان استقلال است که به شرایط 
آرمانی دست پیدا کنند. مجیدی هم باید مراقب شرایط بازیکنانش باشد که دچار اضافه وزن 

نشده و اگر دوباره لیگ شروع شد، آمادگی بازیکنان حفظ شود.

پیشکسوت باشگاه استقلال در مورد انتخاب فتح الله زاده به عنوان مدیرعامل این باشگاه 
گفت: این روزها تغییرات مدیریتی در سرخابی ها زیاد شده، انصاریفرد با گذشت هفت ماه از 
حضورش در باشگاه پرسپولیس به دلایل خاص استعفا داد و معلوم نیست فتح الله زاه هم تا چه 
زمانی بتواند ادامه دهد، زیرا مشکلات استقلال هم کمتر از رقیب سنتی اش نیست. هر دو تیم 
مهمترین مشکلشان بدهی ها به بازیکنان خارجی و داخلی است. این روند سال ها ادامه داشته 

و مطمئناً تا زمانی که این دو باشگاه خصوصی نشوند، مشکلات همچنان باقی خواهد ماند.
خیلی ها اسکوچیچ را نمی پذیرند! چنگیز در مورد انتخاب دراگان اسکوچیچ به عنوان 
سرمربی تیم ملی هم گفت: انتخاب این مربی بحث برانگیز بود. او کارنامه قابل قبولی نداشت و 
نتوانسته بود همانند برانکو قهرمانی به دست بیاورد. او بیشتر در تیم های لیگ یک سرمربیگری 
کرده بود و این انتخاب جای سوال دارد. اگر قرار بود این مربی هدایت تیم ملی ایران را برعهده 
بگیرد، بهتر بود از مربیان داخلی استفاده کنیم که چندین قهرمانی آورده و کارنامه قابل قبولی 

در فوتبال کشورمان داشته اند.وی ادامه داد: قرار بود تمرینات تیم ملی در تعطیلات نوروز آغاز 
شود که با این شرایط آن هم به تعویق افتاد و مشخص نیست چه زمانی تمرینات تیم ملی شروع 
خواهد شد اما در مجموع انتخاب اسکوچیچ جای سوال بسیاری داشت و هنوز هم خیلی ها 
نمی توانند او را به عنوان سرمربی تیم ملی بپذیرند. چنگیز در مورد عملکرد فرهاد مجیدی 
هم در استقلال گفت: او زمانی به استقلال آمد که شرایط این تیم سخت بود. استراماچونی 
که نتایج خوبی گرفته بود از استقلال جدا شد و فرهاد که از محبوبیت بالایی برخوردار است 
جانشین او شد. او عملکرد خوبی در استقلال داشت و توانست نتایج خوبی هم کسب کند. 
شاید تلخ ترین نتیجه او شکست در بازی آخر لیگ بود که استقلال نمایش قابل قبولی از خود 
نشان نداد اما امیدوارم مجیدی و همکارانش بتوانند با بازگشت مصدومان که نبودشان تأثیر 
فراوانی در روند استقلال داشت، در ادامه لیگ نتایج قابل قبولی کسب کرده و خود را به بالای 
جدول برسانند به شرط آنکه ویروس وحشتناک کرونا ریشه کن شده و لیگ ما دوباره برگزار شود.

عبدالعلی چنگیز :

خیلی ها اسکوچیچ را نمی پذیرند!

دوئل  کننده  آغاز  گرفته  صورت  پرسپولیس  در  که  تغییراتی   
غیرمستقیم دو طرف درگیر در این ماجرا بود. هیأت مدیره ای که 
اعتقاد دارد مدیرعامل پرسپولیس شفاف سازی لازم را نداشته و 
محمدحسن انصاریفرد و یاران که اعتقاد دارند هیأت مدیره همراهی 

لازم را با آنها نداشته و حالا دارد اتهام می زند.
این  از  و  روزها  این  از  پرسپولیس در سالهای گذشته  که  البته 
اتفاقات کم نداشته است اما آنچه به نظر می رسد باید شفاف سازی 
شود، مباحث مالی و قراردادهایی است که باشگاه با بازیکنان و 

اسپانسرهای مختلف بسته شده است.
عمده ترین مشکل بین انصاریفرد و هیأت مدیره هم همین است 

و طرفین اعتقاد دارند طرف مقابل شأن در این موارد صداقت لازم 
را نداشته است.

باشگاه پرسپولیس چندی پیش در مراسمی از امضا همکاری با 
کارگزاری پرده برداشت که قرار است به عنوان منبع اصلی درآمد 
سرخپوشان از لوگو و برند باشگاه برای درآمدزایی استفاده کند. 
آنطور که برخی مسئولان این شرکت عنوان کرده اند در این مدت 
درآمدزایی خوبی برای باشگاه صورت گرفته و مبلغ قابل توجهی هم 

به باشگاه تزریق شده است.
از  مدیره  هیأت  اعضای  که  پرسش هایی  از  یکی  میان  این  در 
مدیرعامل باشگاه دارند این است که چرا مبالغ دریافتی از شرکت 

در  بدانند چقدر  تا هواداران  است  نشده  رسانه ای  قرارداد  تحت 
ماههای اخیر نصیب باشگاه شده است.

انصاریفرد اعتقاد دارد همه مبالغی که به باشگاه رسیده صرف 
پرداخت بدهی ها و هزینه جاری باشگاه شده است اما هیأت مدیره 
اعتقاد دارد مبلغی که دریافت شده بیشتر از هزینه هایی است که 

صورت گرفته است.
ضمن اینکه در برخی موارد دیگر هم ابهاماتی وجود دارد که باعث 
بیشتر شدن اختلافات و کدورت ها بین هیأت مدیره و مدیرعامل 
مستعفی باشگاه شده است. انصاریفرد قصد داشت روز جمعه با 
حضور در یک برنامه تلویزیونی در این مورد شفاف سازی کند اما به 

گفته برخی نزدیکان وی، هیأت مدیره با لابی هایی که داشته است 
مانع این اتفاق شده است.

به نظر می رسد در وضعیت کنونی بهترین کار شفاف سازی کردن 
اوضاع و اتفاقات باشگاه پرسپولیس برای هواداران است تا مشخص 
شود این باشگاه در ماههای گذشته چقدر درآمد داشته و چقدر 

هزینه کرده است تا مقصر احتمالی هم مشخص شود.
قرارداد،  طرف  شرکت  از  درآمد  میزان  مورد  در  که  ابهاماتی 
اسپانسرها و قرارداد با بازیکنان خارجی وجود دارد باید برطرف شود 
تا این مصاحبه ها و انتقادات به پایان برسد و پرسپولیس بتواند در 

مسیر حرکت رو به جلو قرار بگیرد.

انتظاری که ازهیات مدیره و انصاریفرد وجود دارد

پرسپولیس تیره نماند
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استثناء بودن کالاهای بشردوستانه از تحریم ادعایی بیش نیست

تزویر آمریکایی در مقابله با کرونا

مقامات ایالات متحده آمریکا ادعا می کنند که کالاهای بشردوستانه به ویژه 
دارو و تجهیزات پزشکی را از تحریم های خود استثناء کرده اند اما به دلیل هراس 
بسیاری از بانک های جهانی از تحریم های آمریکا ایران برای تامین دارو با مشکل 

روبرو است. 
پاندومی کرونا این روزها بیش از 130 کشور را درگیر کرده است و عبور از این  
وضعیت نیازمند تدابیر جهانی است در این بین ایران از جمله کشورهایی است 
که بیشترین درگیری را با این ویروس داشته است. دو سال دست و پنجه نرم کردن 
با شدیدترین تحریم های غیرانسانی بخش بهداشت و درمان ایران را به شدت در 
مضیقه و تنگنا قرار داده است. اگر چه غذا و دارو از جمله مواردی است که مشمول 
تحریم نیست با این حال آمریکا در رویکردی غیر انسانی و جنایتکارانه در سال های 
اخیر این بخش را هم به طور مستقیم و  غیرمستقیم درگیر کرده است. شیوع 
ویروس کرونا در ایران باعث افزایش نگرانی عمومی از این بیماری و افزایش مراجعه 
شهروندان به داروخانه ها شده است و بخش بهداشت و درمان ایران را در تنگنای 

بیشتری قرار داده است.
روز دوشنبه 19 اسفند محمد میرزابیگی، رییس کل سازمان نظام پرستاری ایران 
گفت: »کمبود لوازم محافظ در برابر ویروس کرونا مانند ماسک، دستکش، گان 
و شیلد محافظ صورت در برخی مراکز درمانی همچنان ادامه دارد و پرستاران و 
کادر درمانی این مراکز با سختی های زیادی کار مراقبت و درمان بیماران را انجام 

می دهند«.
مقامات ایالات متحده آمریکا ادعا می کنند که کالاهای بشردوستانه به ویژه دارو و 
تجهیزات پزشکی را از تحریم های خود استثناء کرده اند اما به دلیل هراس بسیاری 
از بانک های جهانی از تحریم های آمریکا ایران برای تامین دارو با مشکل روبرو 
است. دو روز قبل بود که سخنگوی وزارت خارجه از سنگ اندازی آمریکایی ها در 
انتقال منابع مالی ایران به کانال مالی سوییس برای تامین دارو و تجهیزات مورد نیاز 
خبر داد و گفت: حدود سه هفته است که آمریکایی ها اجازه نمی دهند منابعی که 

اتفاقا متعلق به ایران است، برای تامین دارو و تجهیزات وارد این کانال شود.
 رفتارشناسی دولت آمریکا حاکی از این است که دولت فعلی این کشور کمترین 
بهره ای از مناسبات اخلاقی نبرده است و نباید انتظاری از این دولت داشت. 
اتفاقا از اظهار نظرهای جسته و گریخته برخی منتسبان این دولت می توان این 
طور برداشت کرد که از شرایط و وضعیت ایران رضایت هم دارند. از این جهت 
رویکرد مزورانه آمریکا در اعمال تروریسم اقتصادی و دارویی علیه ملت ایران و 
پیشنهاد کمک دارویی به ایران  امر پنهانی نیست و به نظر هم نمی رسد از این بابت 

گشایشی برای ملت ایران ایجاد شود.
 با این وجود این رویکرد مزورانه باید از سوی دستگاه دیپلماسی و  رسانه ها و حتی 
کاربران شبکه های اجتماعی برای افکار عمومی دنیا تبیین شود. در این راستا 
دستگاه دیپلماسی طی هفته های اخیر همزمان با تلاش برای جلب کمکهای 
بین المللی تلاش کرده جهانیان را متوجه این اقدامات غیر انسانی آمریکا بکند. 
در روزهای اخیر محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه با ارسال نامه ای به آنتونیو 
گوترش دبیر کل سازمان ملل متحد که رونوشت آنرا برای روسای همه سازمان های 
بین المللی و همتایان خود در سراسر جهان فرستاد، پایان تحریم های دولت ایالات 
متحده را که مانع عمده ای برای مبارزه با شیوع کرونا در کشورمان است، خواستار 

شد.
ظریف در این نامه تاکید کرد که علی رغم توانمندی علمی و تعهد نظام سلامت 
تجارت  بر  متحده  ایالات  تحریم های  کروناویروس،  شیوع  با  مبارزه  برای  ایران 
قانونی و  پیش شرط های اخیر مقامات ایالات متحده برای ممانعت از فروش دارو، 
تجهیزات پزشکی و کالاهای بشردوستانه، تلاش ها برای مبارزه با شیوع کووید-19 

در ایران را با موانع جدی مواجه کرده است.
در این نامه آمده است: »در شرایطی که این ویروس شهرها و روستاهای ما را 
به سرعت درمی نوردد، ملت ما--بر خلاف دیگر ملت های مبتلا شده دنیا—از 
عواقب شدیدترین و گسترده ترین تروریسم اقتصادی تاریخ که به صورت غیرقانونی 
و فراسرزمینی از ماه می 2018 توسط دولت ایالات متحده در پی نقض تعهداتش 

ذیل قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل اعمال شده، رنج می برد.«
بر  علاوه  آمریکا  غیرقانونی  تحریم های  رژیم  است:  نوشته  خارجه  امور  وزیر 
هدف گیری تجارت مشروع ما با دنیا، بر تمامی بخش های اقتصاد ایران تاثیر منفی 
گذاشته و این در حالی است که وزیر خارجه آمریکا به مردم ما می گوید که "اگر 
می خواهند گرسنه نمانند" دولتشان می بایست تسلیم دستورات وقیحانه بیگانگان 
شود. اکنون همان مقام آمریکایی با بی شرمی تمام تا آنجا پیش رفته که علنا ارسال 
دارو برای مردم ایران را به گروگان خود گرفته و فروش دارو را به زیاده خواهی های 

غیرقانونی و نامربوط مشروط کرده است.      
رییس دستگاه دیپلماسی اقدامات اخیر شرکت های آمریکایی برای مانع تراشی 
به عنوان  را  از شیوع کووید-19  از فناوری اطلاعات در جلوگیری  در استفاده 
مثال هایی از اقدامات آمریکا بر شمرده که تا حدی در بی عملی جامعه جهانی در 

مقابل اقدامات غیرقانونی دولت ایالات متحده ریشه دارد.
اکنون در مواجهه با کرونا ایران نیازمند منابع مالی و دارویی است. آمار رسمی 
موارد ابتلا به ویروس کرونا در کشورمان از مرز ده هزار نفر عبور کرده است و وزیر 
امور خارجه و رئیس بانک مرکزی اعلام کردند که از یک هفته پیش از صندوق 
صندوق  پیشتر  کرده اند.  درخواست  کمک  دلار  میلیارد   5 پول  بین المللی 
بین المللی پول اعلام کرده بود که 50 میلیارد دلار برای کمک به کشورهای درگیر 

کرونا اختصاص داده است.  
ایران در 50 سال اخیر از صندوق بین المللی پول چنین درخواستی نکرده بود. به 
گزارش خبرگزاری فرانسه، آخرین بار که ایران از این صندوق وام گرفته است سال 

1341 شمسی بوده است.
محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به دستور رئیس صندوق 
بین المللی پول برای ارائه کمک های مالی به کشورهای درگیر ویروس کرونا، از 
این صندوق خواست شرایط دسترسی ایران به این تسهیلات را فورا فراهم کند. 
ظریف روز پنجشنبه 22 اسفند در توئیترش نوشت: »کریستالینا جورجیوا )رئیس( 
صندوق بین المللی پول تاکید کرد که از کشورهایی متأثر از کووید19، با ابزار سریع 
مالی پشتیبانی خواهد شد. صندوق بین المللی پول و هیأت مدیره آن باید به دستور 

صندوق پایبند باشند، در طرف صحیح تاریخ قرار بگیرند و مسئولانه عمل کنند«.
ظریف همچنین در توییت دیگری با عنوان فوری فهرستی از اقلام مورد نیاز ایران 
را منتشر کرد و نوشت: »نیروهای درمانی ایران با شجاعت در حال مبارزه در خط 
مقدم با کووید 19 هستند اما اقدامات آنها به دلیل کمبودهای گسترده ای که بر 
اثر محدودیت های اعمالی بر دسترسی مردم ما به تجهیزات پزشکی، دارویی رخ 
داده، کند شده است. ویروس ها تبعیض قائل نمی شوند، انسان ها هم نباید قائل 

شوند.«
عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی نیز در پستی اینستاگرامی خواستار 
بهره مندی ایران از پنج میلیارد دلار تسهیلات صندوق بین المللی پول شد تا با 
استفاده از آن با شیوع کرونا ویروس مقابله کند. همتی در نامه ای به کریستالینا 
گئوگیوا، رئیس صندوق بین المللی پول نوشت: »با توجه به اعلام رسمی شما برای 
پشتیبانی از اعضا و با توجه به شیوع گسترده کرونا در ایران و سهمیه جمهوری 
 RFI اسلامی در این صندوق، خواستار استفاده از تسهیلات تامین مالی سریع

هستیم.«
همتی ابراز امیدواری کرده است که صندوق بین المللی پول به این مسئولیت 
خود در حوزه وظایفش به سرعت عمل کند و افزود که واکنش جامعه جهانی و 
صندوق بین المللی پول می تواند معیار خوبی، برای ارزیابی ادعاهای آنها در کمک 

به کنترل این ویروس و کاهش آلام مردم آسیب دیده، باشد.
درباره  سوالی  به  پاسخ  در  پول  بین المللی  صندوق  سخنگوی  رایس،  گری 
درخواست کمک مالی ایران گفته است: »ما در حال مشاوره فعال با کشورهای 
عضو هستیم. درخواست ها و استعلام هایی از تعدادی کشورها از جمله ایران 
بررسی  بر اساس سیاست هایمان  را  این درخواست ها  ایم. همه  دریافت کرده 

می کنیم و در روزهای آینده انتظار داریم که بتوانیم جزئیات بیشتری ارائه دهیم.«
اکنون با گسترش ویروس کرونا در جهان و شیوع این ویروس در ایران کمبود دارد 
و تجهیزات پزشکی همچنان جان برخی بیماران کرونایی را در ایران می گیرد. دولت 
کنونی آمریکا با پیوند "تروریسم اقتصادی" و "تروریسم پزشکی" عملا ضد ملت ایران 
مرتکب جنایت علیه بشریت شده است و در این شرایط از جامعه جهانی انتظار 
می رود در برابر رفتارهای ضد حقوق بشری آمریکا موضع گیری صریح داشته باشد.

 سخنگوی شورای نگهبان گفت: حکم حکومتی ها و استیذان هایی که از مقام معظم 
رهبری گرفته می شود باید به حداقل برسد و بدانیم که این ها آخرین راهکار برون رفت از 
یک بن بست یا بحران و یا یک شرایط اضطراری است. نباید این را آن قدر استفاده بکنیم 

که جایگاه آن خدای ناکرده مخدوش بشود. 
روز سه شنبه 13 اسفند خبری در رسانه ها منتشر شد که طبق آن با حکم حکومتی 
رهبر انقلاب، قانون بودجه ی سال 1399 پس از تصویب در کمیسیون تلفیق مجلس 
آق دکتر  ارسال شد.  نگهبان  به شورای  بدون تصویب در صحن  و  شورای اسلامی 
عباسعلی کدخدایی، قائم مقام دبیر و سخنگوی شورای نگهبان درگفت وگو با پایگاه 
اطلاع رسانی KHAMENEI.IR علت این اتفاق را عدم امکان برگزاری جلسات مجلس 
به خاطر شیوع کرونا و تأخیر مجلس در انجام وظایفش دانست و ریشه قانونی این مسئله 
را بر اساس قانون اساسی تبیین کرد. همچنین در این گفت و گو از آقای کدخدایی درباره 
زمینه های قانونی تفویض نظارت بر مصوبات مجلس از جهت تطبیق با سیاست های 

کلی نظام به مجمع تشخیص مصلحت نظام پرسیدیم.
درباره ی روند نامه ای که رئیس مجلس به رهبر انقلاب درباره بحث بودجه ی 
سال ۹۹ نوشت و اجازه ای که گرفت که از آن تلقی حکم حکومتی شده توضیح 
بدهید. از نظر شما نوع ورود مجلس به این ماجرا چگونه بود؟ آیا راهکاری وجود 

نداشته بودجه مثل قبل بررسی بشود؟
 این سؤال ابعاد مختلفی دارد یک بُعدش بحث قانون اساسی است و استیذانی که 
از رهبر انقلاب شده است از سوی رئیس محترم مجلس. یک بحث، بحث روش های 
اجرایی و اصولًا این مسیری که گاهی اوقات برخی از سران قوا چنین اذنی را از مقام 
معظم رهبری طلب می کنند. و یکی هم خب حالا آن نحوه ی کاری است که ما در 

شورای نگهبان داریم و بحث هایی که مطرح شد.
رئیس مجلس مدتی قبل از شورای نگهبان درخواست کرد و مشورت خواست که آیا 
مجلس می تواند لایحه ی بودجه را به صورت اصل 85 قانون اساسی ارسال کند. اصل 
85 می گوید که مجلس می تواند اختیار تصویب برخی از مصوبات را به صورت آزمایشی 
به کمیسیون ها محوّل کند و کمیسیون، مصوبه را به جای مجلس تصویب کند و به 

صورت آزمایشی برای مدتی که مجلس تعیین می کند ارسال کند.
ما این نمونه را هم قبلا داشتیم. مثلًا قانون آئین دادرسی یا قانون مجازات را داشتیم 
که برای مدت یک یا چند سال به جای رسیدگی در صحن مجلس به کمیسیون ارجاع 
می شود. کمیسیون برای مدتی که مجلس تعیین می کند بررسی و مصوب می کند و 
مستقیم برای شورای نگهبان می فرستد و طبق روالی که شورای نگهبان دارد مثل 

بقیه ی مصوبات بررسی و اعلام نظر می شود.
اینها اصولًا تا الان در قالب قوانین آزمایشی مطرح می شده است. یعنی آنچه که 
کمیسیون های تخصصی مجلس بر اساس اصل 85 تصویب می کنند یک حالت 
آزمایشی و موقت دارد و برای دائمی شدن آن باید حتماً مجلس ورود بکند و نظر بدهد.

پس از درخواست رئیس مجلس، ما با برخی از اعضای شورای نگهبان صحبت کردیم. 
نظرات مختلفی وجود داشت. این سؤال مطرح بود که قانون بودجه که خودش یک 
ساله است، اگر ما بخواهیم بگوییم این قانون، دائمی است مدت آزمایشی اش چقدر 
می شود؟ یعنی مثلًا باید بگوییم که کمیسیون برای شش ماه تصویب می کند و شش 
ماه بعدش را دوباره مجلس ورود می کند؟ خب یک مقداری این شبهه وجود داشت که 
برخی از اعضا معتقد بودند اصولًا قانون بودجه چون مدت یک ساله دارد خودش یک 
قانون موقت است. و بنابراین نمی توانیم آن شکلی را که برای قوانین دائمی هست برای 

این هم در نظر بگیریم.
این نظر را من به رئیس محترم مجلس منتقل کردم. منتها مجلس دو مشکل دیگر هم 
داشت. مشکل اول هم این ویروس منحوسی بود که خیلی افراد را گرفتار کرده است. 
وزیر بهداشت طی مکاتباتی شدیدا منع کرده بود که مجلس جلسات علنی و غیرعلنی 
داشته باشد. علتش این بود که نمایندگان در طول مدت انتخابات با افراد زیادی ارتباط 
و مواجهه داشته اند و حتی می توانند ناقل این ویروس باشند. ضمن اینکه چون در 
این دوره ی انتخابات هم حدود بیش از 50 نفر از نمایندگان فعلی برای مجلس یازدهم 

انتخاب شدند من حدسم این بود که انگیزه ی نمایندگان محترم هم کم شده است برای 
اینکه در این پایان سال بخواهند جلساتی را داشته باشند.

طبیعتاً با توجه به نامه ی وزارت بهداشت، رئیس مجلس اعلام کرده بود که ما امکان 
برگزاری جلسه را نداریم. طی نامه آقای لاریجانی به رهبر انقلاب که اینجا موجود است 
این هم اعلام شده که حتی اگر مجلس از طریق وسایل ارتباطی از راه دور هم بخواهد 

کاری کند، زمان بر است و قبل از سال 99 موضوع به اتمام نمی رسد.
البته این سؤال هم چنان باقی است که خب لایحه ی بودجه که قبل از انتخابات به 
مجلس رسیده بود و در آن زمان هم فرصت کافی وجود داشت که مجلس کارش را بکند، 
چرا کارش را انجام نداد. خب حالا چون درگیر انتخابات بودند ترجیح داده بودند که 
رسیدگی اش موکول بشود به بعد از انتخابات که بعد از انتخابات هم دیگر با این شرایطی 
که ایجاد شد، امکان برگزاری جلسات نبود. خب بعد از مشورت با ما و اینکه شورای 
نگهبان هم اعلام کرد مصوبه ی لایحه ی بودجه نمی تواند از طریق اصل 85 قانون 
اساسی پیگیری شود، دیگر رئیس مجلس طی مکاتبه ای با رهبری درخواست کرد که 
این مصوبه در کمیسیون تلفیق انجام بگیرد و مصوبه ی کمیسیون تلفیق - به عنوان قائم 
مقام مجلس برای رسیدگی به لایحه ی بودجه - برای شورای نگهبان ارسال شود. نهایتاً 
اگر ایرادی هم شورای نگبان داشته باشد آن ایرادات باید دوباره به کمیسیون تلفیق برود.
این وضعیتی است که الان داریم و آن تقاضایی که انجام شد و استیذانی که از سوی 
مقام معظم رهبری درخواست شده بود از سوی رئیس مجلس. اما اینکه حالا این 

وضعیت انطباقش با قانون اساسی چیست.
طبیعتاً ما هم اصل 57 را داریم اصل 57 ضمن تأکید بر استقلال قوای سه گانه اعلام 
کرده است که این قوای سه گانه زیر نظر  ولی امر به کارشان ادامه می دهند و کارهای 
خودشان را انجام می دهند. در موارد متعددی در قانون اساسی این اختیار داده شده 

که رهبری نظام بتوانند در جایی که مشکلی به وجود می آید آن مشکل را حل بکند.
خب با گزارشی که رئیس مجلس تقدیم رهبر انقلاب کرده بود که در آن هم مسئله ی 
ویروس منحوس، هم وضعیت موجود مجلس و هم نظر شورای نگهبان آمده بود، از 
ایشان درخواست شده بود که کمیسیون تلفیق این کار را انجام بدهد و لایحه را تصویب 
و برای شورای نگهبان ارسال بکند و مقام معظم رهبری این مسأله را پذیرفتند که این 

کار به صورت استثنا برای این دوره با عنایت به شرایط خاصی که داریم انجام بگیرد.
این مسئله از جهت قانون اساسی و با توجه به اصل 57 و اصل 110 هیچ منعی ندارد. 

چون در بند هفت اصل 110 هم تنظیم امور قوای سه گانه بر عهده ی ولی فقیه است.
البته ما قبلاً  هم نمونه هایی داشتیم که برخی از سران قوا وقتی که با مشکلی مواجه 
می شدند برای حل آن مشکل از مقام معظم رهبری اذنی را درخواست می کردند و این 
کار سابقه دارد. مثلا در زمان ریاست حضرت آیت اللّه آملی لاریجانی بود که برای تشکیل 
دادگاه های مفسدین اقتصادی و برای تسریع در امر رسیدگی ها درخواست مشابهی 
شد از سوی رئیس محترم قوه ی قضائیه از مقام معظم رهبری و ایشان هم اجازه فرمودند 

که این کار انجام بگیرد.
پس ما گاهی اوقات از این گونه مسائل داریم. آن چیزی است که در نظام حقوقی 
ما از آن به عنوان حکم حکومتی یا اذن رهبری یاد می کنیم با اصول قانون اساسی ما 
منطبق است. در جاهایی که کشور با  یک مشکل و بحرانی مواجه می شود و لازم است 
که روش های دیگری پیش بینی بشود، این مجوز از سوی رهبر انقلاب می تواند داده 

بشود که کار زمین نماند و کشور دچار بحران نشود.
   در روند قانون گذاری به نظر می رسد که لازم است تمهیداتی اندیشیده 
بشود که نیاز به حکم حکومتی برای بن ست  شکنی به حداقل برسد. به نظر شما 
برای رسیدن به این هدف باید در ساز و کار یا فرایند قانون گذاری تجدیدنظری 

کرد؟
 علی رغم اینکه در قانون اساسی چنین راهکاری را برای عبور از بن بستها داریم اما باید 
به این هم توجه کنیم که کم کاری های خودمان را نخواهیم ببریم در قالب قانون اساسی 
و کاری را که مثلًا در زمان موسعی می توانستیم انجام بدهیم، انجام ندهیم و وقتی که 
به یک زمان محدودی می رسیم برویم سراغ آخرین راهکار که اذن گرفتن از مقام معظم 

رهبری است. باید توجه بشود که حکم حکومتی ها و استیذان هایی که از مقام معظم 
رهبری گرفته می شود باید به حداقل برسد و بدانیم که اینها آخرین راهکار برون رفت از 
یک بن بست یا بحران و یا یک شرایط اضطراری است. نباید این را آن قدر استفاده بکنیم 

که آن جایگاه آن خدای ناکرده مخدوش بشود.
من حالا اگر بخواهم مثال بزنم در همین بحث مجلس یک اشاره ی مختصری داشتم 
ولی شاید مثلًا اگر نمایندگان محترم قبل از انتخابات وقت بیشتری می گذاشتند و قانون 
بودجه را که باید از آذرماه تقدیم مجلس بشود و از همان زمان هم مجلس رسیدگی کند، 
در آن زمانهای مشخص و مقرر رسیدگی می شد طبیعتاً به اینجا نمی رسید. یا مثلًا اگر 
یک روش قانونی دیگری را ما می توانیم برویم از سوی مجلس یا نهادهای دیگر اجازه ای 
بگیریم خب وقت بیشتری صرف بکنیم که مجلس ورود بکند و یک مجوز قانونی بدهد 
که در زمان مقرر بتوانیم آن کار را انجام بدهیم. مثلًا در قوه ی قضائیه می خواهیم یک 
طرح اصلاحی داشته باشیم در رابطه با رسیدگی به برخی از جرایم. این را می توانیم 
ببریم در مجلس و مصوبه ی مجلس را بگیریم که این کار یک روش مرسوم و متعارفی 
آنجا   دیگر  می گیرند  افراد  برخی  اوقات  گاهی  که  را  اشکالاتی  طبیعتاً  هستش. 

نمی توانند بگیرند.
این تأکید باید همیشه بشود که حکم حکومتی یا استیذان به عنوان آخرین راهکار باید 
باشد و آن هم در یک شرایطی که واقعاً دیگر کار دیگری نمی توانیم انجام بدهیم. اگر 
این کم کاری ها جبران بشود و در زمان مقرر وظایف خودمان را انجام بدهیم، استفاده از 

حکم حکومتی هم به حداقل می رسد. و باید هم این کار انجام بشود.
 در نظام های حقوقی دیگر هم چنین شأن و ساز و کاری برای حل بن بستها 
در قانون پیش بینی شده است؟ اگر هست چه تفاوتی با مدل قانون اساسی 

کشور ما دارد و چه مواقعی از آن استفاده می شود؟ 
 طبیعتاً همه ی جوامع انسانی علیرغم پیش بینی های قانونی که شده است در 
قوانین اساسی یا در سایر قوانین شان همیشه با بحران های غیرقابل پیش بینی مواجه 
می شوند. قوانین اساسی اغلب کشورها بخش هایی را دارد مبنی بر اختیارات ویژه ای که 
این اختیارات ویژه یا در اختیار مثلًا پارلمان است یا در اختیار رئیس جمهور است یا در 
اختیار نخست وزیر. پیش بینی برخی از شرایط اضطراری در همه  ی نظام های سیاسی 
انجام شده است، چون همه جامعه ی انسانی هستند و این بحران ها و بن بستها برای 
همه ی جوامع وجود دارد. اما راهکارهای متفاوتی است. بستگی دارد که نظام سیاسی 

آنها از چه نظامی تبعیت بکنند.
مثلًا در همین آمریکا الان ملاحظه بکنید آن اختیارات شروع به جنگ را که مطرح 
این  آمریکا، همین چند روز اخیر کنگره طی دو مصوبه  برای رئیس جمهور  است 
اختیارات را محدود کرده است؛ یعنی اجازه ی جنگ را از رئیس جمهور آمریکا سلب 
کرده. اما از طرف دیگر یک اختیاری برای رئیس جمهور قرار داده شده که بتواند این 
مصوبه را وتو بکند. یعنی رئیس جمهور آمریکا ممکن است این اختیار را بنا به تشخیص 
خودش لازم الاجرا نداند. علاوه بر  این مصوبه مصوبات دیگری هم داریم. مثلًا وتو در 

نظام سیاسی آمریکا یک امر مرسومی است.
در انگلستان یک چنین اختیاراتی برای نخست وزیر در نظر گرفته شده. مثلًا در یک 
شرایط اضطراری شما می بینید که نخست وزیر حق انحلال پارلمان را دارد. در همین 
قضایای خروج انگلستان از اتحادیه ی اروپا )برگزیت( ملاحظه کردید که وقتی که 
نخست وزیر، اکثریت را در مجلس نداشت  و پارلمان را منحل کرد و انتخابات زودهنگام 

برگزار کرد.
پس از این نوع اختیارات ما به اشکال متفاوت در کشورهای مختلف داریم. چون یک 
امر طبیعی است. به هر حال جوامع انسانی همه شان مواجه هستند با این بن بست ها 

و لازم است چنین پیش بینی هایی بشود.
   درباره موضوع نظارت مجمع تشخیص بر مصوبات مجلس از جهت تطبیق 
با سیاست های کلی نظام هم می خواستیم یک توضیحی بدهید که عقبه ی و 

پشتوانه ی قانونی اجرای این نظارت به چه صورتی است؟ 
 در اصل 110 قانون اساسی ملاحظه می فرمایید که تعیین سیاست های کلی نظام 
را در بند یک بر عهده ی ولی فقیه قرار داده شده؛ یعنی جزو وظایف و اختیارات رهبر 
است. همین طور در بند 2  اصل 110 گفته شده نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلی نظام هم بر عهده ی رهبر است. این نظارت یعنی چه؟ یعنی خود رهبری می توانند 
نظارت بکنند که آیا این سیاست هایی که وضع شده به درستی انجام شده یا خیر. در 
بند پایانی اصل 110 قانون اساسی هم نوشته شده که رهبر می تواند بعضی از وظایف 
و اختیارات خود را به شخص دیگری تفویض کند. پس بند دو که گفته نظارت بر حسن 
اجرای سیاست های کلی طبق ذیل همین اصل می تواند به یک فرد، یک گروه، یک 

سازمان دیگری هم تفویض بشود.
حضرت آیت الله خامنه ای، این نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام را به 
خود مجمع تفویض کرده اند و در طول این سالها این کار انجام می شد. یعنی از سال 86 
به بعد ملاحظه بکنید معمولًا ما در شورای نگهبان مواجه بودیم در لوایح بودجه یا لوایح 
مربوط به قانون برنامه که مجمع نظراتش را اعلام می کرد به شورای نگهبان و شورا هم 

اعلام می کرد به مجلس و مجلس مکلف بود که آنها را رعایت بکند.
بعدا در سال 94 در احکام جدیدی که رهبر انقلاب برای اعضای محمع صادر کردند 
اشاره شد که این اختیاری که به مجمع تفویض شده است این تفویض می شود به یک 
هیئتی از بین اعضای مجمع. علتش هم این بود که خود مجمع اگر می خواست با 45 
عضوش برای نظارت بر تطیبیق سیاستها تشکیل جلسه بدهد، مشکل بود و لازم بود 
یک هیئت چابک تری نظارت را بر عهده بگیرد. نتیجه این که یک هیئت 15 نفره به 
انتخاب خود مجمع تشخیص مصلحت نظام از بین اعضای مجمع مسئولیت نظارت 
بر حسن اجرا را بر عهده گرفتند. از آن به بعد این جمع، چابک تر و سریع تر کار را جلو 

می برد و نظراتش را نسبت به مصوبات مجلس، برای شورای نگهبان ارسال میکرد.
لیکن برخی از این مصوبات چون یک ابعاد سیاسی ای پیدا کرد، مثل همین لوایح 
اف ای تی اف و... این جایگاه هیئت نظارت هم بیشتر رسانه ای شد. ولی از جهت قانون 
اساسی این جزو اختیارات رهبری است و ایشان می توانند واگذار بکنند، واگذاری اش 

هم طبق اصل 110 هیچ منعی ندارد.

سخنگوی شورای نگهبان:

نباید کم کاری ها را با حکم حکومتی جبران کنیم
آنقدرازحکم حکومتی استفاده نکنیم تا جایگاه آن مخدوش شود 

 اخذ حکم حکومتی ها باید به حداقل برسد

موازات  به  کرد:  تاکید  الملل  بین  مسائل  ارشد  تحلیلگر   
پاندومی کرونا یک جنگ رسانه ای تمام عیار در جریان است و 

ایران باید خود را برای این جنگ رسانه ای آماده کند. 
»علی نصری« در گفت وگویی، با اشاره به سرایت ویروس 
کرونا به بیش از 100 کشور و تبدیل شدن آن به یک بحران 
گوشزد  را  واقعیت  این   کرونا  ویروس  شیوع  گفت:  جهانی 
یا  یعنی  است؛  جهانی  مفهوم  یک  »امنیت«  که  می کند 
همگی از آن برخوردارند یا هیچ  کس. اگر زیرساخت های 
یک کشور استحکام لازم برای جلوگیری از شیوع ویروس را 
نداشته باشند، سایر کشورها نیز به سرعت درگیر آن خواهند 

شد.
وی با بیان اینکه در جهان امروز، کشورها مانند حلقه های 
اندازه  به  تنها  زنجیر  یک  استحکام  و  زنجیرند  یک  متصل 
رویکرد  داشت:  اظهار  است،  آن  حلقه  ضعیف ترین 
این  در  قراردارد.  نگاه  این  مقابل  نقطه  در  یکجانبه گرایانه 
رویکرد، »امنیت« یک مقوله رقابتی و نسبی است و کشورهای 
قدرتمندتر می کوشند تا با تضعیف دیگران یا غارت منابع ثروت 

آنها، امنیت خود را »نسبت« به آنها افزایش دهند.
 کارشناس ارشد مسائل بین الملل ادامه داد: مصداق بارز این 
رویکرد در شعار »اول آمریکا« دونالد ترامپ تجلی پیدا می کند. 
خروج دولت کنونی آمریکا از پیمان های بین المللی، جنگ های 
تجاری آن با چین و اروپا، سیاست »فشار حداکثری« به ایران، 
محصول این رویکرد است که نهایتاً در مقیاس بزرگتر گریبانگیر 

خود آمریکا خواهد شد.
جریانی در آمریکا کرونا فرصتی برای پیشبرد 

اهداف خود می داند
نصری با اشاره به رویکرد آمریکا درخصوص شیوع بیماری 
کرونا در ایران تصریح کرد: مسلماً جریانی در آمریکا وجود دارد 
که شیوع کرونا در ایران و جهان را به مثابه یک فرصت برای 
ایدئولوژیک خود می داند.  و حتی  اهداف سیاسی  پیشبرد 
مدیر اندیشکده بنیاد دفاع از دموکراسی )FDD( و چند تن از 
مشاوران این بنیاد، صراحتا بیان کردند که کاری که سیاست 
فشار حداکثری آمریکا نتوانست با اقتصاد ایران بکند، کرونا 

موفق به انجام آن خواهد شد.
وی افزود: طبیعتاً وقتی چنین افراد و گروه هایی ویروس کرونا 
را همدست و مکمل سیاست های خود می دانند، از این فرصت 
برای آسیب زدن هرچه بیشتر به ایران به راحتی عبور نخواهند 

کرد. البته به شرطی  که خودشان درگیر آن نشوند.

تحریم ها لطمه بزرگی  به توانایی ایران 
برای مقابله با کرونا زده است

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی درباره تاثیر تحریم ها 
بر گسترش کرونا در ایران خاطرنشان کرد: تحریم های آمریکا 
و  ویروس  این  شیوع  با  ایران  مقابله  توانایی  به  بزرگی   لطمه 
همچنین قابلیت مهار پس لرزه های اقتصادی آن زده است. 
انگلستان  و  ایتالیا  مانند  کشورهایی  که  می بینیم  امروز  ما 
بودجه های  چند ده میلیارد دلاری مدیریت این بحران تصویب 
کرده اند در حالی که ایران با بودجه ای بسیار اندک  و عمدتاً با 
اتکا به نیروهای داوطلب، بسیج عمومی و نهادهای نظامی 

مشغول مبارزه با کرونا است.
یا  خرید  مراکز  و  ادارات  تعطیلی  همین  داشت:  ابراز  وی 
موضوع قرنطینه که امروز توقع بخشی از افکارعمومی جامعه 
به  توجه  با  آن،  تامین  که  دارد  هنگفتی  هزینه های  است، 
مشکلات اقتصادی ناشی از تحریم، از جمله کاهش چشمگیر 

درآمد نفتی، بسیار دشوار است.
مقامات آمریکایی متهم به سهل انگاری

 در گسترش کرونا هستند
از  ناشی  مشکلات  علیرغم  ایران  البته  کرد:  اضافه  وی 
تحریم ها، به دلیل زیرساخت های نسبتاً قوی، نیروی انسانی 
متخصص و متعهد و سطح بالای علمی در رشته  پزشکی و علوم 

آزمایشگاهی و همچنین قابلیت بسیار بالا در بسیج عمومی، 
توانسته از ظرفیت های موجود به نحو خوبی بهره برداری کند.

در  کرونا  شیوع  به  بین الملل  مسائل  ارشد  کارشناس  این 
آمریکا اشاره کرد و ابراز داشت: مقامات آمریکایی که تاکنون 
قابلیت های ایران را زیر سوال می بردند، امروز خودشان نزد 
متخصصان و افکارعمومی کشورشان متهم به سهل انگاری و 

بعضاً مدیریت فاجعه آمیز این بحرانند.
دولت ترامپ می خواهد ایران را متهم به رد دست 

یاری آمریکا کند
ایران  علیه   FDD نظیر  لابی های  فشارهای  درباره  نصری 
هم بیان کرد: به نظر می رسد که طرح پیشنهاد کمک بیشتر 
کاربرد سیاسی و جنگ روانی دارد.   دولت آمریکا اگر در نیت 
کمک رسانی اش صادق بود لااقل به صورت موقت بخشی از 
تحریم ها  را لغو می کرد. همانطور که دولت جرج بوش در زمان 

زلزله بم این کار را کرد.
وی با بیان اینکه ما امروز می بینیم دولت کنونی آمریکا نه 
تنها برای لغو تحریم ها قدمی برنداشته که بر فشارهای خود 
نیز افزوده است، یادآور شد: طرح پیشنهاداتی از سوی دولت 
ترامپ بیشتر با این هدف است که از یک سو خود را از فشار 
را تحت فشار  ایران  از سوی دیگر دولت  انتقادات رها کند، 
افکارعمومی کشورش برای پذیرفتن این پیشنهاد قرار بدهند 

و نهایتاً هم دولت ایران را متهم به رد دست یاری آمریکا بکند.
آمریکا برای اثبات صداقت خود تحریم ها را 

موقتا لغو کند
وی ادامه داد: آمریکا برای اثبات صداقت خود کافی است 
تحریم ها را لااقل به صورت موقت و تا انتهای این بحران لغو 

کند.
به  پاسخ  در  خارجی  سیاست  مسائل  ارشد  تحلیلگر  این 
سوالی درباره توان سازمان بهداشت جهانی برای تعلیق اعمال 
تحریم های آمریکا علیه ایران عنوان کرد: سازمان بهداشت 
جهانی هیچ سازوکار سیاسی یا اهرم فشاری برای اجبار آمریکا 
به لغو تحریم ها ندارد. این دستگاه دیپلماسی ایران است که 
باید بتواند به جامعه جهانی نشان دهند تحریم های آمریکا مانع 
اجرای راهکارهای سازمان بهداشت جهانی توسط ایران شده 

است.
پمپئو کرونا را »ویروس چینی« می خواند

وی افزود: سازمان بهداشت جهانی می تواند با تایید این امر، 
دولت آمریکا را در معذوریت افکار عمومی قرار بدهد یا سایر 

کشورها را ترغیب به عدم رعایت تحریم های آمریکا بکند.
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل درباره تلاش برخی از 
جریان های رسانه ای و دولت آمریکا برای معرفی کردن ایران 
به عنوان کانون گسترش ایپدمی کرونا گفت: این موضوع 
مختص به ایران نیست. مایک پمپئو، وزیر امور خارجه آمریکا 
چینی«  »ویروس  را  آن  کرونا،  ویروس  شیوع  آغاز  همان  از 
می خواند. دولت چین هم این روزها درصدد آن است که منشأ 

اصلی ویروس را آمریکا معرفی کند.
ایران باید خود را برای جنگ  رسانه ای

 درباره کرونا آماده کند
نصری با بیان اینکه این یک جنگ رسانه ای تمام عیار است 
نیز  آینده  در  و  است  جریان  در  کرونا  پاندمی  موازات  به  که 
شدت خواهد گرفت، اظهار داشت: ایران باید خود را برای این 
جنگ  رسانه ای آماده کند و از آن غافل نماند. تبعات غفلت از 
این موضوع یا انفعال در برابر این اتهامات، ضربه عظیمی به 
تجارت، گردشگری، وجهه جهانی و بعضاً امنیت کشور خواهد 
زد. وی اضافه کرد: در این امر، نه تنها دستگاه دیپلماسی 
رسمی کشور باید فعال باشد که اصحاب رسانه، هنرمندان، 
چهره های مشهور و حتی کاربران شبکه های اجتماعی نیز 
نقش مهمی در »دیپلماسی عمومی« و پاک کردن نام ایران از 

این اتهام دارند.

علی نصری:

 ایران باید خود را برای جنگ  رسانه ای درباره کرونا آماده کند



حرم رضوی امسال پذیرای زائران نوروزی نخواهد بود 
سرپرست معاونت اماکن متبرکه و زائران آستان قدس رضوی گفت: با توجه به محدودیت های اعمال شده به 
دلیل پیشگیری از شیوع ویروس کرونا، این آستان مقدس در ایام نوروز پذیرای زائران نخواهد بود. مصطفی فیضی 
با اشاره به شرایط بحرانی کشور و شیوع ویروس کرونا اظهار داشت: به منظور همراهی با مسئولان بهداشت، 
سلامت و درمان کشور که امروزه در خط مقدم مبارزه با این ویروس قرار دارند، با عذرخواهی از پیشگاه حضرت 
امام رضا )ع( و زائران و مجاوران بارگاه منور رضوی با توجه به شرایط به وجود آمده در ایام نوروز پذیرای زائران و 
مجاوران حرم رضوی نخواهیم بود.وی ادامه داد: بر این اساس ویژه برنامه های مناسبتی ایام عید نوروز حرم مطهر 
رضوی به صورت غیر حضوری و از طریق شبکه های سیما بدون وقفه و به صورت زنده پخش خواهد شد و اغلب 
برنامه های مناسبتی حرم مطهر از جمله شهادت امام کاظم )ع(، عید نوروز و ولادت ائمه معصومین )ع( به فراخور 

همان روز به صورت مستقیم از طریق رسانه های مختلف پخش خواهد شد.

فروشگاه ها، نانوایی ها و قصابی ها تعطیل نمی شوند 
 محمدرضا کلامی سخنگوی ستاد تنظیم بازار و مدیرکل دفتر برنامه ریزی، تامین، توزیع و تنظیم بازار وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )صمت( اعلام کرد که به هیچ عنوان سوپرمارکت ها، فروشگاه های زنجیره ای، نانوایی ها، 
قصابی ها، غرفه ها و میادین میوه و تره بار و خدمات حمل و نقل تعطیل نخواهند شد. وی ، با تاکید بر اینکه 
عرضه همه کالاهایی که از نظر معیشت مصرف کننده اهمیت دارد، به صورت مستمر ادامه خواهدخواهد 
داشت، اظهار کرد: حتی میادین میوه و تره بار شهرداری فقط در روز های اول و دوم فروردین تعطیل خواهد 
بود و از روز سوم این بازارها مجددا فعالیت می کنند.سخنگوی ستاد تنظیم بازار با اشاره به تکذیب تعطیل شدن 
پمپ بنزین ها، هر گونه تعطیلی مراکز خدمات دهی به شهروندان را نیز تکذیب کرد و گفت: شک نکنید کالا را در 

سراسر کشور به دست مردم می رسانیم.

کمک دو میلیاردی نیکوکار قمی به  مددجویان بهزیستی
نیکوکار قمی در آستانه عید نوروز با اهدا دو میلیارد ریال به یاری مددجویان بهزیستی قم شتافت.معاون 
پشتیبانی و منابع انسانی بهزیستی استان قم با اعلام این خبر گفت: در آستانه شب عید و درگیری با بحران 
شیوع کرونا و نیازم مبرم مراکز و مددجویان به مساعدتهای مردمی، نیکوکاران نوع دوست استان همچون همیشه 
با ارائه کمکهای خود سازمان بهزیستی را در جهت تامین بخشی از نیازهای جاری مراکز و مددجویان یاری 
کردند.زرین اقبال افزود: جدای مبالغ خرد اهدایی خیرین، یکی از خیرین قمی با ارائه کمک دو میلیارد ریالی 
به یاری بهزیستی شتافت و سازمان هم مبلغ فوق را به صورت بن های خرید کالاهای ضروری، اقلام خوراکی و 

بهداشتی بین مددجویان برحسب اولویت نبازمندی توزیع کرد.

آخرین آمار مبتلایان وفوتی های کرونا در ایران
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 4339 نفر از بیماران مبتلا به کووید 19 بهبود یافته و 
ترخیص شده اند.دکتر کیانوش جهانپور در نشست خبری ستاد مقابله با کرونا افزود: از ظهرروز جمعه  تا ظهر 
شنبه  و بر اساس نتایج آزمایشگاهی، 1365 مورد بیمار جدید مبتلا به کووید 19 در کشور شناسایی شده و کل 

مبتلایان به این بیماری در کشور به 12729 نفر افزایش یافته است.
وی گفت: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 97 نفر از مبتلایان جدید کووید 19 جان خود را از دست داده 

اند و مجموع جان باختگان این بیماری در کشور به 611 مورد رسیده است.

محمدرضا شجریان از بیمارستان مرخص می شود 
محمدرضا شجریان که از مدت ها پیش در بیمارستان بستری بود و پزشکان از وخامت حال او خبر داده بودند 
طبق اطلاعیه جدید بیمارستان محل بستری اش به زودی از بیمارستان ترخیص خواهد شد.در آخرین بیانیه 
بیمارستان جم درباره وضعیت جسمی محمدرضا شجریان آمده است: »در راستای اطلاع رسانی به مردم 
هنردوست و هم میهنان عزیز، در کمال مسرت به استحضار می رساند با توجه به بهبود جمیع شرایط استاد از 
لحاظ کلیوی، قلبی و ریوی با نظر پزشکان معالج ایشان آماده ترخیص و پیگیری ادامه درمان در منزل زیر نظر 

پزشکان معالج هستند.«
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دوست داشتن فرزندان ، پرده ای در برابر آتش 
است ، و غذا خوردن با آنان ، براتِ آزادی از آتش ، 

و گرامی داشتن آنها ، موجب گذشتن از صراط .

یکشنبه -بیست وپنجم اسفند ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 5002

در  نو  سال  تحویل  مراسم  امسال  گفت:  قم  استاندار 
حرم مطهر و سایر اماکن مذهبی و مراسم نیمه شعبان در 

مسجدمقدس جمکران برگزار نخواهد شد.
پیشگیری  دیروز در جلسه ستاد  بهرام سرمست صبح 

هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران کرونا در 
کرونا  با  مقابله  برای  را  استان  کلی  سیاست  قم،  استان 
جلوگیری از هرگونه تجمع عنوان کرد و افزود: در همین 
راستا، امسال مراسم تحویل سال نو و نیمه شعبان هم برگزار 
نخواهد شد. سرمست همچنین از ممنوعیت ورود افراد 
مشکوک یا مبتلا به کرونا به قم در روزهای آینده خبر داد و 
گفت: این ممنوعیت از طریق تشدید کنترل مبادی ورودی 

شهر انجام خواهد شد.
بیماری  این  احتمال موج جدید  استاندار در خصوص 
درقم هشدار داد و با اشاره به کندشدن شیب صعودی این 
بیماری در روزهای اخیر تصریح کرد: این امر نباید موجب 

غفلت مسئولان باشد.
مردم قم در طرح بسیج ملی مبارزه با کرونا 

مشارکت کنند
 وی همه مردم را به شرکت در طرح بسیج ملی مقابله با 
کرونا از طریق ثبت نام سامانه سلامت دعوت کرد و گفت: 
از این طریق میتوانیم افراد مبتلا یا مشکوک را شناسایی و از 

مبداء نسبت به درمان آنها اقدام کنیم.
با  کارکنان  دورکاری  از  استفاده  بر  همچنین  سرمست 
منظور  به  خواست  مدیران  از  و  کرد  تاکید  بانوان  اولویت 
قرار  توجه  را مورد  ادارات   کارکنان سبک سازی  سلامت 
مجالس  برپایی  از  خودداری  همچنین  استاندار  دهند. 

ترحیم جان باختگان، خودداری از برپایی مراسم پنج شنبه 
آخرسال، جلوگیری از برپایی هرگونه غرفه فروش ایام نوروز 
و امثال آن را مورد توجه خاص قرار داد و گفت: شهرداری 
باید در این زمینه به ظایف خود برای  انتظامی  و نیروی 

جلوگیری از تجمعات عمل کنند.
تاکید بررعایت مسائل پیشگیرانه و اجرای 

قرنطینه خانگی 
استاندار با قدردانی از خدمات کادر بهداشت و درمان، 
سایردستگاهها  و  شهرداری  سپاه،  ارتش،  خیرین، 
از  فراتر  دستگاهها  همه  میرود  انتظار  کرد:  خاطرنشان 
مسئولیت های قانونی اقداماتی را برای مهار این بیماری 
به عمل آورند. سرمست اطلاع رسانی عمومی از طریق 
بلندگوهای سیار برای رعایت بهداشت و درمان و جلوگیری 
از هرگونه تجمع در مناطق مختلف مانند بازار را مورد توجه 
قرار داد و گفت: مردم قم هنوز این بیماری را جدی نگرفته 

اند و باید از طرق مختلف به آنها اعلام خطر شود.
وی تصریح کرد: تاکنون به دنبال استفاده از قوه قهریه 
مسائل  که  ایم  کرده  خواهش  مردم  از  تنها  و  ایم  نبوده 
بهداشتی را رعایت کنند تا ورودی بیمارستان ها کاهش 
با  باید  افزود: در شرایط فعلی همه مردم  یابد. سرمست 
جدی گرفتن قرنطینه خانگی به دنبال قطع زنجیره انتقال 

ویروس کرونا باشند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

کاشت درخت در مجتمع های 
مسکونی شهر قم

در  از کاشت درخت  قم  و فضای سبز شهرداری  پارک ها  مدیرعامل سازمان 
مجتمع های مسکونی شهر در قالب طرح کاشانه خبر داد.

پیام جوادیان با بیان اینکه امسال برای سومین سال متوالی پویش »درخت 
دوستی بنشانیم« در قم برگزار می شود، اظهار کرد: این پویش امسال به صورت 

سراسری برگزار شده و از مردم برای کاشت درخت دعوت شده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ابراز کرد: البته با توجه 
به شیوع بیماری برگزاری جشن های درختکاری و… نداریم و بیشتر در حوزه 
فرهنگ سازی کاشت نهال و برنامه های خانوادگی در داخل منازل طراحی برنامه 
صورت گرفته است. جوادیان با اشاره به اجرای طرح کاشانه با هدف کاشت فضای 
سبز در مجتمع های مسکونی شهر در قالب این پویش، گفت: با توجه به اهمیت 
توسعه فضای سبز خصوصا در فضاهای مسکونی این طرح فعلا جایگزین طرح 
توزیع نهال شده است. وی با اذعان به اینکه امسال با توجه به محدودیت برگزاری 
تجمعات به دلیل شیوع بیماری در کشور توزیع نهال رایگان انجام نشده است، 
افزود: به همین خاطر طرح های جایگزین را در راستای توسعه درختکاری با 
مشارکت مردم انتخاب کردیم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم گفت: شهروندان می توانند با مراجعه به وبسایت سازمان پارک ها و یا ارسال 
کلمه »کاشانه« به سامانه پیامکی 30001397 تکمیل فرم مربوطه در خصوص 
مجتمع مسکونی را انجام داده تا کارشناسان سازمان به مجتمع ها مراجعه کرده 
و وضعیت ایجاد فضای سبز در مجتمع ها را بررسی کنند. جوادیان همچنین 
به برگزاری مسابقه باغچه اشاره کرد و گفت: مسابقه باغچه در راستای انتخاب 
بهترین فضای سبز خانگی برگزار می شود؛ شهروندان می توانند از فضاهای سبز 
داخل منازل خود اعم از تراس، بام سبز، دیواره سبز، حیاط و یا… عکاسی کرده 
و به سامانه و یا وبسایت سازمان به آدرس qomparks.ir مراجعه کرده و در این 
مسابقه شرکت کنند. وی بیان کرد: به 5 نفر از برگزیدگان این مسابقه جوایزی اهدا 
می شود. مسابقه نقاشی خانوادگی هم داریم که در آن باید به صورت خانوادگی 
نقاشی از فضای سبز انجام شده و تصویر آن را ارسال کنند و به برگزیدگان جوایزی 
اهدا می شود. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ادامه داد: 
از دیگر برنامه های هفته درختکاری مسابقه خانوادگی نقاشی سبزینه بوده که 
شهروندان می توانند از محیط زیست، فضای سبز و… نقاشی کشیده و برای 
سازمان ارسال کنند؛ شهروندان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر کلمه 

سبزینه را به سامانه پیامکی 30001397 ارسال کنند.
 

مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم اعلام کرد

بخشش هزینه اجاره اسفندماه 
پارکینگ های بخش خصوصی

منظور  به  گفت:   قم  شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل  سازمان  عامل  مدیر 
حمایت از بخش خصوصی هزینه اجاره ماهیانه اسفند ماه پارکینگهای سطح 
شهر بخشیده شد. علی نیک اظهار کرد: با توجه به شیوع بیماری کرونا در سطح 
کشور و به ویژه در شهر قم و عدم استفاده شهروندان و مسافران از پارکینگها به 
منظور رعایت شرایط قرنطینه، مراجعه به پارکینگها به شدت کاهش پیدا کرده و 
به همین جهت فشار سنگینی به پیمانکاران وارد می شود. مدیر عامل سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: به منظور حمایت و حفظ توان 
بخش خصوصی پس از بررسی توسط کارشناسان موضوع در هیات مدیره سازمان 
مطرح گردید و با تصویب و تایید کلیه اعضا مقرر گردید فعلا اجاره بهاء اسفند ماه 
از پیمانکاران اخذ نشود و برای ماههای آینده بنا بر وضعیت کشور در جلسات 
بعدی هیات مدیره مطرح و تصمیم گیری شود. نیک عنوان داشت: با توجه به 
شیوع بیماری کرونا در شهر قم و به منظور جلوگیری از انتشار بیشتر شهروندان 
از ترددهای اضافه اجتناب می نمایند که این بسیار خوب و مفید است و ما هم 
امیدواریم هرچه زودتر پزشکان، پرستاران و کادر محترم درمان شهرمان بتوانند بر 
این بیماری غلبه کنند. وی یادآور شد: البته این عدم تردد شهروندان باعث کاهش 
شدید سرانه درآمد سازمان شده است ولیکن همکاران ما در تلاش هستند تا 
نگذارند در روند طبیعی فعالیتهای سازمان خلل ایجاد شود. مدیر عامل سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: سلامتی شهروندان از هر چیزی برای ما 
با ارزش تر است لذا از شهروندان فهیم و قدرشناس قم خواهشمندیم ضمن اعتماد 
به کادر محترم درمان ترددهای غیر ضروری خود را حذف نمایند و حتی المقدور 
کارهای خود را از طریق تلفن و اینترنت پیگیری نماید تا احتمال ابتلا و انتشار کمتر 

شود تا هر چه زودتر بتوانیم این مشکل را از شهرمان دور کنیم.
 

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم خبرداد

تهیه و توزیع بیش از ۱۰ هزارماسک 
بین رانندگان تاکسی

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم از تهیه 5 هزار 
عدد ماسک از شبکه بهداشت و 5 هزار عدد ماسک از سپاه استان برای توزیع 
بین تاکسی داران خبر داد. امیر یزدی با اشاره با اقدامات صورت گرفته در راستای 
مقابله با بیماری کرونا در ناوگان تاکسیرانی، اظهار کرد: تاکنون 3 هزار عدد بروشور 
بین  ویروس  کرونا  با  مقابله  و دستورالعمل های  بهداشتی  نکات  و  اطلاع رسانی 
تاکسی داران شهر قم توزیع شده است. سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شهرداری قم با تاکید بر آموزش نکات بهداشت فردی به تاکسی داران 
بخش  شرکت های  به  گندزدایی  برای  سم پاش  دستگاه  چند  افزود:  قم،  شهر 
خصوصی برای ضدعفونی تاکسی ها تحویل داده شده و محلول ضدعفونی نیز برای 
این کار تحویل شده است. یزدی با اشاره به رعایت کامل دستورالعمل های دانشگاه 
علوم پزشکی در ضدعفونی و پاکسازی ناوگان تاکسیرانی، خاطرنشان کرد: استقرار 
چند مخزن بزرگ در سطح شهر برای تحویل محلول ضدعفونی به تاکسی داران 
صورت گرفته است. وی از تهیه 5 هزار عدد ماسک از شبکه بهداشت و 5 هزار عدد 
ماسک از سپاه استان برای توزیع بین تاکسی داران خبر داد و افزود: ضدعفونی 
کلیه بخش های سازمان تاکسیرانی انجام شده و در کانال اطلاع رسانی در فضای 
مجازی نیز مستمر اطلاع رسانی انجام می شود. سرپرست سازمان مدیریت و نظارت 
بر تاکسیرانی شهرداری قم بیان کرد: شرکت های تاکسی اینترنتی نیز ملزم به 

ضدعفونی ناوگان و رعایت دستورالعمل های بهداشت فردی شده اند.
 

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم مطرح کرد

استفاده از ظرفیت تبلیغات شهری
 برای آموزش پیشگیری از شیوع کرونا

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: با برنامه ریزی های انجام 
شده و افزایش ظرفیت تبلیغات شهری، به مباحث آموزشی با رویکرد پیشگیری از 

شیوع کرونا توجه ویژه ای شده است.
به گزارش شهرنیوز، مهدی کلانترزاده با اشاره به اینکه از آغاز شیوع ویروس کرونا 
در استان قم، بخش قابل توجهی از ظرفیت تبلیغات شهری برای اطلاع رسانی و 
آموزش در خصوص پیشگیری شیوع این ویروس، در اختیار دانشگاه علوم پزشکی 
قرار گرفته است، گفت: با هماهنگی های صورت گرفته در کمیته تبلیغات و 
اطلاع رسانی استان نیز سایر ظرفیت  های اطلاع رسانی استان به این منظور بسیج 
شده است. مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم مشارکت مجموعه ها 
و ادارات مختلف را در خصوص انجام اقدامات آموزشی و فرهنگی پیشگیری 
از شیوع کرونا لازم دانست و افزود: سومین دوره اکران این پیام ها در سازه های 
تبلیغاتی سطح شهر انجام شده است و طرح های جدید در سازه های مختلف 
پرتابل، عرشه پل و آویز در مناطق هشتگانه شهر قم برای شهروندان نصب شده 
است. کلانترزاده، امیدافزایی و ایجاد آرامش روانی را از دیگر ابعاد مهم و اثرگذار 
در تبلیغات شهری دانست و گفت: با هدف افزایش روحیه شهروندان و همچنین 
آرامش خاطر ایشان در خصوص انجام امور جاری شهر، بر حسب دستور شهردار 
قم، بخشی از سازه های تبلیغاتی به اطلاع رسانی اقدامات و عملکرد مجموعه های 
مختلف مدیریت قم در ایام شیوع ویروس کرونا اختصاص یافته است. وی با اذعان 
به تولید محتوای طرح های اکران شده توسط مجموعه دانشگاه علوم پزشکی 
استان قم، ادامه داد: با پیش بینی ها و برنامه ریزی های انجام گرفته، اکران اینگونه 
پیام ها، تا پایان بحران کرونا در شهر قم ادامه خواهد داشت و همچنین دیگر 

ظرفیت های اطلاع رسانی شهر نیز برای این منظور آماده شده است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  خبرداد

نصب مخازن دو منظوره تفکیک 
پسماند در سطح شهر

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از جانمایی و نصب 100 
مخزن دو منظوره تفکیک پسماند در نقاط مختلف شهر خبر داد. سید عبدالله 
میرابراهیمی اظهار کرد: این مخازن با هدف جداسازی پسماندهای خشک در 
سطح شهر مورد بهره برداری قرار می گیرد. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری قم ادامه داد: نصب این مخازن در مجاورت مراکز پرتردد، فروشگاه ها 
و هایپرمارکت ها انجام می شود و قصد داریم با فرهنگ سازی در بین شهروندان، 
زمینه کاهش مشکلات ناشی از  پسماند را در قم فراهم کنیم. میرابراهیمی با بیان 
اینکه 100 مخزن دو منظوره در سطح شهر جانمایی و نصب خواهد شد، گفت: 
این مخازن جهت تفکیک کاغذ و مقوا از سایر پسماندهای خشک نظیر پت، فلز و 

پلاستیک در نظر گرفته شده است.

استاندار قم اعلام کرد:
لغو مراسم سال نو و جشن های نیمه شعبان در حرم مطهر و جمکران 

تشدید کنترل مبادی ورودی شهرقم

روابط عمومی آستان حضرت معصومه)س(:
آیین سال تحویل در حرم حضرت معصومه)س(

 مجازی انجام می شود

 روابط عمومی آستان حضرت معصومه)س( روز شنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد: برنامه های نوروزی این 
آستان مقدس ازجمله ویژه برنامه تحویل سال نو به صورت غیرحضوری و با استفاده از بسترهای رسانه ای 

به ویژه رسانه ملی دنبال می شود. 
آستان مقدس کریمه  بهداشت،  وزارت  ویروس کرونا توسط  اعلام خبر شیوع  با  بنابراین اطلاعیه، 
اهل بیت)ع( تمهیدات گوناگونی را برای مشارکت در پیشگیری از شیوع کرونا در دستور کار خود قرار داده 
است. اطلاعیه ادامه یافته است: با توجه به توصیه های مستمر مسئولان و متخصصان امور بهداشتی و 
درمانی نسبت به جلوگیری از برگزاری تجمعات، ویژه برنامه های نوروزی آستان مقدس کریمه اهل بیت)ع( 
ازجمله برنامه تحویل سال جدید به صورت غیرحضوری و با استفاده از بستر رسانه دنبال می شود. اطلاعیه 
حاکی است: آستان مقدس از ظهر روز پنجشنبه 29 اسفندماه جاری تا ظهر روز جمعه یکم فروردین ماه، 
برای تحویل سال 1399 برنامه های مختلفی را در نظر گرفته است که این برنامه ها با استفاده از بستر 
رسانه ملی منعکس می شود و همچنین اطلاعات دقیق تر در مورد زمان و شبکه های پیش بینی شده 
اطلاع رسانی خواهد شد. کانال های رسمی آستان مقدس در شبکه های مجازی در پیام رسان های ایتا، 
سروش و تلگرام به نشانی astanqom@ و صفحه اینستاگرام به نشانی astanqom1@ برای اطلاع رسانی 
و انعکاس مستمر برنامه های آستان درنظر گرفته شده است. همچنین نشانی اینترنتی پایگاه خبری آستان 
مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( www.news.amfm.ir است. لحظه تحویل سال 1399 هجری 

شمسی، ساعت 7 و 19 دقیقه و 37 ثانیه روز جمعه یکم فروردین ماه سال 99 است.

معاون سیاسی امنیتی  استاندارقم  خبرداد

بازداشت دو فعال فضای مجازی به دلیل قم هراسی 
معاون سیاسی امنیتی  استاندارقم گفت: بخشی از پروژه قم هراسی توسط دشمنان هدایت می شد که 

در این راستا دو نفر بازداشت و تحویل دستگاه قضایی شدند.
بیژن سلیمانپور ظهر دیروز در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به وضعیت مدیریت بحران قم نسبت به 
کنترل شیوع ویروس کرونا، اظهار کرد: در حال حاضر مدیریت خوبی در حال انجام است و از کاستی هایی 
که در روزهایی ابتدایی بود عبور کردیم. وی با بیان اینکه در حال حاضر جلسات ستاد بحران با نظم به 
صورت سازمان محور و موضوعی در حال انجام است و گزارش عملکرد داده می شود، گفت: در شرایط 
کنونی ارزیابی ها آسانتر شده است. معاون سیاسی امنیتی استاندار قم با اشاره به ممنوعیت تردد اتباع 
خارجی در قم گفت: شمار بالایی از اتباع کشورهای خارجی برای تحصیل و یا به عنوان زائر در قم رفت 
و آمد داشتند که پس از کشف شیوع این ویروس در قم، فهرست سریعی از اتباع گرفته شد و به نسبت 
حساسیتی که در خصوص اتباع وجود داشت اقدامات سلبی صورت گرفت. وی افزود: به نیروی انتظامی 
ماموریت داده شد که ورودی و خروجی های استان قم را به روی اتباع خارجی ببندند که با اتومبیل های 
خودشان وارد استان نشوند اما پس از گزارش حضور اتباع خارجی در قم متوجه شدیم که اتوبوس زائران 
پاکستانی در خارج از شهر توقف کرده و با اتوبوس های داخلی وارد شهر قم شده اند که در این راستا 

اتوبوسرانی توجیه و دو دستگاه اتوبوس نیز توقیف شد.

دادستان خبرداد:
تشکیل پرونده برای توهین کنندگان به کادر پزشکی قم

 دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: در پی انتشار ویدئوی توهین آمیز نسبت به پرسنل خدوم درمانی، 
پرونده قضایی به صورت فوری برای کمدین توهین کننده تشکیل و وی به دادسرا احضار شد. 

در  شنبه  روز  غریب،  حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت  قم،  دادستانی  عمومی  روابط  گزارش  به 
گفت و گویی، افزود: برخورد قضایی با این توهین کنندگان به صورت فوری در دستور کار است.

وی با تاکید بر اینکه امنیت و آرامش روانی جامعه خط قرمز دستگاه قضا است، افزود: در شرایط فعلی 
با کسانی که این آرامش را خدشه دار کنند یا اقدام به نشر اکاذیب و آمار کذب نمایند به شدت برخورد 
می شود. وی افزود: پیش از این نیز برای یک مستند ساز و یک شاعر که مطالب توهین آمیزی راجع به 
مردم قم مطرح و در فضای مجازی منتشر نموده بودند پرونده قضایی تشکیل شده و روند رسیدگی به این 

پرونده ها نیز درحال طی کردن است.
 

ماه های اسفند و فروردین؛

بخشودگی اجاره بهای واحد های تجاری و مسکونی 
حرم مطهر

معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه )س( از بخشودگی اجاره بهای کلیه واحدهای تجاری و 
مسکونی این آستان برای ماههای اسفند 98 و فروردین 99 خبر داد.

محمود نژاد افزود: شیوع کرونا در کشور و شهر مقدس قم شرایط را برای مردم سخت کرده است و این 
تصمیم برای کمک به کسبه و خانوارها صورت گرفته است. محمود نژاد با اشاره به این که در حال حاضر 
برخی مراکز تجاری و بنگاه های اقتصادی که با معیشت خانوارها ارتباط دارند دچار اختلال شده اند 
افزود: بنا به دستور تولیت آستان مقدس حرم حضرت معصومه سلام الله علیها کلیه مستاجرین آستان 
مقدس از پرداخت اجاره در ماههای فروردین 99 و اسفند 98 معاف شدند. وی در پایان و ضمن ابراز 
امیدواری از حل مشکل کرونا در استان و کشور گفت امیدواریم هر چه سریعتر زندگی مردم به حالت عادی 

برسد و شاهد رونق بیش ازپیش در کسب و کارهای مردم باشیم.
 

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم :

حرم مطهرو مسجد جمکران تعطیل می شود 
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم از صدور بخش نامه وزارت کشور مبنی بر تعطیلی حرم مطهر 
حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و بقاع متبرکه خبر داد.  یونس عالی پور در گفت وگو با 
خبرنگاران اظهار کرد: در نامه ای از سوی وزیر بهداشت و رئیس ستاد ملی مبارزه با ویروس کرونا به وزیر 
کشور تعطیلی حرم مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و بقاع متبرکه درخواست شده 
است. معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم افزود: این دستورالعمل از سوی وزیر کشور به مسئولان 

استان و این اماکن مقدس ابلاغ شده و به زودی اجرایی می شود.
 

در نشست امیران ارتش با استاندار قم مطرح شد :

احداث ۳۰ ایستگاه درمانی ارتش در سطح شهر قم 
بهرام سرمست استاندار قم  در دیدار با نماینده امیر موسوی فرمانده ارتش جمهوری اسلامی ایران ضمن 
قدردانی از زحمات و تلاشهای ارتش در استان بر لزوم هماهنگی اقدامات درمانی و بهداشتی ارتش با 
دانشگاه علوم پزشکی تاکید کرد . سرمست با بیان اینکه قم شهر کریمه اهل بیت )ع( است گفت : خدمت 
به قم خدمت به حریم اهل بیت است و وظیفه ای مضاعف در خدمت رسانی به مردم را می طلبد .استاندار 
با قدردانی از برپایی بیمارستان سیارارتش در پردیسان ، اجرای رزمایش سلامت در ورودی شهر و احداث 
30 پایگاه درمانی سلامت در شهر را ضروری دانست و گفت : با توجه به احتمال موج دوم شیوع این 

بیماری در استان لزوم پیش بینی امکانات و منابع مورد نیاز را اجتناب ناپذیر خواهد نمود .

. سنن أبي داود : ج ٤ ص 301 ح 500٤

طرح: محمدعلی رجبی

همه در قرنطینه ی خانگی ، بجز!!! 

نماینده ویژه وزیر بهداشت با اشاره به اینکه میزان بستری بیماران در مراکز درمانی قم 
اندکی کاهش یافته است، گفت: اگر مردم در خانه نمانند و نکات بهداشتی رعایت نشود 

شاهد اوج گیری بیماری خواهیم بود. 
ایرج حریرچی ظهر دیروز در حاشیه بازدید از بیمارستان فرقانی قم با اشاره به اینکه با 
اقدامات صورت گرفته و همکاری مردم کاهش نسبتا اندکی در ورودی بیمارستان ها داریم 
اظهار کرد: با شلوغی که امروز در قم دیدیم ممکن است شاهد اوج گیری بیماری باشیم.
وی با اشاره به اینکه رفتار بیماری با همکاری مردم رابطه مستقیم دارد افزود: دو اقدام 
اصلی جداسازی بیماران و افراد مشکوک و به حداقل رساندن تماس های اجتماعی 
است. معاون وزیر بهداشت گفت: از کسانی که علائم سرفه، تب و تنگی نفس دارند 
خواهش می کنم خودشان را ایزوله کنند و مراقب باشند خانواده آنها مبتلا نشوند و افرادی 
که هیچ علامتی ندارند نیز تماس های غیرضروری خود را به حداقل برسانند. وی با اشاره 
به تلاش شبانه روزی کادر درمانی، پزشکان و پرستاران در شهر قم گفت: تشکر دیگر ما از 

روحانیون است. در همین بیمارستان 150 روحانی ارائه خدمت کرده و از همراهی مریض 
تا نظافت را انجام می دهند و ما قدردان ایشان هستیم. حریرچی تصریح کرد: اگر مردم 
رعایت کنند بیماری کاهش می یابد ولی اگر مردم رعایت نکنند شاهد اوج گیری بیماری 
در قم و دیگر شهرها خواهیم بود. وی با اشاره به مشکلات در زمینه کمبود ماسک و دیگر 
تجهیزات گفت: مصرف 20 برابر شده است و بسیاری از کارخانه ها خط تولید را تغییر 
داده و از خارج کشور واردات صورت گرفته است ولی حداکثر تلاش می کنیم پرسنل در 
معرض کمترین آسیب باشند. ناظر اجرای طرح ملی مبارزه با ویروس کرونا اظهار کرد: 
حرکت جدی برای مبارزه با کرونا آغاز شده و مردم باید به سامانه salamat.gov.ir مراجعه 
کرده و خوداظهاری و علائم خود را ثبت کنند و اگر مشکلی وجود داشته باشد، سامانه 
اعلام می کند که به کدام مرکز مراجعه کنند. اگر افرادی از طریق سامانه وارد نشوند، یا 
کم سواد هستند بهورزان و مراقبان سلامت تماس می گیرند. تا امروز حدود 6 میلیون و 
500 هزار نفر با این سامانه تماس گرفته شده و برای آنها غربالگری هم انجام شده است.

حریرچی نماینده ویژه وزیر بهداشت درقم هشدارداد:

قمی ها در خانه نمانند بیماری دوباره اوج می گیرد
مردم قرنطینه خانگی را رعایت کنند

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: وضعیت استان 
قم در شیوع کرونا فوق بحرانی بوده و اگر رعایت نکنیم تخت 

بیمارستان کم خواهیم آورد. 
کرد:  بیان  خبری  نشست  در  شنبه  عصر  ابرازه  علی 
متاسفانه روند شیوع کرونا در قم در حال حاضر افزایشی 
است، اما بستری شدن مردم کمتر شده، بنابراین تهران هم 

بر اساس تعداد بستری ها آمار افراد را اعلام می کند.
وی افزود: در بحث کرونا امنیت روانی مردم بسیار مهم بوده 
و اهالی رسانه این امنیت روانی را با صداقت و موارد موردنیاز 

مدیریت کردند.
بابیان این که بیمارستان های خصوصی نیز در این  وی 
وضعیت همگام ما بوده اند، گفت: در 30 بهمن نخستین 
مورد بیماری کرونا در قم کشف شد و این به جهت درایت 

همکاران ما در بیمارستان بود.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 30 دقیقه پس از 
مشخص شدن نمونه مثبت اولیه بلافاصله از طریق رسانه ها 

به مردم اعلام شد.
بیمارستان های  روز  چند  عرض  در  ما  داد:  ادامه  وی  
مختلفی را با این اوضاع همراه کردیم و در اوایل با توجه به 
این که پیش بینی می شد روند صعودی مبتلایان ادامه داشته 
باشد، در همان اوایل بیمارستان شهید بهشتی هم به چهار 

بیمارستان دیگر اضافه شد.
مطب ها،  سوی  از  مقاومتی  هیچ  کرد:  مطرح  ابرازه 
بیمارستان ها و درمانگاه ها ندیدم، اگر الگوهایی مانند ایتالیا 
و چین را بررسی کنیم، به این نتیجه می رسیم که در روند 

درمان، استان قم از این الگوها وضعیت بهتری داشت.
کشور،  در  نقدینگی  کمبود  به  توجه  با  شد:  یادآور  وی 
کارکنان و پرستاران ما معوقاتی دارند و بعضاً این معوقات تا 
پنج ماه نیز هست، در این رابطه و به جهت انگیزه کارکنان، 
اعتبارات خوبی جذب شد و توانستیم معوقات کارکنان را 
پرداخت کنیم و در روزهای آینده کارانه پزشکان نیز پرداخت 

خواهد  شد.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: اکثر 
ویروس  این  با  ما  همسایگان  همچنین  و  دنیا  کشورهای 
دست وپنجه نرم می کنند و به همین دلیل واردات مواد از 
برخی  در  دلیل  به همین  و  متوقف شده  کشورهای دیگر 
مواقع در تأمین منابع دچار مشکلاتی بودیم، البته شاهد 

کمبودهایی بوده ایم، اما هیچ گاه به صفر نرسید.
وی ابراز کرد: 624 هزار ماسک در داروخانه های استان 
توزیع شد و بالغ بر 200 هزار خانوار و هر خانوار چهار یا پنج 
کمک  به  ضدعفونی کننده  محلول  به اضافه  ماسک  عدد 
بسیج و سپاه توزیع شد که مجموع ماسک های توزیع شده 

در خانواده ها بالغ بر یک میلیون بود.
راه اندازی  برای  تومان  میلیارد   60 کرد:  اضافه  ابرازه 
بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( جذب شد، ما از همان روزهای 
نخست شروع کردیم به خرید تجهیزات و هم اکنون دیزل 
و ترانس ها به بیمارستان داده شده و تا 10 روز آینده این 

بیمارستان 220 تخت خوابی افتتاح می شود.

وی افزود: بیش از دو هزار نفر از بیماران ترخیص شده 
پیگیری شدند و روند بهبودی آن ها پایش و به خانواده های 
آن ها توصیه های لازم برای قرنطینه کردن این عزیزان ابلاغ 

شد.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: مرکز مجتمع 
یاوران مهدی)عج( نیز به همت سپاه پاسداران دائر شده و 
بیمارانی که نیاز به خدمات درمانی دارند به این بیمارستان 
منتقل می شوند و 700 تخت در این مجتمع مستقرشده 

است.
وی ادامه داد: در تأمین داروهای موردنیاز تاکنون برای 
بیماران بستری انجام شده و در ادامه تأمین این داروها برای 

بیماران سرپایی در حال انجام است.
ابرازه مطرح کرد: در چند روز گذشته ابلاغ وزیر بهداشت 
در بسیج ملی برای مقابله با کرونا انجام شد، در پی این ابلاغ 
ما به دنبال این هستیم که در خانه و یا مراکز 16 ساعته 
حاد  وضعیت  تا  دهیم  ارائه  مردم  به  دارودرمانی  خدمات 

نشود.
وی  یادآور شد: در بیمارستان ها تاکنون کمبود پزشک 
نداشتیم و هرکس از کارگران تا پرستاران و پزشکان اگر غیبت 
غیرموجه داشته باشند، به کمیته تخلفات معرفی خواهند 

شد.
کرد:  خاطرنشان  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  قائم مقام 
کرده ایم  اعلام  مردم  به  را  موردنیاز  الزامات  و  اخطارها  ما 
و  این موارد گفته شده  نیز  و در کمیته های بحران استان 
غیر از صنوف اساسی، برای سایر صنوف دستور تعطیلی 
صادرشده و از طریق دستگاه های ذی ربط این امر از امروز 

به صورت جدی پیگیری شده است.
و  معصومه)س(  حضرت  حرم  تعطیلی  کرد:  ابراز  وی 
جمکران امروز در دستور کار قرار گرفت و در حال حاضر نیز 
این اماکن متبرکه بسیار خلوت است، اما امروز نامه بسته 

شدن این اماکن به صورت رسمی صادر شد.
ابرازه اضافه کرد: بیش از 3 هزار نفر در حال حاضر در خط 
مقدم بیمارستان های قم در حال خدمت رسانی هستند و 
به جهت مادی ما توانستیم چند ماهی کارانه کادر درمان را 
پرداخت کنیم، فراخوان استخدام قراردادی نیز صادرشده و 

در مواقع بحران ما مجوز استخدام این نیروها را داریم.
وی افزود: 120 نفر با فراخوان جذب شده و از ابتدا ما این 
افراد را به صورت قراردادی استخدام می کنیم و افزایش 50 

درصدی حقوق درباره این عزیزان نیز اعمال می شود.
تاکنون  ما  گفت:  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  قائم مقام 
در  جهادی  نیروهای  خدمت  ارائه  برای  تجربه ای 
لازم  آموزش های  افراد  این  برای  نداشتیم،  بیمارستان ها 
و  روحی  فضای  این که  بر  علاوه  جهادگران  و  ارائه شده 
خدماتی بیمارستان را کنترل می کنند، ازنظر معنوی نیز در 

بیمارستان ها مؤثر هستند.
وی ادامه داد: طلاب در مکان هایی که صد درصد امکان 
ابتلا وجود دارد به صورت خودجوش کار می کنند و حضور 
آن ها تجربه خوبی بوده و ما به استان های دیگر نیز پیشنهاد 

استفاده از این نیروهای جهادی را داده ایم.
از  نفر  به 400  قریب  در حال حاضر  ابرازه مطرح کرد: 
جهادگران که بخشی از آن ها طلبه هستند در بیمارستان ها 

در حال خدمت رسانی هستند.
وی  یادآور شد: علاوه بر این افراد، فراخوان برای نیروهای 
جهادی جدید نیز صادرشده و این نیاز وجود دارد و ما پذیرای 
از گذراندن دوره های  افراد پس  این  این عزیزان هستیم، 

آموزشی در بیمارستان ها به کارهای خدماتی می پردازند.
قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: با 
توجه به نیاز مبرم استان به اعتبارات، 160 میلیارد تومان 
از برنامه وبودجه و بیمه سلامت، 42 میلیارد تومان از وزارت 
بهداشت و 28 میلیارد تومان از بیمه خدمات درمانی دریافت 
شده است، 45 میلیارد تومان نیز از سوی سازمان تأمین 
اجتماعی دریافت می شود و مجموعاً 275 میلیارد تامین 

اعتبار خواهد شد.
وی ابراز کرد: این که استان چه میزان از قوه قهریه برای 
ممانعت از خروج مردم از خانه ها می تواند استفاده کند در 
حال بحث شدن است، توصیه ما این است که مردم باید 
در خانواده ها بمانند، اما با توجه به این که برخی از مردم 
مجبورند برای کار از خانه خارج شوند، ما باید با توجه به 
این وضعیت سیاست گذاری کنیم، کما این که در تمام دنیا 

این گونه تصمیم گیری می شود.
ابرازه افزود: به جرات می توان گفت که رسانه های خارجی 
درباره وضعیت وخیم ایران غلو می کنند، رسانه های ما برای 
انعکاس واقعیت باید تمام توان خود را به کارگیرند و تاکنون 
نزدیک به 30 گزارش تصویری از تیم های مستندساز در 

بیمارستان های ما تهیه شده است.
وی ادامه داد: ما در روزهای آینده اقدام های بیشتری برای 
پیشگیری باید انجام دهیم، در حال حاضر مردم قم کمتر 
از سایر استان ها در سامانه سلامت و خود اظهاری ثبت نام 
کرده اند، مردم با اعلام وضعیت خود در این سایت می توانند 

از خدمات درمانی بهره مند شوند.
50 دستگاه دیالیز خریداری شده و تحویل 

بیمارستان ها شد 
وی یادآور شده: 50 دستگاه دیالیز خریداری شده و تحویل 
بیمارستان ها شد؛ هرکسی که برای بستری شدن در بیماری 
کرونا پول پرداخت کرده، برای بازپس گیری آن باید مراجعه 

کند، چراکه این هزینه ها کاملًا رایگان است.
وی ابراز کرد: پنجشنبه آخر سال در آرامستان ها، لحظه 
تحویل سال و چند روز نخست عید نوروز و نیمه شعبان 
سه مناسبت مهمی است که در پیش روداریم و از نیروی 
انتظامی درخواست کرده ایم که از قوه قهریه خود استفاده 
کند، چراکه تجمعات  بسیار خطرناک است و می توانند 
و 370  تاکنون 3 هزار  کرد:  اضافه  ابرازه  باشد.  فاجعه بار 
نفر در بخش ها و 6 هزار و 443 نفر در اورژانس به مدت 24 
ساعت بستری شده اند، حدود 18 هزار و 700 نفر هم به 
اورژانس های ما مراجعه کرده اند و 881 نفر در حال حاضر 

در بیمارستان بستری هستند.

قائم مقام دانشگاه علوم پزشکی: 

وضعیت کرونا در قم فوق بحرانی است


